
و جدال   تمام جنگ  گفت:  اهل سنت مجلس  فراکسیون  رئیس 
مخالفان به   این دلیل است که نمی توانند ادعایشان را با گفت وگو به اثبات 

برسانند و حرفی برای گفتن ندارند.
عابد فتاحی با تاکید بر موفقیت تیم مذاکره هسته ای کشورمان در مذاکره با 
۱+۵ اظهار داشت: همان طور دکتر روحانی وعده داده  بود، درپی اجرای برجام هم 
سانتریفیوژهای کشور خواهد چرخید و هم چرخ زندگی مردم و واقعیت این است 
که مخالفت های نمایندگان کنگره و سنای امریکا با برجام کمتر از مخالفت برادران 

ما در جبهه پایداری با توافق هسته ای نیست.

وی افزود: نمایندگان کنگره صراحتاً به جان کری گفتند ایران شما را 
فریب داده و هنگامی که به مخالفت های نمایندگان کنگره و سنای آمریکا 
خوبی  بسیار  دستاوردهای  مذاکرات  در  ما  می شویم  متوجه  کنیم،  دقت 
داشته ایم و برجام به  نفع ایران است.رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس با 
اشاره به انتقادهای برخی نمایندگان مجلس از برجام اعلام کرد: البته انتقاد حق 
نمایندگان است اما نباید فراموش کنیم که همین توافق، حامیان و موافقان بسیاری 
نیز در مجلس دارد و باید به حامیان برجام هم اجازه اظهارنظر بدهیم. البته دعوت 

از جلیلی اشکالی ندارد...

رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس:

برجام مطلقا به نفع ایران است
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روزنامه

مدیرکل نظارت امور خدمات شهری شهرداری قم مطرح کرد:

اخطار به مالکان زمین های بلاتکلیف
مدیرکل فرهنگ و ارشاد استان قم اعلام کرد:

فروش 1/5 میلیاردی فیلم 
محمدرسول ا... در قم

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: فیلم 
در  توانست  اکران  روز  زمان 16  در مدت  ا...  محمدرسول 
استان قم به فروش یک میلیارد و 500 هزار ریالی دست یابد.

حجت الاسلام عباس دانشی شنبه شب در نشست خبری که به 
مناسبت روز ملی سینما در انجمن سینمای جوانان استان قم برگزار 
شد با بیان اینکه انجمن سینما، خاستگاه بسیاری از هنرمندان کشور 

است، اظهار کرد: این انجمن پس از انقلاب تشکیل شده و توانسته در 
زمینه آموزش و تربیت سینماگران کشورمان نقش مهمی را ایفا کند.

وی با اشاره به فعالیت های انجمن سینمای جوانان پس از انقلاب 
اشاره کرد و گفت: انجمن سینمای جوانان در طول سه دهه فعالیت 
هنری و سینمایی توانسته خدمات شایانی را در عرصه فیلم سازی 

دولتی و غیر دولتی داشته باشد...

دبیرکل مجمع نیروهای خط امام در خصوص راهبرد اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات اسفندماه گفت: علاوه بر 
گفت و گو با چهره های شاخص و تاثیرگذار در قم تلاش ما این است که همه اصلاح طلبان در انتخابات حضور حداکثری داشته 

باشند و کسی با انتخابات قهر نکند.
حجت الاسلام والمسلمین سیدهادی خامنه ای در دیدار جمعی از مدیران رسانه و دانشجویان علوم سیاسی در پاسخ به این پرسش که 
برنامه اصلاح طلبان برای انتخابات چیست و اینکه آیا اصلاح طلبان با وجود برخی اختلاف نظر ها و برخی چند دستگی ها در شهرستان ها 

به یک لیست واحد خواهند رسید، گفت: قبل از آنکه بخواهم در مورد تصمیم اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس بحث کنم ...

دیدار با اعضای جامعه مدرسین و شورای نگهبان

رایزنی اصلاح طلبان 
با بزرگان قم
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مدیرکل صداوسیمای مرکز قم:

کسی در قم ممنوع التصویر نیست

13 میلیون ایرانی عضو تلگرام هستند
2

8
سرمقاله:   علی خرم

دولت های  کارآمدن  روی  با 
گوناگون در ایران پس از انقلاب 
اسلامی، مسبرهای دیپلماسی تا 
حدودی با تغییر مواجه شدند. در 
دوره محمود احمدی نژاد تیره ترین 
که  آنجا  تا  گرفت  شکل  روابط 

کشور به سمت نوعی قهقرا ...

عربستان و رویاهایی که 
نقش بر آب شد
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امکان تخلف 
سازماندهی شده 

در انتخابات
 وجود ندارد

وزیر کشور:

 یک فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد:  تلاش برای جلب حمایت پایداری ها نوعی آب در هاون 
کوبیدن است چراکه آنها در عمل و رفتار بر تفکراتی اصرار دارند که با الزامات چهره های معتدل اصولگرا 

همخوانی ندارد.
ابوالقاسم رئوفیان با اشاره به نحوه ورود اصولگرایان به انتخابات عنوان کرد: به نظر می رسد آقای باهنر به همراه 
برخی از دوستانش به این جمع بندی رسیدند که سه ضلعی پایداری، موتلفه و ایثارگران جزیره ای می شود که به روند 
همگرایی اصولگرایان آسیب خواهد زد لذا طرح شورای هماهنگی اصولگرایان را پیش کشیدند. به گزارش ایلنا، وی 
با بیان اینکه بعید می دانم برخی طیف ها و شخصیت های سیاسی در جریان اصولگرا موافق حضور پایداری ها در این 

شورا باشند، ادامه داد: به نظر من سه ضلعی موتلفه، پایداری و ایثارگران خیلی شتاب زده اعلام شد و بدون درنظر 
گرفتن پیامد های آن خبری شد. بازخوردهای انتشار این خبر نشان داد این مسئله به همگرایی اصولگرایان آسیب 
می زند، لذا موضوع شورای هماهنگی اصولگرایان مطرح شد البته برای این شورا هم هنوز با بسیاری از طیف های 
جریان اصولگرا رایزنی نشده است. وی افزود: در این میان برای حضور در شورای هماهنگی اصولگرایان با جبهه 
ایستادگی هم صحبتی نشده است. آنطور که اطلاع دارم طیف آقای لاریجانی و حتی برخی از احزاب و گروه های 
سیاسی هم در آن حضور ندارند. در حالیکه تشکیل شورای هماهنگی اصولگرایان لوازم و ابزاری دارد از جمله اینکه 

همه طیف های اصولگرا دور هم جمع شوند و در نهایت به تصمیم گیری برسند...

تلاش برای جلب حمایت پایداری ها نوعی آب در هاون کوبیدن است

افزایش اختلافات داخلی اصولگرایان درآستانه انتخابات

7

7
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عربستان و رویاهایی که 
نقش بر آب شد

با روی کارآمدن دولت های گوناگون در ایران پس از 
انقلاب اسلامی، مسبرهای دیپلماسی تا حدودی با تغییر 
مواجه شدند. در دوره محمود احمدی نژاد تیره ترین روابط 

شکل گرفت تا آنجا که کشور به سمت نوعی قهقرا سیر داده شد. هم اکنون دستگاه 
دیپلماسی درحال آواربرداری از موانع ایجاد شده در 8 سال دولت محمود احمدی نژاد 
و بازگشت به مسیر سیاست خارجی دولت اصلاحات است. در این میان اما رابطه با کشور 
عربستان هیچ گاه در طول تاریخ مساعد نبوده و حتی تحت تاثیر روابط مثبتی که زیر سایه 
نظریه گفتگوی تمدن ها شکل داده شد، قرار نگرفت؛ روابط ایران و عربستان سعودی به 
صورت خطی نسبتا همگون همواره در قسمت منفی نمودار دیپلماسی سیر کرده است و 
کمتر تغییری داشته است. بازی قدرتی که عربستان آغاز کرده است مربوط به الان نیست. 
به هرتقدیر سرزمین های عربستان در زمان های قدیم در قلمروی عثمانی قرار داشت و 
زمانی که عثمانی فروپاشید سرزمین اعراب تا جنگ جهانی دوم تحت نظارت انگلستان اداره 
می شد تا اینکه عربسان سعودی از قیومیت انگلستان استقلال یافت و پس از این استقلال 
یافتن همواره در اثر یک نگاه نژادپرستانه تاریخی به ایران به عنوان رقیب و در تقابل با 
خود می نگرسیت و در برابر ایران عقده حقارت می کرد. به هرحال ایران از گذشته های دور 
کشوری صاحب تمدن و فرهنگ ایرانی بوده که حتی دستور زبان عربی به قلم دانشمندان 
این مرز و بوم نگاشته شده است. این نگاه تاریخی و البته غلط اعراب به ایران است که ریشه 

در تاریخ کهن دارد.
قبل از پیروزی انقلاب اسلامی نیز ایران به قولی حرف اول را در منطقه می زد و 
آمریکایی ها با کشورمان همراه بودند. این انقلاب باعث شد فرصتی به دست عربستان بیاید 
که از فاصله روز افزون میان دو کشور حداکثر استفاده را برده و جایگاه منطقه ای ایران را 
از آن خود کند. ایده ای که بلافاصله با تاسیس شورای همکاری کشورهای خلیج فارس و 
همچنین راه اندازی جنگ ایران و عراق وارد فاز عملیاتی شد، پشتیبانی مالی عراق توسط 
عربستان و امارات متحده عربی غیرقابل انکار است و شورای همکاری نیز به عنوان بازوی 
سیاسی عربستان برای اعمال نفوذ به منطقه تاسیس شده بود. این رویه ادامه داشت تا اینکه 
با پایان جنگ تحمیلی و حمله صدام حسین به کویت، اعراب دست به دامان ایران شدند 
و روابط خود را با کشورمان به صورت مثبت تنظیم کردند. پس از انقضای این مدت، آیت 
ا... هاشمی رئیس جمهور شد؛ روابط دو کشور در زمان هاشمی در بهترین وجه خود بروز 
یافت. البته به نظر می رسید نگاه عربستان تاکتیکی بوده است. این روند مثبت تا پایان دولت 
آقای خاتمی ادامه پیدا کردتا اینکه باروی کار آمدن آقای احمدی نژاد، رویه سیاست خارجه 

تغییر کرد؛ رویه ای که جز تقابل و دشمنی برایمان چیز دیگری به ارمغان نیاورد.
عربسان و اسرائیل از نتایجی که رویه جدید سیاست خارجه در دو دولت نهم و دهم به 
دنبال داشت بیشترین بهره را بردند و استراتژی آن ها نیز ایجاد هرچه بیشتر فضای تقابلی 
میان دو کشور بود. دراین 8 سال عربستان به خوبی به آمریکا نزدیک شد و سعی کرد ایران 
را به عنوان یک دشمن منطقه ای برای خود و آمریکا جلوه دهد و حاصل این رویه نیز بدل 

شدن عربستان به فعال مایشاء در صحنه سیاسی منطقه بود.
با روی کارآمدن آقای روحانی و کابینه ایشان، رویاهای عربستان یکی یکی نقش بر آب 
شد. در دوره آقای احمدی نژاد عربستان تاجایی پیش رفت که آمریکا و ایران را در آستانه 
جنگ قرار دهد و در این راه با اسرائیل نیز همکاری کرد. خوشبختانه علی رغم اینکه دولت 
آمریکا در زمان جورج بوش نیز عظم جدی برای ورود به عملیات نظامی کرد، به خاطر ترس 
از تبعات آن این اقدام شکل نگرفت تا اینکه آقای اوباما که روی کار آمد، چندان علاقه ای 
به این نوع اعمال از خود نشان نداد. این عوامل باعث شد که در زمان آقای روحانی تاکنون 
روابط دو کشور ایران و آمریکا از حالت سرد و تهاجمی خارج شود و از نتایج آن نیز به حاصل 
شدن توافق هسته ای بود. بدین ترتیب تمام نقشه های سی و شش ساله عربستان برای ایران 
شکست خورد. لذا عربستان تمام تلاش خود را بکار می برد تا ایران را به عرصه نظامی وارد 
کند که از طرفی با بستن ائتلاف با اسرائیل و آمریکا وارد جنگ با ایران شود؛ اما آمریکایی ها 
جواب منفی به آن ها می دهند. در کنار این عملیات از خارج عربستان سعی کرد به خصوص 
در مناطق مرزی نارضایتی به وجود بیاورد و مردم را در تحریک کند تا شاید اتفاقی همچون 
بهارعربی در ایران نیز اتفاق بیافتد؛ بنابراین هم در داخل مردم ایران از این دسیسه ها آگاه 

بودند و هم در خارج آمریکا نسبت به این تصمیم دیدگاه مثبتی نداشت.
موضع منفی که دسته مشخصی از کشورهای عربی در قبال توافق هسته ای ایران 
و گروه ۵+۱ اتخاذ کرده اند را نیز حاصل آن نگاه و همین شکست های پی در پی است. 
کشورهایی مانند امارات، عربستان و مصر و ... به هیچ وجه نمی خواهند که ایران و آمریکا 
به توافق برسند و به دلایلی که گفته شد و ... علاوه بر دست اندازی در مذاکرات، اقدامات 
دیگری نظیر حمایت از داعش را نیز در دستور کار خود قرار می دهند تا به قول خود قدرت 
ایران را خنثی کنند. حال این نکته مهم است که اگر ایران روابط خود را با آمریکا، انگلیس و 
... ترمیم کند اثر دست اندازی این عده اعراب که در راس قدرت نیستند خنثی خواهد شد.
* سفیر سابق ایران در سازمان ملل

رئیس مجلس خبرگان رهبري در دیدار استاندار قم:

قانونمداری 
تگیه گاه مسئولین باشد

رئیس مجلس خبرگان رهبري با اشاره به اهمیت قانون مداري و تدبیر در امور 
گفت: اجراي قانون و تدبیر رمز موفقیت در انجام وظایف است.

آیت ا...  محمد یزدي پیش از ظهر دیروز در با دیدار سید مهدي صادقي استاندار قم 
طي سخناني شهر مقدس قم را مرکز بروز انقلاب فکري در جامعه ي بشریت خواند و افزود: 

امروز به برکت امام خمیني )ره(، دنیا به قم نگاه ویژه اي دارد.
وی پیدایش و دوام و قوام انقلاب اسلامي را از قم دانست و تصریح کرد: دشمنان انقلاب 
هاي زیادي را تغییر داده اند، اما پشتوانه روحانیت و انقلابیون اصیل موجب ناکامي دشمن 

در این عرصه شده است.
رئیس مجلس خبرگان رهبري بعد زیارتي قم را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: 

وجود حوزه هاي علمیه و مراکز علمي معتبر از ویژگي هاي منحصر بفرد این شهر است.
آیت ا... یزدي در ادامه قانونمداري در نظام مقدس جمهوري اسلامي به عنوان مهمترین 
تکیه گاه مسئولین را مورد تاکید قرار داد و افزود: تدبیر در کلیه ي امور و اجراي قوانین رمز 

موفقیت در انجام وظایف است.
رهنمودهاي علما و مراجع عظام سرلوحه کار مدیران ادارات 

استاندار قم نیز در این دیدار، خدمت در قم را توفیق الهي دانست و با اشاره به راهبردهاي 
کاري خود گفت: رهنمودهاي علما و مراجع عظام سرلوحه ي کار مدیران ادارات است.

سید مهدي صادقي ،تهیه و تدوین سند چشم انداز قم و تعیین اولویت هاي اساسي 
آن را مورد توجه قرار داد و افزود: حرکت رو به جلوي استان قم بر اساس یک الگوي برنامه 

ریزي شده خواهد بود.
نماینده عالي دولت در استان با اشاره به نقشه راه توسعه استان خاطرنشان کرد: برنامه 
ریزي ها براي رشد همه جانبه ي استان بر اساس طرح آمایش سرزمین و طرح تفضیلي 

شهر قم مي باشد. 
وي جایگاه فرهنگي و دیني قم را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: استفاده از پتانسیل 

هاي فرهنگي و مذهبي این شهر در دستور کار مسئولین استان است.
صادقي همچنین مسئله ي کاهش منابع آبي قم را مورد توجه قرار داد و افزود: تغییر 

الگوي کشت و اصلاح روش مصرف از مهمترین راه هاي مقابله با این چالش است.

مسئول امور قرآنی اداره کل اوقاف قم خبر داد:

کسب رتبه نخست کشوری 
توسط گروه های تواشیح استان قم

مسئول امور قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: استان قم 
در نوزدهمین دوره مسابقات سراسری تواشیح سازمان اوقاف رتبه نخست را به 

خود اختصاص داد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، سید محمد صالح نژاد 
با اشاره به برگزاری مرحله نهایی مسابقات تواشیح سازمان اوقاف در تهران اظهار کرد: 

نوزدهمین دوره این مسابقات با برتری گروه های تواشیح استان قم به پایان رسید.
وی افزود: گروه های تواشیح میعاد، معراج و تسنیم از قم در این سری از مسابقات حضور 

یافتند و توانستند رتبه های برتر را به خود اختصاص دهند.
مسئول امور قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه گروه میعاد موفق 
به کسب رتبه نخست این مسابقات شد گفت: همچنین گروه های معراج و تسنیم )ویژه 
بانوان( هم توانستند به ترتیب حائز رتبه های چهارم و دوم شوند و به این ترتیب استان قم 

در مجموع توانست به عنوان نخست این دوره از مسابقات دست یابد.
وی ادامه داد: موفقیت گروه های تواشیح قم در مسابقات سراسری سازمان اوقاف و امور 
خیریه مرهون تلاش اعضای این گروه ها و برنامه ریزی مدون برای کسب آمادگی هر چه 

بیشتر به منظور رقابت در سطح ملی بوده است.

اخبار
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم خبرداد:

بهره برداری ازمخزن 5 هزار متر مکعبی 
قنوات قمرود

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم، گفت: مخزن ذخیره 
قنوات قمرود که که از سال 89 ساخت آن آغاز شده بود، تکمیل و به بهره برداری 

رسید.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم، مهندس علی جان 
صادق پوردر گفت و گویی مخازن ذخیره را یکی از بخش های مهم شبکه های توزیع آب 
دانست و اظهار داشت: این مخازن ذخیره عهده دار تأمین فشار و دبی ثابت و یکنواخت برای 
شبکه مصرف، ذخیره آب به منظور فراهم آوردن امکان مدیریت توزیع، امکان پمپاژ آب به 

سطوح بالاتر و نیز محلی برای جمع آوری و گندزدایی آب چاه ها است.
وی در ادامه از اتمام ساخت مخزن ذخیره قنوات قمرود خبر داد و گفت: ساخت این 
مخزن ذخیره که حجم آن ۵ هزار متر مکعب است از سال ۱389 آغاز شده و اکنون به 

بهره برداری رسیده است.
رئیس هیئت مدیره شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم، تصریح کرد: پس از اتمام 
پروژه، عملیات تکمیلی، اجرای کلکتورهای ورودی و خروجی، آبگیری و نشت یابی مخزن 

صورت گرفت و آنگاه در مدار بهره برداری قرار گرفت.
وی با بیان اینکه این مخزن در مدیریت ذخیره آب مورد نیاز و نیز مدیریت فشار آب در 
شبکه توزیع این منطقه بسیار مؤثر است، افزود: برای اجرای این پروژه یک میلیارد و 300 

میلیون تومان اعتبار از محل اعتبارات استانی هزینه شده است.
صادق پور عنوان کرد: با توجه به تمهیدات و اقدامات صورت گرفته توسط شرکت آب 
و فاضلاب روستایی قم، امیدواریم با قرار گرفتن این مخزن در مدار، خدمات رسانی مطلوب 

تری به مردم این روستاها صورت بگیرد.

شهردار منطقه قم:

14 بوستان پردیسان 
در برابر حوادث ایمن  می شود

 شهردار منطقه 8 شهرداری قم از ایمن سازی 14 بوستان در این منطقه در 
برابر حوادث و برق گرفتگی خبر داد. 

عبدا... سلیمانی اظهار داشت: ۱۴ بوستان در منطقه 8 شهرداری قم در حال ایمن سازی 
در برابر حوادث و برق گرفتگی است.

وی ادامه داد: اقدامات انجام شده برای ایمن سازی بوستان ها شامل نصب فیوزهای 
محافظ جان، احداث چاه ارت، سرکشی از المان های روشنایی، جلوگیری از پاشیدن آب 
بر روی المان های روشنایی، تعویض دریچه های بازدید تأسیسات، ایمن سازی و استاندارد 

سازی وسائل بازی و غیره می شود.
شهردار منطقه 8 قم بیان کرد: ۲ بوستان ۲ هکتاری در منطقه پردیسان در حال احداث 

است که طی سال جاری به بهره برداری می رسد.
سلیمانی گفت: سرانه فضای سبز در منطقه پردیسان نسبت به میزان جمعیت این 
منطقه ۲3 متر است که میزانی مناسب است اما با توجه به اینکه امکان احداث بوستان در 
این منطقه زیاد است در نظر داریم تعداد بوستان ها را افزایش دهیم تا سرانه فضای سبز در 

شهر قم افزایش یابد و از ورود گرد و غبار به داخل شهر نیز جلوگیری شود.

همزمان با فصل تابستان انجام شد؛

شرکت 3600 نفر در برنامه های اوقات فراغت 
کمیته امداد قم

 معاون امور فرهنگی کمیته امداد قم از شرکت سه هزار و 600 نفر در برنامه های 
اوقات فراغت کمیته امداد قم خبر داد. 

عباس جوشقانیان در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: چهار هزار و ۲00 دانش آموز 
و هزار دانشجو در استان قم تحت حمایت کمیته امداد هستند.

وی در خصوص غنی سازی اوقات فراغت افراد تحت حمایت کمیته امداد، افزود: ۲ هزار 
و ۶00 نفر به صورت مستمر و هزار نفر نیز به صورت مقطعی از کانون های اوقات فراغت 
آموزش های لازم را کسب می کنند یعنی در مجموع سه هزار و ۶00 نفر از کانون های اوقات 

فراغت بهره مند شده اند.
معاون امور فرهنگی کمیته امداد قم بیان کرد: طی سال جاری 9 کانون اوقات فراغت 
در قم فعال بوده  است که در ۵۵ رشته آموزش های مختلفی از جمله روخوانی قرآن، حفظ، 

تفسیر و روانخوانی، کامپیو تر، گل سازی، خیاطی و غیره ارائه کرده اند.
وی گفت: کمیته امداد طی پنج سال اخیر در بحث ساماندهی اوقات فراغت و ساماندهی 

امور جوانان جزو دستگاه های برتر استان بوده است.
جوشقانیان بیان کرد: طی سال جاری ۴۷0 دانش آموز و دانشجو به اردوهای پنج 
روزه، هزار نفر به اردوهای یک روزه و ۱9 نفر از مادران نمونه که ایجاد اشتغال کرده اند و 
یا فرزند نخبه تربیت کرده اند به کربلا اعزام شدند و ۴3 نفر دیگر نیز در مهرماه به کربلا 

اعزام می شوند.
وی با بیان اینکه خدمات تحصیلی، تربیتی و پرورشی به دانش آموزان تحت حمایت 
ارائه می شود، افزود: با آغاز سال تحصیلی به دانش آموزان ابتدایی سرانه ۱00 هزار تومان و 
به دانش آموزان دوره متوسطه اول و متوسطه دوم سرانه ۱۲0 هزار تومان برای تهیه پوشاک 

و هزینه تحصیلی پرداخت می شود.
معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم ادامه داد: به دانش آموزانی که در فنی و 
حرفه ای و کار و دانش مشغول به تحصیل هستند مبلغ ۱30 هزار تومان به عنوان کمک 

هزینه داده می شود.
وی بیان کرد: پرداخت هزینه کنکور و هزینه کلاس های کنکور دانش آموزان تحت 

حمایت کمیته امداد از دیگر اقدامات است.
جوشقانیان گفت: برای دانش آموزان در زمینه امور تحصیلی در طول یک سال مبلغ 
۷33 میلیون تومان و در زمینه امور تربیتی و آموزشی و اردویی مبلغ ۵00 میلیون تومان 

هزینه می شود.
معاون فرهنگی کمیته امداد استان قم عنوان کرد: بخش اعظم اعتبارات در معاونت 

فرهنگی کمیته امداد از کمک های مردمی می باشد.

در آستانه فرا رسیدن ایام ماه ذی الحجه

نمایشگاه طواف عشق در قم برپا می شود 
در آستانه فرا رسیدن ایام ماه ذی الحجه نمایشگاه طواف عشق در قم برپا 

می شود.
امیر حسامی نژاد با اشاره به فرا رسیدن ماه ذی الحجه گفت: به همین مناسبت نمایشگاه 

عکاسی با عنوان طواف عشق در قم برپا می شود.
وی با بیان اینکه آثار به نمایش در آمده در این نمایشگاه متعلق به حج تمتع سال 
گذشته است افزود: سال گذشته افتخار این را داشتم که عکاس بعثه مقام معظم رهبری در 

حج تمتع باشم و عکس های ثبت شده از حج را در این نمایشگاه عرضه کنم.
این هنرمند قمی در خصوص آثار به نمایش در آمده در این نمایشگاه اظهار کرد: اعمال 
و مناسک حج و مکان های مقدس در مکه و مدینه از جمله مواردی است که در این 
نمایشگاه ارائه شده است. وی ادامه داد: مسجدالحرام، مسجدالنبی، جبل النور، جبل الرحمة، 
قبرستان بقیع، مسجد شجره و صحرای عرفات از جمله مناطقی است که در این عکس ها 

به تصویر کشیده شده است.
حسامی نژاد بیان کرد: همچنین اعمال حج جانبازان، دعای کمیل ، عکس از زائران دیگر 
کشورها، سعی صفا و مروه، دعای پرشکوه عرفه در صحرای عرفات، وقوف در مشعرالحرام، 
رمی جمرات و برنامه های جانبی ضیوف الرحمان در مکه مکرمه و مدینه منوره از جمله 

اعمال به تصویر کشیده شده در این عکس هاست.
وی یادآور شد: ۶۷ قطعه عکس در ۴0  قاب 80 × ۶0  برای نمایش در نظر گرفته 
شده است. این عکاس قمی به زمان برگزاری نمایشگاه اشاره کرد و گفت: نمایشگاه طواف 
عشق از ۲۱ تا ۲۶ شهریورماه در محل نگارستان اشراق واقع در خیابان شهدا، بین کوچه 

۱۷ و ۱9 دایر است.
حسامی نژاد اضافه کرد: علاقمندان به بازدید از نمایشگاه می توانند در نوبت صبح از 

ساعت 9 الی ۱3 و در نوبت عصر از ساعت ۱۷ الی ۲0 به نگارستان اشراق مراجعه کنند.
وی اعلام کرد: این نمایشگاه با همکاری موسسه مشعر وابسته به بعثه رهبری، سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری قم، باشگاه هنرمندان عکاس قم و مرکز فرهنگی هنری دفتر 

تبلیغات اسلامی قم برپا شده است.
حسانی نژاد عکاس اختصاصی کاروان انتقال ضریح جدید امام حسین )ع( به کربلای 
معلی بوده و کتاب ضریح عشق وی که در همین ارتباط است توسط آیت ا... حسینی 

بوشهری در نمایشگاه مطبوعات رونمایی شد.

قم  مرکز  صداوسیمای  مدیرکل 
بابیان اینکه کسی در قم ممنوع التصویر 
نیست، گفت: در رسانه باید به ترکیب 
صراحت و اخلاق و همچنین صراحت 
و سلامت روان توجه شود و بر همین 
اساس، رسانه ملی دائماً بین حقیقت و 

مصلحت رفت وآمد می کند.
حجت الاسلام والمسلمین لطفی نیاسر 
صبح روز گذشته در دومین نشست فصلی 
خود با مدیران و مسئولین رسانه های استان 
قم بابیان این که به زودی به فضای انتخاباتی 
یک  هر  داشت:  اظهار  می شویم،  نزدیک 
فکری،  گرایش های  است  ممکن  افراد  از 
عقیدتی و سیاسی خود را داشته باشد و از 
خصوصیات وبرتری طرف خود سخن بگوید 
که شادابی سیاسی نیز در همین است. وی 
افزود: اما در شرایط فضای انتخاباتی باید 
جایگاه اخلاق رسانه ای مشخص شود و به 
آن توجه شود. وی با اشاره به انتقاداتی که 
در اولین نشست فصلی مدیران رسانه ها با 
ارتباط  عدم  گفت:  گرفت،  صورت  ایشان 
رسانه ملی با مطبوعات و رسانه های استانی 
ازجمله انتقادات نشست قبلی بود که در 
این مدت سعی شد برطرف شود. مدیرکل 
صداوسیمای مرکز قم ادامه داد: هرروز صبح 
در برنامه تلویزیونی صداوسیما، از بخش 
عکس سایت ها و پایگاه های خبری استان 
و بانام خود خبرگزاری و یا پایگاه خبری، 
گزارش تصویری تهیه و به بینندگان ارائه 
اخبار  معارف،  رادیو  همچنین  می شود، 

سایت ها را با ذکر نام و منبع ارائه می کند. 
و  خبرگزاری ها  برخی  کرد:  بیان  وی 
سایت های خبری، کلیپ هایی در موضوعات 
اجتماعی،  موضوعات  ازجمله  مختلف 
فرهنگی، ورزشی و اقتصادی ارائه می کنند 
که می توان این کلیپ ها را بدون لوگو، اما با 
تیتراژ نهایی در رسانه ملی منتشر کرد تا عده 
کثیری نیز از طریق تلویزیون این کلیپ ها را 
تماشا کنند. مدیرکل صداوسیمای مرکز قم 
تصریح کرد: در رسانه باید به ترکیب صراحت 
و اخلاق و همچنین به ترکیب صراحت با 
سلامت روان توجه شود و بر همین اساس، 
رسانه ملی دائماً بین حقیقت و مصلحت 
رفت وآمد می کند. حجت الاسلام والمسلمین 
لطفی نیاسر افزود: حقایق را نمی توان به 
به  باید  اما  کرد،  کتمان  مصلحت  خاطر 
این مسئله توجه شود و نمی توان هرگونه 

اطلاعات را در بستر رسانه ملی ارائه داد؛ 
اما می توان این موضوعات را در بخش ویژه 
ارائه داد. وی بابیان این که یکی از نقاط قوت 
شهر قم، گردشگری مذهبی است، گفت: 
فهم گردشگری مذهبی یکی از موضوعاتی 
اقتصاد  و  مذهب  فرهنگ،  بعد  که  است 
جامعه را تحت تأثیر قرار می دهد، بنابراین 
رسانه ها باید به این موضوع توجه داشته 
باشند. همچنین در این نشست شعبانی 
معاون اطلاعات و اخبار صداوسیمای مرکز 
قم با اعلام خبر تغییر چهره و رویکرد بخش 
خبری شبانگاهی سیمای استان قم و آغاز 
برنامه گفتگوی ویژه خواستار همراهی اهالی 
رسانه استان و ارائه نقدها و نظرات برای 

هرچه پربارتر شدن این برنامه  ها شد.
مشکلات استان با اولویت بندی در 

همه رسانه ها پی گیری شود

روح ا... کرمانی نماینده روزنامه ایمان نیز 
در این نشست گفت: برای اینکه برگزاری 
این نشست ها خروجی مناسبی به همراه 
مشکلات  می کنم  پیشنهاد  باشد  داشته 
استان به ویژه در حوزه اجتماعی و فرهنگی 
توسط کار گروهی متشکل از کارشناسان 
رسانه  اصحاب  و  قم  مرکز  صداوسیمای 
همه  تا  شود  اولویت بندی  و  رصد  استان 
و  و هدفمند  استان هماهنگ  رسانه های 
تا  و  بپردازند  به مشکل  کارشناسی شده 
حصول نتیجه کار را پی گیری نمایند. وی 
همچنین با اشاره به اینکه در دوره مدیریت 
قبلی تیتر مطبوعات استان در برنامه های 
می شد  خوانده  قم  صداوسیمای  مختلف 
به  است  قطع شده  است  مدتی  گویا  ولی 
مدیرکل صداوسیمای مرکز قم پیشنهاد کرد 
در راستای تعامل بیشتر و آگاهی بیشتر هم 
استانی های عزیز از اخبار استان این بخش 
پیشنهاد  این  که  شود  راه اندازی  مجدد 
موردقبول حجت الاسلام  لطفی نیاسر قرار 
گرفت و مقرر رشد به زودی این بخش در 
برنامه های رادیو و تلویزیون قم ایجاد خواهد. 
مدیران  از  دیگری  تعداد  جلسه  این  در 
رسانه های استان به بیان دیدگاه ها و نظرات 
خود در موضوعات مختلف استان پرداختند. 
گفتنی است در این جلسه دو موضوع علل 
عدم نظم ترافیکی و سرمایه گذاری مناسب 
به عنوان دو مشکل اساسی استان مطرح و 
مقرر گردید این دو موضوع در رسانه های 

استان موردتوجه و بررسی قرار گیرد.

مدیرکل صداوسیمای مرکز قم:

کسی در قم ممنوع التصویر نیست

معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم 
اجراي طرح تحول خطوط اتوبوسراني را از جمله 
اقدامات مهم براي مهرماه برشمرد و گفت: تمامي 
مناطق براي آغاز سال تحصیلي جدید آماده سازي 

شده است.
سال  فرارسیدن  تبریک  ضمن  قرآن  قاري  علیرضا 
تحصیلي جدید به دانش آموزان درباره فعالیت هاي این 
معاونت گفت: محور هاي مهمي براي آماده سازي شهر، 
خیابان ها، شوارع و معابر براي مهر ماه در نظر گرفته شده 

است.
با  قم  شهرداري  زیربنایي  امور  و  شهرسازي  معاون 
اشاره به اقدامات صورت گرفته در این زمینه خاطرنشان 
کرد: عمده بحث ها در دو حوزه اتوبوسراني و نظارت بر 
و خط کشي خیابان ها  آماده سازي  و  مدارس  سرویس 

است که سعي شده در این راستا از هیچ تلاشي دریغ 
نشود.

وي به اجراي طرح تحول خطوط اتوبوسراني اشاره 
کرد و گفت: طرح تحول خطوط اتوبوسراني براي سهولت 
در رفت و آمد شهروندان به اجرا در آمده و براي مهر ماه 
این خطوط نهادینه مي شود و در این صورت مي توانیم 

پوشش وسیع تري براي شهر داشته باشیم.
وي با اشاره به دیگر مزایاي این طرح افزود: سازمان 
اتوبوسراني زمان تعطیلي مدارس را جویا شده است و 
در همان زمان اتوبوس ها به حوالي مدارس مي روند تا 
دانش آموزان بتوانند با هزینه کمتر و امنیت بیشتر به 

مقصد برسند.
قاري قرآن با بیان اینکه یکي از دغدغه هاي مهم بحث 
نظارت بر سرویس مدارس است، اظهار کرد: در حوزه 

تاکسي راني و نظارت بر سرویس هاي مدارس در جلسه اي 
تاکسیراني  سازمان  و  پروش  و  آموزش  بین  مباحثي 
شهرداري قم در راستاي نظارت بهتر و دقیق تر صورت 
گرفته و در این زمینه نیز آمادگي کامل براي شروع کار 

را داریم.
به  قم  زیربنایي شهرداري  امور  و  معاون شهرسازي 
آسفالت کردن خیابان ها و معابر اشاره کرد و گفت: در 
حوزه عمران هم آسفالت و خط کشي معابر انجام شده 
است و همینطور رنگ آمیزي جداول نیز مورد توجه قرار 

گرفته است.
ماه مهر  از  استقبال  براي  آماده سازي شهر  به  وي 
اشاره و تصریح کرد: تقریبا همه اقدامات انجام شده تا 
وارد سال تحصیلي جدید شویم و با کمک شهروندان 

بتوانیم خدمات خوبي را ارائه دهیم.

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي استان قم اختصاص نامناسب سهم 
آب استان را یکي از عوامل کندي توسعه صنعت عنوان و برنقش مهم نمایندگان 

مجلس در رفع این نیاز تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومي شرکت شهرک هاي صنعتي استان قم؛ امیر طیبي نژاد در 

گفتگویي به آسیب شناسي و بررسي عوامل کندي توسعه صنعتي استان قم پرداخت.
مدیرعامل شرکت شهرک هاي صنعتي قم با بیان اینکه سهم نامناسب صنعت از آب باعث 
فرار سرمایه می شود گفت: وجود ۷ شهرک و ۴ ناحیه صنعتی در استان ظرفیتی است که اگر 
چه در گذشته نگاه به این استان تنها در بعد فرهنگی و مذهبی بود اما امروز صنعت، جایگاه 
قم را به جایی رسانده که می توان از آن به عنوان یکی از پایه های مهم اقتصادی استان نام برد.

وي ضمن اشاره به ضرورت و اهمیت فرهنگ استان افزود: با وجود این که توجه به 
مولفه های فرهنگ یکی از نیازمندی های جدی مردم قم است اما رشد آمار بیکاری و ضعف در 

مسائل اقتصادی می تواند استان را از قالب فرهنگی خارج کند.
ریس هیأت مدیره شرکت شهر کهاي صنعتي قم تصریح کرد: در این میان تامین زیر 
ساخت ها و توسعه شهرک های صنعتی با توجه به کمبود منابع آب و متعاقب آن کمرنگ 
شدن بخش کشاورزی در استان، توجه بیشتر مسئولان به مشاغل پایدار و فرصت های بیشتر 
در بخش صنعت را می طلبد زیرا اشتغال پایدار دروازه ورود به روزهای بهتر در تمام عرصه های 

فرهنگی، قتصادی و اجتماعی جوامع است.

وي در زمینه تامین زیرساخت ها در شهرک های صنعتی اضافه کرد: استان قم به جهت 
همجواری با پایتخت از امکان بیشتری برای توسعه نسبت به بقیه شهرهای کشور برخوردار 
است و با وجود مشکلاتی از جمله تحریم های بین المللی، خود تحریمی های داخلی در منابع 
مالی و رکود اقتصادی در مسیر تولیدکنندگان استان قم، شرکت شهرک های صنعتی سال 

گذشته بودجه  مناسبي را در این زمینه هزینه کرده است.
افزایش  همچون  مزایایی  توسعه شهرک های صنعتی  اگرچه  داد:  ادامه  نژاد  طیبي 
فرصت های شغلی و ایجاد مشاغل پایدار را به همراه دارد اما در این بین کاستی هایی نیز وجود 
دارد. با توجه به اهمیت آب در صنعت و در مقایسه با ارزش افزوده ای که آب در صنعت نسبت 
به کشاورزی می تواند ایجاد کند قابل توجه است. تخصیص آب به حوزه صنعت در استان 

می تواند تغییرات اساسی در این بخش ایجاد کند.
وي یادآور شد: در استان قم ۴ هزار چاه کشاورزی رسمی داریم کهتوسط آنها ۱۲ هزار 
لیتر در ثانیه آب در حوزه کشاورزی مصرف می شود، این در حالی است که سهم اقتصادی 
کشاورزی استان ۱۵ تا ۱8 درصد است. در مقابل سهم صنعت در اقتصاد استان با مصرف ۴00 

تا ۶00 لیتر در ثانیه ۲3 تا ۲۶ درصد را شامل می شود.
وي تاکید کرد: با تخصیص منابع آبی بیشتر به بخش صنعت امکان رشد و توسعه سریع تر 
شهرک های صنعتی و در امتداد آن جذب و ترغیب بیش از پیش سرمایه گذاری در استان 

فراهم خواهد شد که این موضوع اهتمام مسئولان استانی و کشوری را می طلبد. 

مدیرکل هماهنگی و نظارت امور خدمات شهری 
شهرداری قم با بیان اینکه اکنون طرح جامع پاکسازی 
زمین های شهر قم آغاز شده است، گفت: همکاران در 

سطح مناطق مشغول پاکسازی هستند.
سیدمحسن میرهادی اظهارداشت: اگر در خیابان ها یا 
کوچه های سطح شهر گذری داشته باشید، به زمین هایی 
برخورد می کنید که بلا استفاده مانده و به مکانی برای تخلیه 
نخاله ها یا مکانی برای زندگی گربه ها یا حیوانات دیگر تبدیل 
شده و این مسئله موجب نارضایتی سایر شهروندان ساکن در 

چنین مناطقی شده است.
 وی افزود: این زمین ها علاوه بر این معایب و مشکلات، 
وجود  به  بی نظمی  و  می کنند  مخدوش  را  شهر  چهره 
می آورند، بنابراین ساماندهی این وی ادامه داد: زمین ها باید 
در اولویت قرار گیرد تا از آسیب ها و مشکلاتی که این زمین ها 
بر شهر تحمیل می کنند، جلوگیری شود و شهروندان بتوانند 

با آسودگی در سطح شهر زندگی کنند.
شهری  خدمات  امور  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
شهرداری قم افزود: لباس کهنه، خرده شیشه، در پنجره، 
کیسه های نخاله ساختمانی و... در برخی از این زمین ها 
مشاهده می شود و حتی زمین ها در برخی محله ها به مکانی 

برای تخلیه زباله تبدیل شده است.
 وی تصریح کرد: قانون شهرداری ها، شهرداری را موظف 
کرده که نسبت به زمین های بایری که در محدوده شهر است 
و از طرفی سبب آلودگی و نازیبایی شهر می شود، به مالکان 
اخطار دهند، بنا بر این یک یا دو نوبت قانون مربوط به مالکان 
ابلاغ می شود تا بحث تعیین تکلیف زمین ها را با مراجعه به 

شهرسازی مشخص کنند.
شهری  خدمات  امور  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
زمین های  باید  مالکان  کرد:  نشان  خاطر  قم  شهرداری 
بدون استفاده خود را دیوارکشی کرده یا با دریافت مجوز، 
ساخت وساز انجام دهند، اگر این کار را انجام ندهند، بر اساس 
ماده ۱۱0 قانون شهرداری ها پس از یک یا دو مرتبه ابلاغ، 

شهرداری به طور رسمی بحث پاکسازی آن را بر اساس 
دستور معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری 
انجام می دهد.  وی ادامه داد: طرح پاکسازی کلی زمین های 
سطح شهر در دستور کار قرار گرفته و بحث پاکسازی شروع 

شده و در هشت منطقه شهر قم انجام می شود.
میرهادی خاطرنشان کرد: بخش اعظمی از زمین هایی که 
مالکان رها کردند و بر اساس ابلاغ اخطاریه،  برای ساماندهی 
زمین ها مراجعه نکردند، به فضایی برای تخلیه نخاله و 

ضایعات برای برخی از شهروندان تبدیل شده است.
 وی بیان داشت: اکنون طرح جامع پاکسازی زمین ها 
شروع شده و همکاران در سطح مناطق مشغول پاکسازی 
این زمین ها هستند که شامل پاکسازی، نظافت و انتقال 
خاک های مازاد حاصل از ساخت وسازهایی است که به دلیل 

عدم رعایت مردم در این زمین ها رها شده است.
 وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: شهروندان 
کیسه های نخاله را داخل این زمین ها می گذارند و می روند، 
بنابراین به دلیل وضعیت آلوده در سطح شهر برنامه ریزی 
شده و بحث پاکسازی این زمین ها در حال انجام است و 
پس از اینکه بحث پاکسازی و نظافت آنها انجام می شود، 
گزارشی به شهرداران مناطق اعلام می شود و هزینه هایی که 
برای این زمین ها انجام شده، روی پرونده  آنها در شهرسازی 
ثبت می شود. زمانی که مالک برای دریافت پروانه ساخت 
و ساز مراجعه می کند، با محاسبه هزینه انجام شده، این 
مبالغ از شهروندان اخذ می شود.  وی ادامه داد: این زمین ها 
می تواند آلودگی و بیماری را برای همشهریان به همراه داشته 
باشد، اگر مالک برای دیوارکشی زمین های بایر اقدام نکند و 
ساخت وساز نیز انجام ندهد، سبب می شود که به فضایی برای 

دور ریختن زباله،  نخاله و ضایعات تبدیل شود.
 وی افزود: موضوع دیگر بحث زیبایی شهر است که 
اینگونه زمین ها زیبایی شهر را به مخاطره می اندازد و به 
پیمانکاران خدمات شهری ابلاغ شده که به صورت روزانه 

در دستور کار داشته و نظافت این زمین ها را انجام دهند.

میرهادی اضافه کرد: برخی از مردم نیز در این زمینه 
رعایت لازم را نداشته و کیسه های نخاله و زباله خود را 
داخل این زمین ها می ریزند که محیط زیست اطراف را دچار 

مشکل می کند.
 وی ادامه داد: اکنون در حال جمع آوری اطلاعات جامع 
و کامل زمین های غیرقابل استفاده و مخروبه هستیم که بر 
این اساس متراژ و پلاک ثبتی این زمین ها استخراج می شود 

تا برنامه ریزی درباره ساماندهی آنها داشته باشیم.
 وی گفت: یکی دیگر از مشکلاتی که این اراضی و 
زمین ها برای شهر و شهروندان دارد، تجمع اراذل، اوباش و 

مواد مخدر در ملک های مخروبه است.
شهری  خدمات  امور  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
شهرداری قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: مالکان 
موظف هستند با مراجعه به شهرسازی در خصوص این 
زمین ها تعیین تکلیف کنند که این زمین از نظر متراژ چه 
مقدار است و اگر قرار باشد ساخت وسازی انجام شود، موظف 
به دریافت پروانه، ساخت وساز و محصور کردن آن هستند، 
مالکان زمین های بزرگ باید به شهرداری مراجعه کنند و 
بحث تفکیک و برنامه ریزی در شهرسازی را داشته باشند، 
بنابراین بحث زمین های بدون استفاده پیگیری می شود تا 

بتوانیم آنها را سر و سامان دهیم.
 وی ادامه داد: بر اساس قانون، مالک باید خودش برای 
زمین تعیین تکلیف کند و یک سری از این املاک داران 
زمین هایی را خریداری کرده و بدون استفاده رها می کنند 
که پیگیر هستیم ابلاغ و اخطار دهیم تا برای زمین هایشان 
تعیین تکلیف کنند، زیرا وجود چنین زمین هایی مشکل 

بزرگی برای سطح شهر است.
میرهادی در پایان گفت: اخطار به مالکان داده می شود و 
آنها موظف هستند، به شهرسازی مراجعه کنند و زمین های 
خود را تعیین تکلیف کنند، اگر بخشی از مالکان مراجعه 
نکنند، باید به طور مجدد بر اساس قانون با این زمین داران 

برخورد کنیم.

معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم:

مشکلی در تامین سرویس مدارس وجود ندارد

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي استان قم:

سهم نامناسب صنعت از آب باعث فرار سرمایه از قم می شود

مدیرکل نظارت امور خدمات شهری شهرداری قم مطرح کرد:

اخطار به مالکان زمین های بلاتکلیف

سرمقاله

اخبار

علی خرم *

کل  اداره  فنی  دفتر  سرپرست 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث 
 10 کرد   هزینه  از  قم  گردشگری 
میلیارد و 540 میلیون ریال اعتبار 
این  در  تاریخی  آثار  مرمت  جهت 

استان خبر داد.
تخصیص  به  اشاره  با  فدائیان  کاظم 
اعتبارات برای مرمت و احیای آثار تاریخی 
مبلغ ۶00  این  از  گفت:  قم  استان  در 
میلیون ریال برای مرمت تیمچه بازار و  
سه میلیارد ریال برای مرمت بازار، سرای 
شین و صدراعظم، 3۵0 میلیون ریال برای 
مرمت قلعه دولت آباد، یک میلیارد و ۲00 
میلیون برای مرمت کاروانسرای دیرگچین، 

۶00 میلیون ریال برای مرمت قلعه سنگی 
کوه نمک، یک میلیارد و ۵00  میلیون 
و 3۱0  اعظم  مرمت مسجد  برای  ریال 
میلیون ریال برای مرمت مقابر گنبد سبز 

اختصاص یافته است.
وی افزود: همچنین برای اجرای سازه 
فضایی تپه قلی درویش یک میلیارد و ۷0 
میلیون ریال  و ۴۵0 میلیون ریال برای 
دیوارکشی این تپه تاریخی هزینه شده 

است.
سرپرست دفتر فنی اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
با بیان اینکه برای مرمت خانه های تاریخی 
اعتبار تخصیص یافته است، گفت: ۶00 

میلیون ریال برای مرمت اضطراری خانه 
تاریخی شاکری، ۲00 میلیون ریال برای 
مرمت و ساماندهی خانه تاریخی زند و 
تاریخی  خانه  برای  ریال  میلیون   3۶0

ملاصدرا صورت گرفته است.
های  خانه  مالکین  افزود:  فدائیان 
با  توانند  می  استان  در  ثبتی  تاریخی 
فرهنگی،  میراث  کل  اداره  به  مراجعه 
صنایع دستی و گردشگری قم از بسته 
های حمایتی این اداره کل که دولت به 
امر مرمت و احیا اختصاص داده است بهره 

مند شوند.
اداره  فنی  دفتر  سرپرست  گفته  به 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  کل 

گردشگری قم، 300 میلیون ریال اعتبار 
تاریخی استان  بافت  نیز برای مطالعات 
هزینه شد. وی با بیان اینکه در استان قم 
بیش از 3۵0 اثر تاریخی ثبتی وجود دارد 
گفت: برخی از این آثار در نوع خود بی 
نظیر هستند که باید در حفظ و مرمت 
اعتبارات  رو  این  از  کرد  تلاش  آثار  این 
ملی و استانی برای مرمت این آثار هر ساله 

تخصیص می یابد.
فدائیان افزود: مردم استان قم نیز باید 
در  رو  این  از  باشند  تاریخی  آثار  حافظ 
صورت مشاهده هرگونه تخریبی سریعا به 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 

گردشگری استان گزارش دهند.

فدائیان خبرداد:

تخصیص 10 میلیارد ریال برای مرمت آثار تاریخی در قم



3 اقتصادی

آخرین وضعیت تسهیلات دهی بانک ها
مانده تس�هیلات پرداختی بانکها و موسس�ات اعتباری در آخرین آمارها با 

رشدی کمتر از دو درصد همراه بود.
 بررسی گزارش های بانک مرکزی حاکی از کاهش سهم عمده عقود اسلامی در مانده 
تسهیلات پرداختی بانکهاست، به گونه ای که در شش عقد بین 0.9 تا ۲۱ درصد کاهش 
وجود دارد.  در پایان سه ماهه امسال در مقایسه با اسفند سال گذشته، مانده تسهیلات 
اعطایی بانکها و موسس��ات اعتباری با رش��د ۱.۷ درصدی به حدود ۶3۵ هزار میلیارد 
تومان رسیده است که در این بین مانده تسهیلات پرداختی در عقود سلف حدود 3.۴ 
درصد،مشارکت مدنی که بیش از ۴۱ درصد وام های بانکی در قالب آن پرداخت می شود 
3.9، مشارکت حقوقی ۱.9 و اجاره به شرط تملیک ۲۱.۵ درصد کاهش یافته است.  اما 
سهم قرض الحسنه از مانده تسهیلات اعطایی بانک ها و موسسات اعتباری ۱.۲ درصد 
رشد داشته و با حدود 3۲ هزار میلیارد تومان، پنج درصد کل وام های بانکی را به خود 
اختصاص داده اس��ت.  در عین حال که پرداخت تس��هیلات در قالب فروش اقساطی)با 
س��هم ۲9 درصدی از کل( حدود 0.۵ درصد، س��رمایه گذاری مستقیم ۱۴.۷ درصد و 
سایر عقود نیز ۱۵.۱ درصد رشد دارد.  تسهیلات بانکی در حال حاضر و بر اساس مصوبه 
شورای پول و اعتبار در اردیبهشت ماه امسال، باید در عقود مشارکتی با نرخ ۲۴ درصد و 
عقود مبادله ای با سود ۲۱ درصد به متقاضیان پرداخت شود؛ این در حالی است که بانک 
مرکزی اخیرا در بخشنامه ای به بانکها و موسسات اعتباری اعلام کرد که با توجه به اینکه 
حداکثر سود تسهیلات غیر مشارکتی ۲۱ درصد است چنانچه بانک و موسسه ای در نظر 
داشته باشد تا برای بخش کشاورزی، منابع طبیعی و صنایع وابسته به آن با نرخی کمتر 
از نرخ های مصوب شورای پول و اعتبار) سود ترجیحی( تسهیلات بپردازد، باید تاییدیه 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی را برای تامین مابه التفاوت سود پرداختی دریافت کرده باشد.

یک کارشناس مسکن؛
معاملات مسکن تا پایان سال بالا می رود

یک کارشناس مسکن معتقد است با توجه به اقدامات دولت برای تقویت همزمان 
عرضه و تقاضای مسکن احتمالا تا یک سال آینده شاهد افزایش معاملات مسکن 

خواهیم بود.
سلمان خادم المله اظهار کرد: با توجه به سیاست های دولت برای تقویت تقاضا و عرضه ی 
مس��کن، احتمال رونق معاملات تا انتهای سال وجود دارد. دولت در یک اقدام هوشمندانه 
همزمان به تحریک تقاضا و عرضه از طریق تسهیلات پرداخته است.  وی افزود: با توجه به 
پایین بودن مبلغ وام مسکن نسبت متوسط قیمت خانه در شهر تهران، انتظار بر این بود که 
در خانه های با متراژ پایین شاهد افزایش رونق در معاملات باشیم که همین مساله هم محقق 
شد. در شهرهای کوچک بخصوص شهرهای نزدیک به کلان شهرها نیز انتظار افزایش رونق 
در معاملات وجود دارد.  این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان این که به دلیل شرایط خاص 
اقتصادی کشور بعید است شاهد جهش های ناگهانی یا شدید در قیمت مسکن باشیم،  گفت: 
پیش بینی می شود تا یکی دو سال آینده معاملات از شرایط رکود خارج شود اما این مساله 
با افزایش قیمت همراه نخواهد بود.   خادم المله، رکود بخش مسکن را متاثر از رکود اقتصاد 
کلان دانس��ت و افزود: در این ش��رایط عرضه و تقاضا آسیب دیده است که مقداری از این 
مساله به سیاست های نامناسب دولت های نهم و دهم مربوط می شود. بخش دیگر مربوط 
به تحریم های ظالمانه و عوامل ناشی از آن است که برای خروج از این وضعیت باید عرضه و 
تقاضای مسکن را تقویت کرد.  وی یکی از راهکارها برای رونق مسکن را صندوق پس انداز 
مسکن دانست و گفت: در شرایط فعلی اقتصاد کشور، رقم وام ها حتی می تواند افزایش یابد؛ 
چرا که با توجه به مدلی که برای این صندوق طراحی شده، بعید است اثر تورمی شدید بر 
بخش مسکن بگذارد. البته سیاست دولت هم این است که در هیچ کدام از بخش های اقتصاد 
شاهد نوسان شدید نباشیم.  به گفته این کارشناس اقتصاد مسکن، از جمله اقدامات وزارت راه 
و شهرسازی که در قالب بسته کامل و جامعی دیده شده، صندوق پس انداز مسکن، ابزارهای 
پولی و مالی، اوراق رهنی و صندوق املاک و مستغلات است که اگر تا یک سال دیگر راه اندازی 

شوند می تواند اثر تحریک کننده ای در عرضه و تقاضای مسکن ایجاد کند.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,048,000یک مثقال طلا

934,480یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,110,000سکه بهار آزاد ی

9,110,000سکه امامی

4,650,000نیم سکه

2,550,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

20635,500,000 تیپ 5

 206SD 36,100,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,843,000سمند 

LX EF7 29,973,000سمند 

ELX 36,744,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

 آیت الله کعبی گفت:  معضل اصلی بانکداری اسلامی که هنوز برطرف نشده، این 
است که بانک ها تبدیل به بنگاه اقتصادی و سرمایه گذاری شده اند و تا زمانی که این 

نگاه عوض نشود مشکل هم برطرف نمی شود.
به گزارش روابط عمومی بانک مهر اقتصاد استان قم  ، این عضو مجلس خبرگان رهبری  در 
دیدارمحمد رضا پاطلا مدیرکل شعب ا بانک مهر اقتصاد استان قم  ضمن تقدیر و تشکر از 
خدمات  این بانک در دیدار با حضرت آیت الله کعبی عضو مجلس خبرگان  رهبری و عضو 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه  بانکداری اسلامی از آغاز پیروزی انقلاب تا به 
امروز به عنوان مسئله ای بنیادی و پایة بستر سازاقتصاد سالم مطرح است،  برلزوم همکاری همه 

مسئولین،  نخبگان،  بانک ها و آحاد مردم  بر اجرای بانکداری اسلامی در جامعه تأکیدکرد.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه اجمالا آنچه در بانک ها بر اساس عقود 
بانک اتفاق می افتد،  مخالف شرع نیست و برای راهکارهای شرعی آن فکری شده است، افزود: 
بانک ها واسطه و وکیل در سپرده گذاری هستند و عموما تسهیلاتی که به مردم پرداخت می 
کنند به عنوان قرض یا وام نیست بلکه یک خرید در قالب فروش اقساطی یا جعاله یا اجاره به 
شرط تملیک یا مشارکت مدنی و ... است و از مسیرهای قانون هم گذشته و مسیر صددرصد 

صحیحی را طی نموده است. 
آیت الله کعبی با بیان اینکه احدی از فقهاء بر اجرای بانکداری بدون ربا در قالب عقود اسلامی 
اشکالی نمی کند، اظهار داشت:  مشکل ما فضای فکری جامعه است و مردم فکر می کنند  
تسهیلاتی که از بانک دریافت می کنند به عنوان قرض است در حالیکه با دریافت پول در قالب 

عقود،  وارد یک عقد و قرار دادی می شوند که باید آن را اجرا کنند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: لازم است در موضوعاتی مانند بانکداری 
اسلامی، دادن وام و تسهیلات در قالب عقود اسلامی،  وکالت و اقدام مشارکت به مردم آموزش 

داده شود.
 بانکداری بدون ربا بانکداری اسلامی نیست

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: بانک ها عموما اقدام به خلاف شرع نمی کنند ولی ممکن 
است مردم با یک قصد دیگر به بانک مراجعه نمایند و بخواهند وامی برای بر طرف نمودن 

مشکلات خود دریافت نمایند و یا سرمایه گذاری کنند و انتظار سود داشته باشند.
استاد خارج فقه حوزه علمیه قم خاطر نشان ساخت: لازم است این گونه مشکلات از طریق 
کمیته هایی از جمله استقرار کمیته های شرعی، آموزش دادن و مشاوره دادن حقوقی و شرعی 

برطرف گردد.
آیت اله کعبی با اشاره به اینکه بانکداری بدون ربا به معنای بانکداری اسلامی نیست و دو مقوله 
متفاوت و جدای از هم هستند، ابراز داشت: لازم است نظریه کارکرد بانکداری اسلامی را برای 
ادامه حیات بانک ها برای مردم مشخص کنیم تا بیشتر با نحوه بانکداری اسلامی آشنا شوند.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: در نظریه بانکداری اسلامی، لازم است ماهیت 
بانک،  ماهیت پول و اعتبار معلوم و مورد بررسی قرار گیرد و در این عرصه هم نیازمند به منشور 

راهبردی هستیم.
عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه این مشکل لازم است با مشارکت شورای پول 
واعتبار برطرف شود نه از سوی بانکها، خاطر نشان ساخت: بانک ها بنگاه اقتصادی و سرمایه 
گذاری مانند بازار بورس نیستند ولی طوری پیش رفتیم که بانک ها تبدیل به بنگاه اقتصادی 
برای سود دهی شدند چون سپرده گذار دنبال پول بیشتر است و نمی خواهد سرمایه خود را 
در بانک به امانت بگذارد. وی ادامه داد: معضل اصلی بانکداری اسلامی که هنوز برطرف نشده،  
این است که بانک ها تبدیل به بنگاه سرمایه گذاری شده اند و تا این نگاه عوض نشود مشکل 

هم برطرف نمی شود.
آیت الله کعبی با بیان اینکه عقود اسلامی، عقود شکلی نیست بلکه عقود واقعی است، اظهار 
داشت: عقود مشارکت مدنی و مضاربه ای لازم است به صورت واقعی و در عمل در بانک ها 
اتفاق بیافتد تا مشکلات برطرف شود وگرنه صرف شکلی بودن دردی را دوا نخواهد کرد. استاد 

خارج فقه و اصول افزود: در بانکداری اسلامی و بدون ربا از حرف تا عمل فاصله زیاد است؛ نظر 
ما بانکداری اسلامی بدون ربا است ولی در عمل، افکار عمومی جامعه مغایر به این قضیه است 
و آن را نمی پذیرند و مردم در عمل به دنبال مشارکت نیستند بلکه هر کسی به دنبال برطرف 

کردن مشکل خود است.
 عضو خبرگان رهبری اظهار داشت: لازم است بانکداری بدون ربا به سمت بانکداری اسلامی 
حرکت کند و این امر برخاسته از نظرات اسلامی که مربوط به شورای پول و اعتبار است، 

می باشد که متأسفانه هنوز اتفاق نیفتاده است.
استاد خارج فقه و اصول افزود: شورای فقهی پول و اعتبار بانک مرکزی تا الان توانسته اند با 
اقدامات خود از بانکداری بدون ربا دفاع کند و بگویند این نوع بانکداری خلاف شرع نیست،  ولی 

نتوانسته اند بانکداری اسلامی را محقق نمایند.
آیت الله کعبی ابراز داشت:  در بانکداری بدون ربا، به دنبال این بودیم که چه کار کنیم گرفتار ربا 
نشویم ولی در بانکداری اسلامی باید به موضوعاتی مانند چرخش تولید و باز تولید، نقش بانک 

در رونق اقتصاد، تورم  و رکود توجه شود.
استاد خارج فقه و اصول در پایان افزود: لازم است برای تحقق بانکداری اسلامی،  حوزه،  فقها و 

اقتصاد دانان حقوقی با هم همکاری کنند تا این نظریه در عمل هم اتفاق بیافتد.
 مدیرکل شعب  بانک مهر اقتصاد استان قم  عنوان کرد:

 اعطای کارت خرید کالای ایرانی به مشتریان با هدف حمایت از اقتصاد داخلی
مدیرکل شعب  بانک مهر اقتصاد استان قم نیز در این دیدار با بیان گزارشی از عملکرد بانک مهر 
اقتصاد در راستای پیاده سازی بانکداری اسلامی گفت: تاکنون اقدامات بسیاری مناسبی برای 
خدمت رسانی از سوی این بانک صورت گرفته است که مهمترین آن بانکداری اسلامی می 
باشد. محمد رضا پاطلا اظهارداشت: بانک مهر اقتصاد مهمترین راهبرد خود را استقرار عملی و 
ارائه الگوی بانکداری اسلامی در نظام بانکی کشور می داند و با استفاده از صاحب نظران بانکی 
و اقتصادی و با تعامل مستمر با مسئولین محترم حوزه نمایندگی ولی فقیه در سپاه، در جهت 
استقرار و نهادینه سازی فرهنگ بانکداری اسلامی،  اقداماتی را انجام داده است. وی ادامه داد: 
بانک مهر اقتصاد ستادی را تحت عنوان ستاد ویژه هفته بانکداری اسلامی طراحی و عملیاتی 
نموده است و سعی دارد  بمنظور افزایش دانش وآگاهی عمومی آحاد مسئولین و مردم نسبت 
به الزامات استقرار بانکداری اسلامی به ویژه درحوزه ی تبیین مبانی فقهی و کاربردی انواع عقود 
اسلامی و همچنین برای انعکاس اقدامات عملی بانک،  برای اولین بار در نظام بانکی کشور و 
برای چهارمین سال پی در پی،  طرح ستاد ویژه هفته بانکداری اسلامی را با شعار" استقرار 
بانکداری اسلامی ، بسترساز اقتصاد مقاومتی در قالب قرارگاه عملیاتی اجرایی نماید.  محمدرضا 
پاطلا اظهار داشت: از جمله اقداماتی که بانک مهر اقتصاد در راستای پیاده سازی بانکداری 
اسلامی انجام داده است می توان به  تهیه و تدوین سند راهبردی استقرار بانکداری اسلامی، 
ایجاد ساختار بانکداری اسلامی برای اولین بار در نظام بانکی کشور و استقرار کامل کمیسیون 
فقهی، تدوین نظام جامع آموزش بانکداری اسلامی کارکنان و ارائه آموزش های تخصصی و 
کاربردی، تاسیس مرکز تحقیقات بانکداری اسلامی در شهر قم، آموزش ویژه طلاب حوزه های 
علمیه قم و مسئولین دفاتر مراجع عظام تقلید، راه اندازی کمیته مهندسی شرعی قراردادها 
بصورت مشترک با دانشگاه امام صادق علیه السلام،  تهیه و تدوین کتاب استفتائات بانکی به 

منظور آشنایی مردم با استفتائات مراجع عظام تقلید درحوزه معاملات بانکی و... اشاره نمود.
وی بیان کرد: بانک مهر اقتصاد مرکز مسائل فقهی بانکداری اسلامی کشور را با توجه به حضور 
علما و فقهای بزرگی که در این شهرحضور دارند در قم راه اندازی کرده است و در استان قم 
طبق مسائل شرعی که مورد تایید علما و مراجع است به مشتریان خود خدمات ارائه می کنیم.

مدیرکل شعب اعلام کرد: برای حمایت از کالای ایرانی در سالی که مقام معظم  رهبری به 
حمایت از اقتصاد داخلی تاکید داشتند کارت خرید کالای ایرانی به مشتریانی که قصد خرید 
کالا داشتند ارائه شد تا ضمن برطرف کردن نیازهای مشتریان ازمحصولات ایرانی حمایت شود 

و این اقدام مثبتی بود که در خصوص اقتصاد مقاومتی انجام گردید.

آیت الله کعبی در دیدار با مدیرکل شعب بانک مهر اقتصاد استان قم : 

بانک ها به بنگاه اقتصادی تبدیل شده اند

  رئیس سازمان مدیریت و سخنگوی دولت با بیان اینکه 
سه  از  کنند،  توجه  مردم  مطالبات  به  باید  خودروسازان 

سناریوی قیمت نفت در بودجه 95 رونمایی کرد.
 محمدباقر نوبخت در برنامه تیتر امشب شبکه خبر سیما با بیان 
اینکه مبلغ یارانه نقدی مانند ماه های گذشته است، گفت: یارانه نقدی 
این ماه تا ۲۷ یا ۲8 شهریورماه به حساب سرپرست خانوارهای واجد 
شرایط واریز می شود، ضمن اینکه عیدی کارمندان دولت در سال 
گذشته ۶03 هزار تومان بود و امسال این مبلغ ۶8۷ هزار تومان خواهد 

بود و در بودجه سال آینده نیز به ۷۵0 هزار تومان خواهد رسید.
 وی با بیان اینکه بخشنامه تدوین لایحه بودجه سال آینده به 
دستگا ه ها ابلاغ شده است، افزود: افزایش حقوق کارکنان نیز کمتر 
از ۱0 درصد نخواهد بود و پیش بینی می  کنیم نرخ تورم نیز به ۱0 تا 

۱۱ درصد برسد.
 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور تصریح کرد: البته هنوز 
لایحه بودجه قطعی نشده است و تلاش می کنیم کسانی که سطح 
حقوقشان پایین است از جمله بازنشستگان بیشتر تقویت شوند و تا ۱۵ 

آذر تلاش می کنیم لایحه بودجه سال آینده را تقدیم مجلس کنیم.
 نوبخت با بیان اینکه سقف بودجه عمومی سال آینده ۲۱3 هزار 
برای  تومان  میلیارد  هزار  افزود: ۱۴۷  شد،  خواهد  تومان  میلیارد 
هزینه های جاری و 30 هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی و ۷ هزار 
میلیارد تومان هم بودجه تملک دارایی سرمایه ای بابت اوراق مشارکت 
سررسید شده خواهد بود و درآمدهای اختصاصی و همچنین منابع 

استانی را نیز باید اضافه کرد. 
وی با بیان اینکه دولت تلاش می کند همزمان با انضباط هزینه ای 
بودجه ای نیز توزیع منابع هم عادلانه و متناسب باشد و نظام پرداخت ها 
را بازنگری می کنیم تا همه کارکنان دولت از دریافتی مناسبی برخوردار 
شوند، گفت: همه مردم می دانند که اگر وضع دولت خوب شود وضع 
مردم هم بهتر خواهد شد و همه قبول دارند که دولت با تنگناهای 
مالی مختلفی روبروست هرچند تلاش کردیم تحریم ها را با منطق کنار 

بزنیم و نباید اجازه دهیم مردم بی جهت تحت فشار اقتصادی باشند.
 حذف تحریم ها در اواخر امسال یا اوایل سال آینده

 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور افزود: البته هنوز 
تحریم ها برطرف نشده است و آخر امسال یا اوایل سال آینده پیش 
بینی می کنیم که تحریم ها حذف شود و برای دوره پساتحریم و 
شرایط جدیدی که در زمینه آزادسازی منابع ارزی و همچنین جذب 
سرمایه گذار خارجی ایجاد می شود برنامه ریزی کاملی داریم که از این 

فرصت ها به طور بهینه استفاده کنیم.
 وی افزود: اگر وضع دولت خوب شود، حتماً برای مردم هم بیشتر 
تلاش خواهیم کرد و با توجه به اینکه قدرت خرید کارکنان دولت 
پایین آمده است اگر 30 درصد هم به حقوق آنها اضافه کنیم، شاید 
عقب ماندگی جبران نشود و مجبوریم هزینه ها را متناسب با درآمدها 
تنظیم کنیم. همچنین قیمت نفت هم کاهش یافته است و امیدواریم 
با منابع مالی که آزاد می شود هم به طور مستقیم و هم با روش 

سرمایه گذاری بتوانیم قدرت خرید مردم را افزایش دهیم.
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نوبخت درباره پیش بینی قیمت نفت، اظهار داشت: سه گزینه ۴۲ و 
۴۵ و ۵0 دلار را با وزارت نفت پیش بینی کرده ایم و انتظار داریم در 
مجموع ۶8 هزار میلیارد تومان از این محل نصیب دولت شود و بودجه 

عمرانی دولت در سال آینده 38 هزار میلیارد تومان خواهد بود. 
سخنگوی دولت با بیان اینکه در یک سال )از بهار پارسال تا بهار 
امسال( 8۷۲ هزار نفر وارد بازار کار شدند که از این تعداد ۷۵۵ هزار نفر 
موفق شدند فرصت اشتغال به دست آورند و ۱۱۷ هزار نفر نتوانستند، 
گفت: آمار شاغلان براساس طرح های آمارگیری مرکز آمار ایران در بهار 
پارسال ۲۱ میلیون و ۱0۷ هزار و ۲۴۵ نفر بوده است که در بهار امسال 

به ۲۱ میلیون و 8۶۱ هزار و 83۶ نفر رسید.
 وی اضافه کرد: طرح های آمارگیری بازار کار مانند روش های 
گذشته بوده و شاخص سازمان بین المللی کار مد نظر بوده است. 
هرچند معتقدیم حتی با یک شغل هم به راحتی نمی توان هزینه 

زندگی را تأمین کرد.
 نوبخت گفت: به هر حال رشد اقتصادی کشور وقتی از منفی ۱.9 
درصد در سال 9۲ و همچنین منفی ۶.8 سال 9۱ به نرخ رشد 3 درصد 
می رسد در توسعه بازار اشتغال هم مؤثر است؛ هر چند نمی توان نسبت 
یک به یک برقرار کرد چون بخشی از افزایش تولید بدون افزایش 

نیروی کار بوده است. 
وی افزود: امیدواریم با تلاش های دولت و در فضای جدید پساتحریم 
فرصت های گسترده ای برای اشتغال ایجاد کنیم و باید به نرخ رشد 

8 درصدی هم برسیم.
 منابع ارزی که با اجرای برجام آزاد می شود

 سخنگوی دولت درباره منابع مالی دولت که با اجرای برجام آزاد 
می شود، گفت: بخشی از این منابع به دولت تعلق دارد که به ۶ میلیارد 
دلار می رسد و ۲3 میلیارد دلار هم جزو ذخایر بانک مرکزی است و 
بخشی هم جزو دارایی ارزی کشور محسوب می شود و در مجموع به 

بیش از ۱00 میلیارد دلار خواهد رسید. 
نوبخت افزود: البته ما برای اینکه به نرخ رشد 8 درصدی برسیم فقط 
به این منابع تکیه نمی کنیم بلکه امیدواریم با رفع تحریم ها فضای 
مثبتی برای توسعه سرمایه گذاری ها و جذب منابع خارجی فراهم 

شود. 
وی گفت: ترافیک ورود هیات های خارجی برای بررسی راه های 
همکاری با ایران هم نشان می دهد فرصت خوبی در دوره پساتحریم 
خواهد بود و ما هم برای اینکه رفتار بهینه اقتصادی با خارجی ها داشته 

باشیم برای همه زمینه ها برنامه ریزی داریم و برنامه های خود را برای 
پساتحریم آماده کرده ایم.

 نوبخت در ادامه با بیان اینکه دولت با رسانه ملی رابطه صمیمی 
و خوب دارد، افزود: نشست های متعددی با اصحاب رسانه داریم و 
برنامه های خود را برای دوره پساتحریم در معرض نقد و بررسی قرار 
می دهیم و از همه نقدها استقبال می کنیم به شرط اینکه راه حل هم 
بدهند و دولت به عقل جمیع ایرانیان بدون هیچ خط و جناحی احترام 

قائل است و ترکیب کابینه دولت اعتدال هم این را نشان می دهد.
 وی با بیان اینکه با مردم نیز ارتباط صمیمانه و مستقیم و غیرمستقیم 
داریم و اخیراً هم در مسیر تهران- کرج از آزادراه همت بازدید کردیم 
و دولت تلاش می کند که با بررسی مشکلات مردم، خدمات خود را 
گسترش دهد، گفت: رسانه ها به ویژه رسانه ملی هم به خوبی نظرات 

مردم را منعکس می کنند.
 روایت نوبخت از گروه های افراطی 

سخنگوی دولت با بیان اینکه قوه مجریه کارهای اجرایی انجام 
می دهد، گفت: کار نظارتی شورای نگهبان غیرقابل انکار است. دولت 
برای جوانان ازجمله بسیجی ها، سپاهی ها و همه انقلابی ها احترام قائل 

است و به نظر ما گروه های افراطی شامل این عزیزان نمی شود.
 وی اضافه کرد: گروه های انقلابی هرگز فراقانونی رفتار نمی کنند و 
قانون را دور نمی زنند و منظور ما از گروه های افراطی کسانی هستند که 
از قانون و حتی گاهی از رهبری هم جلو می زنند. دولت همچنین از هر 
گونه اظهارات جوانان در چارچوب منطق و استدلال استقبال می کند و 

گروه های انقلابی هرگز خلاف قانون رفتار نمی کنند.
 بانک مرکزی شتابزده عمل نخواهد کرد 

وی با اشاره به اینکه سفر رئیس جمهور به نیویورک هنوز نهایی 
نشده است، اظهار داشت: دیگر از نوسان ۴0- ۵0 درصدی دوره های 

گذشته در بازار ارز خبری نیست و قطعاًَ بانک مرکزی شتابزده عمل 
نخواهد کرد و ما اعتقادی به اقتصاد مداخله ای نداریم و بانک مرکزی 
مراقب اوضاع بازار ارز است و قدرت و دلار کافی برای مدیریت بازار دارد.

 خودروسازان به مطالبات مردم توجه کنند  
نوبخت در ادامه درباره قیمت خودرو نیز گفت: اینکه مردم ایران 
شایسته استفاده از محصولات با کیفیت و خودروی خوب هستند 
مورد تأیید و حمایت دولت است و از خودروسازان هم انتظار داریم به 
مطالبات مردم توجه کنند. یکی از مختصات اقتصاد مقاومتی حمایت 
از تولیدات داخل است و از مردم انتظار داریم از محصولات با کیفیت 
داخلی استفاده کنند و خوشبختانه خودروسازان هم برنامه های خوبی 

دارند و امیدواریم کیفیت افزایش یابد و قیمت ها هم متناسب شود.
 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور افزود: سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولید کنندگان هم باید نظارت کافی داشته باشد 
تا در حق مصرف کنندگان اجحافی صورت نگیرد. اگر ما از مردم 
می خواهیم از محصولات داخلی استفاده کنند در مقابل هم نباید 

انحصار برخی محصولات باعث افت کیفیت شود. 
به گفه وی، فرزندان این ملت در صنعت خودروسازی تلاش های 
خوبی دارند و نباید ما صنایع خود را تحریم کنیم بلکه اقتصاد مقاومتی 
متکی به تولیدات داخلی است و این انتظار البته دو جانبه از مردم و 

تولید کنندگان است.
 نوبخت درباره اینکه معمولاً اعضای هیات دولت در پایان جلسه و 
هنگام خستگی چه کار می کنند، گفت: ۴ ساعت جلسه هیات دولت 

طوری است که معمولاً متوجه نمی شویم کی به پایان رسیده است.
 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در پایان گفت: اگر در 
دولت روحانی نبودم حتماً به شغل تحقیق، پژوهش و آموزش ادامه 

می دادم.

رقم دقیق عیدی پایان سال کارمندان اعلام شد؛

خودروسازان به مطالبات مردم توجه کنند

دوشنبه -بیست وسوم شهریور ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3817

مربوط  اجاره خدمات  دارد  نظر  در 
اسناد  مهر  و  لاك  و  پلمپ  الصاق  به 
باسکول  و  سلفچگان(  و  قم  )گمرك 
)گمرك قم( را از طریق مزایده عمومی 

واگذار نماید. 
حقوقی  و  حقیقی  افراد  کلیه 
می توانند از تاریخ انتشار آگهی به مدت 
ده روز جهت مذاکره و دریافت اسناد 
مزایده به اداره کل گمرك استان قم به 
نشانی قم، کیلومتر 5 جاده قدیم تهران، 
خیابان تره بار، بعد از میدان، اداره کل 
گمرك استان قم و یا به وب سایت ذیل 

مراجعه نمایند. 

اداره کل گمرک استان قم

روابط عمومی اداره کل گمرک استان قم

آگهی مزایده عمومی خدمات
 )نوبت دوم 94(
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فوتبال ایران؛ سرزمین اسطوره های
 فراموش شده

چقدر زمان می برد که یک اسطوره خلق شود؟ چطور و چقدر طول می کشد که 
اسطوره ها فراموش شوند؟ فوتبال ایران افتخارآفرینانش را گم کرده است.

بعضی از روزها در تقویم یادآور اتفاقات خاص و خاطره انگیز در فوتبال ایران است. همچنین 
برخی برهه های تاریخی به یادماندنی اند و آدم های آن عصر که در اتفاقات فوتبالی اش دخیل 

بوده اند همیشه در یادها می مانند. 
فوتبال ایران از این روزها کم ندارد. افتخارات فوتبال ایران چه در رده ملی و چه باشگاهی، 
در درون یا بیرون از کشور آنقدر است که اگر تاریخ فوتبال ایران را ورق بزنیم تعداد زیادی 

اسطوره و قهرمان به چشم مان می آید. 
همین چند روز پیش پرسپولیسی ها سالروز پیروزی تاریخی شان برابر استقلال را جشن 
گرفتند. هنوز هم روزی که ایران به جام جهانی 98 فرانسه صعود کرد گرامی داشته می شود 

و با افراد دخیل در آن اتفاق صحبت می شود. 
غیر از این ها تاریخ ما پر از اتفاقات خوب و یادگاری های دلنشین است. اسطوره های فوتبال 
ما زیاد هستند و بیشتر از آن ها میزان علاقه مردم به آن هاست اما یک جای کار ایراد اساسی 

دارد. 
در فوتبال ایران فقط از اسطوره ها یاد می کنند ولی هیچ کس از حال و روزشان خبر ندارد. 
آدم هایی که روزگاری در زمین سبز فوتبال جادو می کردند و در دل مردم جا می گرفتند امروز 

روزگار سیاه بی مهری را تجربه می کنند. 
کسی از اسطوره های واقعی این فوتبال خبر ندارد. خیلی ها می دانند تیم ملی فوتبال ایران 
چه سالی تشکیل شد و نسل اول فوتبال ملی ایران در چه دورانی بازی با توپ گرد در زمین 

چمن را در ایران به راه انداختند اما هیچ از حال آن ها خبر ندارد. 
تهیه گزارش از اسطوره های نسل اولی فوتبال ایران در زمستان 9۲ در ایسنا نشان داد که 
خیلی از فوتبالی ها هم نمی دانند پدران فوتبال ایران کجا هستند و چه می کنند. حتی برخی 
از همین فوتبالی ها که تقریبا در همه مجامع و مجالس از ورزشی گرفته تا فرهنگی و هنری 
به عنوان پیشکسوت فوتبال ایران حاضر می شوند نام برخی از سازندگان فوتبال ایران را در 
زمره درگذشتگان عنوان می کردند در حالی که خبرنگار ایسنا با آن بزرگان نشست و چای 

نوشید و خاطرات شان را ثبت کرد. 
اکنون اگر از قدیمی های فوتبال ایران بپرسیم، آن که پاسخ می دهد اگر خیلی به عقب برود 
به سال های دهه ۴0 و ۵0 می رسد و نام امثال همایون بهزادی، علی پروین، ناصر حجازی، 
حسین کلانی، پرویز قلیچ خانی، محراب شاهرخی و مانند آن ها را می آورد. از این جمع دوست 
داشتنی و پرجمعیت اکنون تنها چند نفر هستند که به قول معروف "روی بورس" هستند و 

از حال و روزشان اخباری به گوش می رسد. 
همین چند روز پیش "همایون س��رطلایی" پرسپولیس��ی ها و تیم ملی کیک جش��ن 
"ش��ش تایی ها" را برید و پس از مراسم و عکس های یادگاری به خلوت خود رفت. یک روز 
نشستن پای حرف های دل او- که افتخارش قبلا نصیب خبرنگار ایسنا شده – سخت است 

اگر اشک به چم شنونده نیاورد. 
بهزادی یک نمونه است از رفتار ناصواب ما با آن ها که از هر نظر اسطوره هستند. از کسانی 
که شاید وجود نام شان در تیتر یک خبر کمتر بیننده ای را به باز کردن و خواندن آن خبر 

ترغیب کند تا خواندن خبر قلیان کشیدن دو فوتبالیست جوان تیم ملی. 
فوتبال ایران آنقدر بی مهر است که صبر می کند تا اسطوره هایش از دنیا بروند تا بلکه مجلس 

بگیرد و آه و افسوس بخورد و چند عکس و چند خاطره و تمام. 
چقدر طول می کشد که فوتبال یک کشور این همه اسطوره خلق کند؟ چقدر طول می کشد 

که این همه اسطوره فراموش شوند؟
 فوتبالی  که با بزرگ ترین دارایی اش با اسطوره هایش این طور رفتار می کند محکوم به تحمل 

حاشیه ها، فسادها، تخلف ها و بی اخلاقی هاست.
 یک بار مهندس جواد بهشتی، عضو تیم ملی و شاهین در دهه 30 به رییس فدراسیون 
فوتبال )علی کفاشیان( پینشهاد کرده بود که فدراسیون از جمع فوتبالیست های هر دهه 
چند نفر را به عنوان نماینده برگزیند تا هم به فدراسیون مشورت دهند و هم امور مربوط به 

پیشکسوان را رتق و فتق کنند. 
از پیش از دهه ۲0 که دیگر کسی باقی نمانده، از دهه های ۲0 ، 30 هم تعداد اندکی باقی 
مانده اند و دور از هیاهوی فوتبال زندگی می کنند. آن ها از فوتبال دور شده اند چون فوتبال 
آن ها را فراموش کرده  نه اینکه آن ها علاقه ای به فوتبال ندارند چرا که آن ها نماینده نسلی 

هستند که برای عشق شان فوتبال بازی می کردند.
 از دهه 30 به بعد هم تکلیف معلوم است. فقط می ماند همت مسئولان و تمام کسانی که 
فقط بلدند شعار حمایت از پیشکسوت سر بدهند. باید پیش از آن که بزرگی از دست برود 

قدرش را بدانیم.
 همایون بهزادی ها، حسین کلانی ها، ناصر حجازی ها، خسرو غفاری ها، جواد بهشتی ها و... 
گنج هایی هستند که گوشه اتاق مانده اند و روح شان در بدن فوتبال جاری است. وصلت این 

روح به پیکر، جان دوباره ای به اخلاق و فرهنگ فوتبال ایران می دهد. 

نابسامان ترین دوره فوتسال
معادله چندمجهولی انتخاب 

سرمربی تیم ملی فوتسال!
 تیم ملی فوتس�ال ایران از دی ماه س�ال گذشته بدون س�رمربی شده است و 
همچنان پس از گذشت 9 ماه هنوز وضعیت نیمکت تیم ملی مشخص نشده است. 
هر روز آقایان امروز و فردا می کنند تا سرمربی را معرفی کنند اما گویا هنوز برای 

آقایان فردای معرفی سرمربی نشده است!
 طبق آخرین اظهارات سیدرضا افتخاری، رئیس کمیته فوتسال قرار بود روز شنبه گزینه 
داخلی به هیأت رئیسه معرفی شود اما شاید آن چیزی که می شد از قبل هم پیش بینی کرد 

این بود که سرمربی در روز مقرر معرفی نخواهد شد.
 طبق شنیده ها به نظر می رسد مسئولان قصد دارند هدایت تیم ملی را به ناظم الشریعه 
بسپارند البته در کنار او قرار است علی صانعی به عنوان مدیرفنی تیم ملی معرفی شود، اما 
گویا یک مسئله ای در این میان وجود دارد که باعث شده معرفی کادرفنی به تعویق بیفتد. 
مس��ئله ای که شاید آقای رئیس را دو به ش��ک کرده است. به نظر می رسد کارشناسان و 

بازیکنان با چنین کادری موافق نیستند.
 به هرحال انتخاب سرمربی تیم ملی به یک معادله چندمجهولی تبدیل شده است و شاید 
از آن هم دشوارتر! پازلی که تکه های زیادی دارد و هنوز هیچ یک از آنها کنار یکدیگر قرار 
نگرفته است. جام ملت های اسیا بهمن ماه آغاز خواهد شد اما هنوز تیم ملی ما سرمربی خود 

را نشناخته است.
 آقای رئیس اعتقاد دارد که زمان برگزاری مسابقات لیگ تیم ملی نیاز به سرمربی ندارد؛ 
هرچند که این جمله جای نقد دارد اما اگر همان طور هم بخواهیم کار را پیش ببریم باز دچار 
مشکل شده ایم. چرا که قرار بود تمرینات تیم ملی از ۲۱ شهریورماه آغاز شود که به علت 
عدم انتخاب سرمربی این اردو شروع نشده است. اقای رئیس موعد مقرر هم فرا رسید اما ما 
همچنان اندر خم یک کوچه هستیم؛ آیا بهتر نیست به خودتان بیایید و زودتر تکلیف سرمربی 

تیم ملی را مشخص کنید؟!

هفته ششم لیگ برتر؛
 رقابت ویسی و دایی در اهواز

 رقابت دو تیم اس�تقلال خوزستان و صبای قم که تقابل عبدالله ویسی و علی 
دایی است، آغازبخش دوباره مسابقات لیگ برتر است، رقابتهایی که به خاطر تیم 

ملی و جام حذفی مدتها تعطیل شده بود.
 رقابتهای فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور بعد از برگزاری دو دیدار تیم ملی فوتبال ایران 
برابر گوام و هند و انجام مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی از فردا با برگزاری یک دیدار 
بصورت رسمی آغاز می شود.  لیگ ایران که بعد از پایان نصف و نیمه هفته پنجم به مدت 
۱9 روز تعطیل بود، با رقابت دو تیم استقلال خوزستان و صبای قم در اهواز دوباره شروع 
می شود؛ آنهم در شرایطی که مربیان از این وقفه برای آماده سازی بهتر تیم خود استفاده 
بهینه برده اند. البته دیدارهای جام حذفی هم برای لیگ برتری ها حکم دیدارهای تدارکاتی 
مناسبی داشت تا با شرایط بهتر وارد هفته ششم شوند.  در این بین استقلال خوزستان 
میزبان نخستین بازی در شروع مجدد لیگ است؛ تیمی که با هدایت عبدالله ویسی در این 
فصل عملکرد خوبی داشت و تیم های پرسپولیس، فولاد و سایپا را در خانه اش شکست داد. 
آنها در هفته پیش یک امتیاز ارزشمند از تبریز و برابر تراکتورسازی بدست آوردند تا با تکیه 
بر همین امتیاز، رده دوم را حفظ کنند.  شاگردان ویسی اگر بتواند در این بازی خانگی مقابل 
صبای قم پیروز ش��وند، به مدت ۲۴ ساعت صدرنشین لیگ پانزدهم خواهند بود، اتفاقی 
که انگیزه بازیکنان جوان این تیم تیم جنوبی را برای شکست دادن تیم علی دایی بیشتر 
می کند.  اما صبایی ها هم بعد از شروع ناامید کننده لیگ، در هفته پنجم اولین بردشان در 
فصل جاری لیگ را برابر پدیده بدست آورده و به وضعیت خود تاحدودی سروسامان دادند. 
البته آنها با ۶ امتیاز و تفاضل گل کمتر از تراکتورسازی، در رده نهم قرار دارند و در صورت 
پیروزی برابر استقلال خوزستان، شانس رسیدن ۲۴ ساعته به رده چهارم و یا حتی رده سوم 
لیگ را هم دارند.  قطعا علی دایی که برای آماده سازی تیمش در بازی منتخب ستارگان 
ایران و جهان هم حضور نداشت، از این تعطیلی استفاده کامل را برده است و نمی خواهد 
شروع مجدد لیگ برای تیمش با از دست دادن امتیاز همراه شود، به همین دلیل با انگیزه 

برد به اهواز سفر می کند.
برنامه کامل دیدارهای هفته ششم از مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور به شرح 
زیر است: امروز - ۲3 شهریورماه: * استقلال خوزستان - صبای قم، ساعت ۱8:۴۵، ورزشگاه 
غدیر اهواز سه شنبه - ۲۴ شهریورماه: * گسترش فولادتبریز - استقلال تهران، ساعت ۱۷، 
ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز * پدیده مشهد - سیاه جامگان مشهد، ساعت ۱۷، ورزشگاه 
ثامن مشهد * سپاهان اصفهان - تراکتورسازی تبریز، ساعت ۱۷:30، ورزشگاه فولادشهر 
اصفهان * راه آهن تهران - ملوان بندرانزلی، س��اعت ۱۷:30، ورزشگاه شهر قدس * فولاد 

خوستان - ذوب آهن اصفهان، ساعت ۱8:۴۵، ورزشگاه غدیر اهواز
 چهارشنبه - ۲۵ شهریورماه: * پرسپولیس تهران - سایپا تهران، ساعت ۱8:3۵، ورزشگاه 

آزادی تهران

 سال ها بود هندبال و ورزش بانوان قم آرزوی داشتن یک تیم لیگ برتری را داشتند 
که این کار را زهرا احمدی نیا و شاگردانش در تیم هدف پویان انجام دادند و بعد 
از یک فصل سخت و مشکلات مالی فراوان، قهرمان لیگ دسته اول شدند و به 
بالاترین سطح هندبال بانوان کشور راه یافتند. این تیم که سوم مهرماه باید در لیگ 
برتر نخستین بازی اش را انجام دهد هیچ اسپانسر و حامی مالی ندارد و مبلغ ورودی 
به مسابقات را نیز هنوز به طور کامل پرداخت نکرده است تا خاطرات سال گذشته 
تیم هندبال مردان صبا که به دلیل عدم پرداخت چنین پولی در میانه فصل 93 از 

لیگ برتر کناره گیری کرد را زنده کند.
 البته تیم هدف پویان بیشتر مورد توجه مسئولان استانی و ورزش قم قرار دارد چون تمام 
نفرات آن بومی هستند و صعودشان به سطح اول مسابقات کشوری در بخش ورزش بانوان 
قم برای نخستین بار بوده است.  بعد از قرعه کشی فصل جدید لیگ برتر هندبال هدف پویان 
حریفان خود را شناخت. قمی ها با تیم های شهرداری سنندج، ذوب آهن اصفهان و شهیدچمران 
لارستان در گروه دوم قرار گرفتند و باید به صورت رفت و برگشت با این سه تیم به رقابت 
بپردازند تا در نهایت دو تیم از این گروه به مرحله پایانی صعود کنند.  هدف پویان که از یک 
مربی و چهار بازیکن تیم ملی نیز بهره می برد امیدوار است در روزهایی که بخش خصوصی در 
ورزش بانوان سرمایه گذاری نمی کند، مسئولان استان قم از آنها پشتیبانی کنند تا همانند لیگ 

دسته اول در لیگ برتر پرقدرت ظاهر شوند. 
طباطبایی: منتظر حمایت مدیرکل ورزش و جوانان قم هستیم

 سیدعلیرضا طباطبایی رئیس هیئت هندبال استان قم پیرامون آخرین وضعیت تیم هدف 
پویان سخن گفت و به سئوالات مطرح شده پاسخ داد:

هدف پویان را چطور تیمی می بینید؟ 
قهرمانی در لیگ جوانان، لیگ دسته اول و دارا بودن از مربی و چهار بازیکن ملی پوش به ویژه 
مرضیه افشاری که بهترین عضو تیم ملی است شایستگی و قدرت بالای این تیم را نشان 
می دهد. خوشبختانه وضعیت فنی هدف پویان خوب است و هفته ای ۶ جلسه در سالن های 
شهید حیدریان و بوستان نرگس تمرین می کند. ما نیز تلاش می کنیم مشکلات مالی آنها 
برطرف شود تا با آرامش خاطر به استقبال لیگ برتر بروند. سعی در جذب اسپانسر داریم اما 

تا پیش از آن اداره کل ورزش و جوانان استان برای حمایت از این تیم تصمیم گیری می کند.
 محل بازی های لیگ برتر مشخص شده است؟

 سالن ۲هزار نفری شهید حیدریان و مریم به تیم هدف پویان پیشنهاد شده است ولی تا تکلیف 
حامی مالی تیم مشخص نشود نمی دانیم چه اتفاقی برای این تیم خواهد افتاد.

آیا مدیران استان از این تیم حمایت می کنند؟
 بعد از اینکه تلاش هایمان برای جذب اسپانسر بی نتیجه ماند نزد رضوی رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان قم رفتیم که او تاکید به حفظ و حمایت از تیم داشت و این موضوع را به 
حسن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت. عابدی حرف اول و آخر را در خصوص 
پشتیبانی از تیم هدف پویان می زند و ما منتظر اظهار نظر او هستیم. به دلیل بومی بودن نفرات 
هدف پویان و تنها تیم لیگ برتری بانوان استان قم، رضوی تاکید دارد از آنها حمایت شود. 
ان شاءالله مشکلات مالی هدف پویان هرچه زودتر برطرف شود چون این تیم ظرفیت زیادی 

برای درخشش در لیگ برتر دارد.
 گفته شده است برای پرداخت مبلغ ورودی و چک تضمینی حضور در لیگ برتر هم 

با مشکل مواجه هستید.
 فدراسیون هندبال برای این موضوع ۱۴ میلیون تومان خواست که ۱0 میلیون تومان آن را 

پرداخت کردیم. مابقی نیز تا پایان شهریورماه فرصت داده شده تا به حسابشان واریز شود.
 چک تضمینی ۵0 میلیون تومانی هم مسئله خاصی نیست و بعد از رایزنی با فدراسیون این 

مسئله را برطرف می کنیم.
هندبال صبا سال گذشته به دلیل عدم پرداخت ورودی از لیگ برتر کنار کشید. 

هدف پویان به سرنوشت آنها دچار نمی شود؟
 صبا نتوانست هزینه های لیگ برتر را پرداخت کند و به این دلیل انصراف داد. اگر آنها ۱0 
میلیون تومان مبلغ ورودی را می دادند تیم تا پایان لیگ به هر شکلی بود به کار خود ادامه 

می داد. خوشبختانه تا این لحظه برای پرداخت ورودی با مشکل مواجه نبودیم.
   احمدی نیا: با این وضعیت به مشکل می خوریم

 زهرا احمدی نیا سرمربی تیم هندبال بانوان هدف پویان قم که تلاش زیادی برای این تیم 
کشیده و از ابتدا آن را تشکیل داده است از مسئولان قم می خواهد نماینده شهرشان را در لیگ 
برتر تنها نگذارند و پشتیبان آن باشند. احمدی نیا  آخرین وضعیت تمرینات، آمادگی بازیکنان و 

مشکلاتی که با آن روبه رو هستند را تشریح کرد.
شرایط هدف پویان چطور است؟

 با توجه به اینکه همراه تیم ملی به قزاقستان رفته بودم در تمرینات حضور نداشتم و با 
برنامه هایی که به کمک مربی تیم داده بودم تمرینات پیگیری می شد ولی نزدیک به ۱۵ روز 
است کارها منسجم تر زیر نظر خودم صورت می گیرد. حدود پنج ماه با تیم ملی بودم و خیلی 

نتوانستم همراه هدف پویان باشم.
تمرینات آماده سازی تیم از چه زمانی آغاز شد ؟

 بعد از اتمام لیگ دسته اول تمرینات زیر نظر کمک مربی تیم پیگیری می شد چون بنده مدت 
زیادی به همراه الناز قاسمی، فاطمه خلیلی بهفر، مرضیه افشاری راشدی و نوری عباسی که 
نفرات ملی پوش هدف پویان هستند در اردوهای تیم ملی بودیم. غیر از این چهار بازیکن تمام 
اعضای تیم تمریناتشان را مرتب انجام می دادند و ملی پوشان هم به دلیل حضور در اردوها از 
آمادگی بدنی بالایی برخوردار بودند که بعد از بازگشت از قزاقستان، دو هفته به آنها استراحت 

دادم تا از بعد روحی آماده لیگ برتر شوند.
فکر می کنید بتوانید نمایش درخشان لیگ دسته اول را در لیگ برتر تکرار کنید؟

 شرایط بدنی بازیکنان به مرور زمان بهتر شده و سعی داریم تا زمان مسابقات یا در هفته های 
ابتدایی لیگ آنها را به آمادگی مطلوبی برسانیم و در مسابقات موفق کار کنیم. تیم های بزرگی 
مثل ثامن سبزوار که دو بازیکن خارجی دارند، کردستان، تاسیسات دریایی تهران و ذوب آهن 
اصفهان قطعا مدعیان قهرمانی لیگ خواهند بود ولی ما هم تلاش می کنیم در این رقابت های 

سنگین که نخستین سال حضورمان در آن است نمایش قابل قبولی ارائه کنیم.
اسامی نفرات تیم مشخص شده است؟ 

ما مجاز به بستن لیست با ۲۲ بازیکن هستیم ولی در حال حاضر ۱۵ نفر را انتخاب کرده و 
اسامی شان را به فدراسیون ارسال کردیم. منیره سادات برقعی، فاطمه مریدی، فاطمه رادصفت، 
فاطمه رجبی، هانیه خسروی، زهرا خوش لهجه، فاطمه ابراهیمی، زهرا شکوهی راد، زهرا 
احمدی، مهدیه کرمانی و منیره دارابی به همراه چهار ملی پوشی که داریم نفراتمان را در 
لیگ برتر تشکیل می دهند. سرمربیگری تیم را بنده عهده دار هستم، فرشته شکوهی راد مربی و 

اکرم السادات حسینی خو نیز سرپرست تیم است.
سال گذشته بازیکنان هدف پویان بدون اینکه پولی بگیرند بازی کردند. امسال 

باتوجه به اینکه تیم لیگ برتری شده است مبلغ در قرارداد آنها وجود دارد؟ 
بستگی به حضور اسپانسر دارد. اگر حامی مالی داشته باشیم با توجه به بودجه ای که در 
اختیارمان می گذارد قرارداد مالی با بازیکنان امضا می کنیم ولی در غیر این صورت همانند 

گذشته بدون دریافت پول، بازیکنان به کارشان ادامه می دهند.
با این وضعیت کسی حاضر به بازی کردن در هدف پویان است؟

 بازیکنان آنقدر به هدف پویان و مربیشان عقیده دارند که مسئله مالی را مطرح نمی کنند 
ولی با این وجود بنده دوست دارم اسپانسری جذب کنیم تا جواب زحمات بازیکنان را بدهیم.

برای جذب اسپانسر کاری انجام دادید؟
 خیلی دنبال این موضوع بودیم اما هنوز نتیجه ای نگرفتیم. تمام تیم ها صاحب اسپانسر شدند 
اما هدف پویان با اینکه عملکرد خوبی داشته و نفرات ملی پوش دارد بدون حامی مالی مانده 

است. تاکنون ۱0 میلیون تومان برای ورودی مسابقات پرداخت کردیم اما ۴ میلیون و یک چک 
تضمینی ۵0 میلیون تومانی برای شرکت در لیگ برتر را هنوز نداده ایم که باید هرچه زودتر به 

فدراسیون تحویل دهیم.
چرا کسی در هدف پویان یا ورزش بانوان سرمایه گذاری نمی کند؟

 بیشتر اسپانسرینگ به دنبال پخش تلویزیونی مسابقات هستند اما در ورزش بانوان چنین 
چیزی امکان پذیر نیست. با یک حامی مالی صحبت هایی را انجام داده بودیم اما آنها گفتند وقتی 
ما نمی توانیم عکس بازیکنان را روی بیلبوردهای شهری بزنیم و تبلیغات کنیم، سرمایه گذاری 

بی فایده است.
 مشکل محل تمرین ندارید؟

 با توجه به اینکه بازینکانمان دانش آموز هستند استفاده زیادی از سالن های آموزش و پرورش 
کردیم. اخیرا نیز اداره کل ورزش و جوانان استان سالن بوستان نرگس را به هیئت هندبال واگذار 
کرد تا در آنجا تمرین کنیم. البته ما نمی توانیم تمام تمرینات را در این سالن برگزار کنیم چون 
طول و عرض آن استاندارد نیست و برای بازی کردن مناسب نخواهد بود. فقط می توانیم چند 

جلسه کارهای هماهنگی بازیکنان را در آنجا انجام دهیم.
رئیس هیئت هندبال گفت محل بازی های لیگ برتر هدف پویان مشخص نیست.

  به اردوی تیم ملی بروم قرار بود بازی ها در سالن مریم انجام شود اما وقتی برگشتم گفتند سالن 
حیدریان میزبان بازی های خانگی ماست که این کار بازیکنان ما را با مشکل مواجه می کند 
چون چند جلسه با رایزنی هیئت هندبال قم در این سالن تمرین کردیم و به دلیل سُر بودن 
سالن حیدریان بازیکنان نمی توانستند کاری انجام دهند که قطعا اگر بازی ها نیز در این مکان 
انجام شود به مشکل خواهیم خورد؛ مگر اینکه تا شروع لیگ برتر بازی در سالن حیدریان برای 
بازیکنان عادی شود که در این صورت میزبانی در این مکان برای ما مزیت هم به حساب می آید 

و کار را برای سایر تیم ها سخت می کند.
مخارج اولیه تیم از کجا تامین می شود؟

 قرار است درآمدهای حاصل از سالن بوستان نرگس خرج هزینه های تیم هدف پویان شود که 
امیدواریم با کمک مسئولان ابتدا باقی مانده ورودی مسابقات را پرداخت کنیم و پس از آن برای 
حضور در لیگ برتر با مشکل زیادی مواجه نشویم چون کار ما با سال گذشته متفاوت است. 
در لیگ دسته اول بازی ها در یک استان متمرکز بود و با 9-8 میلیون تومان مشکل تیم حل 

می شد اما در لیگ برتر بازی ها دوره ای است و هزینه های سنگینی دارد.
ادامه این شرایط در طول فصل موجب بروز مشکل نخواهد شد؟

 امیدوارم مشکل تیم حل شود ولی با  این وضعیت مطمئنا به مشکل خواهیم خورد.

فوتبال  حذفی  جام  بازی های  اینکه  به  توجه  با   
باشگاه های کشور در چند سال اخیر به صورت تک 
و  بازی های رفت  از  برگزار می شود و دیگر  حذفی 
برگشت خبری نیست، میزبانی در این مسابقات از 

اهمیت خاصی برای تمام تیم ها برخوردار است. 
به همین دلیل سازمان لیگ برتر نظارت ویژه ای بر نحوه 
برنامه ریزی و برگزاری بازی ها دارد تا مبادا حقی از تیمی 
تضییع شود و صدای اعتراض تیم ها بلند شود، بر همین 
اساس هر تیمی که در یک مرحله میزبان شد در صورتی که 
حریف مرحله بعد آن قبلا میهمان بود، بالطبع در مرحله آتی 

میهمان آن رقیب خواهد بود.
 اما در صورتی که تیم های برنده یک مرحله هر دو میزبان 
باشند و قرار است این دو تیم در مرحله بعد با یکدیگر روبه رو 
شوند، با حضور نمایندگان این دو تیم قرعه کشی تعیین 
صورت  فوتبال  فدراسیون  برتر  لیگ  سازمان  در  میزبان 

می گیرد تا تکلف میزبان مشخص شود. 

فوتبال  حذفی  جام  رقابت های  اخیر  دوره  در  اتفاق  این 
باشگاه های کشور بعد از انجام بازی های مرحله یک شانزدهم 
نهایی برای تعیین میزبان دو مسابقه رخ داد و به همین دلیل 
با حضور نمایندگان هشت تیم، قرعه کشی تعیین میزبان 
چهار بازی از مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی در سازمان 
لیگ برگزار شد.  این در حالی است که یکی از بازی های 
مهم مرحله یک هشتم نهایی مسابقات جام حذفی فوتبال 
باشگاه های کشور در مهر ماه سال جاری باید بین تیم های 
فوتبال صبای قم و تراکتورسازی تبریز برگزار شود و به دلیل 
اینکه هر دو تیم در مرحله یک شانزدهم میزبان بوده اند، بین 

آنها قرعه کشی صورت گرفت.
 قرعه کشی تعیین میزبان چهار دیدار از مرحله یک هشتم 
نهایی مسابقات فوتبال جام حذفی ایران در سازمان لیگ 
فدراسیون فوتبال برگزار شد و قرعه میزبانی مسابقه صبای 
قم و تراکتورسازی تبریز به نام شاگردان علی دایی در تیم 

صبای قم در آمد.

 این قرعه کشی با حضور رئیس کمیته مسابقات سازمان 
لیگ، مسئول برگزاری رقابت های لیگ برتر و نمایندگان 
تیم های استقلال تهران، گسترش فولاد تبریز، صبای قم، 
راه آهن تهران، فولاد خوزستان و ذوب آهن اصفهان برگزار 

شد و صبا میزبان تیم تراکتورسازی تبریز لقب گرفت.
 همچنین راه آهن تهران میزبان استقلال صنعتی خوزستان 
پذیرایی  اصفهان  ذوب آهن  از  تبریز  گسترش فولاد  شد، 
می کند، و استقلال تهران نیز در ورزشگاه آزادی با تیم مطرح 
فولاد خوزستان مسابقه خواهد داد در حالی که بازی ها در 

تعطیلات دوم تا بیست ویکم مهرماه برگزار می شود.
 این در حالی است که براساس قرعه کشی انجام شده در 
مرحله یک هشتم نهایی رقابت های جام حذفی فوتبال 
تیم  خرمشهر،  آزادسازی  گرامیداشت  کشور  باشگاه های 
فوتبال صبای قم در دومین دیدار خود در جام حذفی فوتبال 
بعد از غلبه بر نیروی زمینی تهران، باید در یک دیدار حساس 

به مصاف تیم تراکتورسازی تبریز برود.
 تراکتورسازی تبریز حریف صبای قم در این دوره جام حذفی 
فوتبال کشور، در مرحله یک هشتم نهایی این دوره از بازی ها 
محسوب می شود که باید در مرحله یک شانزدهم مسابقات 
به مصاف تیم فوتبال بعثت کرمانشاه می رفت اما حریف از 
رویارویی با این تیم انصراف داد تا تبریزی ها بی دردسر راهی 

مرحله بعد شوند.  
برنده دیدار تیم های فوتبال صبای قم و تراکتورسازی تبریز 
در مرحله پنجم از سی امین دوره مسابقات جام حذفی 
فوتبال باشگاه های کشور با برنده دیدار تیم های فوتبال لیگ 
برتری سیاه جامگان مشهد و سایپا تهران بازی می کند و 
بعد از آن صبا باید منتظر حریفانی همچون پدیده مشهد، 

استقلال تهران یا فولاد خوزستان باشد.
تیم فوتبال صبای قم نیز برای اینکه به مرحله یک هشتم 
صعود کند در دیداری از مرحله یک هشتم نهایی رقابت های 
جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور موفق به شکست تیم 
نیروی زمینی تهران شد در حالی که این بازی به میزبانی صبا 
در ورزشگاه یادگار امام قم برگزار شد و صبا دو بر یک بازی 

را برد تا صعود کند.

هدف پویان در مسیر صبا؛
هندبالیست های قم چشم انتظار حمایت مدیران استان

با قرعه کشی در سازمان لیگ برتر؛
صبا در جام حذفی میزبان تراکتورسازی تبریز شد
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کسب عنوان تکراری؛

کشتی آزاد ایران درجازد

 تیم ملی کشتی آزاد ایران در شرایطی مسابقات قهرمانی 
جهان را با عنوان دومی به پایان برد که برای دومین دوره 
ناکام ماند. شاید توجیه  به مدال طلا  متوالی در رسیدن 

مسئولان فدراسیون کشتی جوان بودن تیم ملی باشد!
 رقابتهای کشتی آزاد قهرمانی جهان بامداد دیروز یکشنبه با قهرمانی 
روس ها و نایب قهرمانی تیم ایران به پایان رسید، اما ایستادن بر 
سکوی دوم جهان، آن هم بدون کسب مدال طلا، چندان دلچسب 
نیست. البته مسئولان فدراسیون کشتی می توانند جوان بودن تیم 
را یکی از دلایل ناکامی رسیدن به مدال طلا عنوان کنند اما آیا این 

می تواند دلیل درستی برای یک اتفاق تکراری در دوره باشد؟
 تیم ایران در نخستین روز از رقابتهای قهرمانی جهان، سیداحمد 
محمدی یکی از امیدهای اصلی کسب مدال در وزن ۶۵ کیلوگرم را 
در میدان داشت که او با توجه به آمادگی و انگیزه بالا به کسب مدال 

برنز و عنوان سومی جهان بسنده کرد. 
کشتی گیر وزن ۶۵ کیلوگرم ایران به ترتیب برای رسیدن به دیدار 
رده بندی از سد حریفانی از اسلونی، کوبا، آمریکا و رومانی گذشت. 
اما در یک قدمی فینال با شکست برابر فرانک چامیزو کشتی گیر 
کوبایی الاصل تیم ایتالیا از رسیدن به دیدار پایانی و شانس مدال 

طلا محروم شد. 

از  المپیک  توانست طغرل عسکراف قهرمان  هر چند محمدی 
آذربایجان را در دیدار رده بندی شکست دهد و مدال برنز این وزن را 
از آن خود کند اما او شایسته رسیدن به فینال بود و حسرتی بزرگ 

را بر دل خود و اهالی کشتی نشاند. 
در روز دوم رقابتهای جهانی، تیم ایران با سه آزادکار به میدان آمد. 
بهنام احسان پور در وزن ۶۱ کیلوگرم یکی از نمایندگان جوان اما 
باانگیزه ما بود که البته در دور اول برابر واسیل شوپتار از اوکراین در 
حالی که با نتیجه ۶ بر ۴ پیش بود در دقایق پایانی با نتیجه ۶ بر ۱0 
باخت و در نهایت با ناکامی حریف اوکراینی در رسیدن به فینال، او 

نیز وداعی زودهنگام با رقابتهای جهانی داشت. 
  اما در وزن 8۶ کیلوگرم یکی از امیدهای اصلی تیم ایران یعنی 
کریمی  شد.  گود  وارد  جهان  جوانان  قهرمان  کریمی  علیرضا 
کشتی های خود را از همان دور نخست طوفانی آغاز کرد و ابتدا 
امیدجان عثمان نوف از ازبکستان را در کمتر سه دقیقه با نتیجه ۱۱ 
بر صفر شکست داد. وی بدنبال این پیروزی امیدبخش به ترتیب 
حریفانی از مولداوی، فنلاند و اوکراین را مقتدرانه شکست داد و راهی 
مرحله نیمه نهایی شد.  اینجا بود که کریمی به سد مستحکم روس ها 
یعنی عبدالرشید سعداله یف برخورد و در عین شایستگی با نتیجه ۲ 
بر ۶ باخت و به رده بندی رسید تا در این دیدار پیتر گانف کشتی گیر 

مطرح بلغارستانی را در کمتر از 3 دقیقه با نتیجه ۱۲ بر صفر شکست 
دهد و به مدال برنز دست یابد.

 دیگر نماینده ایران در روز دوم عباس طحان در وزن 9۷ کیلوگرم بود 
که با توجه به مصدومیت نابهنگام رضا یزدانی، دوبنده این وزن را بر 
تن کرد و راهی آمریکا شد. طحان با پیروزی بر حریفانی از اسلوواکی، 
چین، ترکیه و قرقیزستان مسابقات جهانی را به خوبی آغاز کرد اما 
در نیمه نهایی مقابل فردریک اسنایدر از آمریکا با نتیجه 3 بر ۶ باخت 
و راهی دیدار رده بندی شد. وی با یک شکست دیگر در این مرحله 
برابر پاول اولینیک از اوکراین از رسیدن به مدال برنز جهان محروم 

شد و طحان با عنوان پنجمی به کار خود خاتمه داد. 
اما سومین و آخرین روز از رقابتهای کشتی آزاد قهرمانی جهان، روز 
بود که نمایندگان چهار وزن از کشورمان به میدان رفتند. در وزن 
۵۷ کیلوگرم حسن رحیمی یکی از باتجربه ترین ملی پوشان تیم ایران 
به میدان رفت و با غلبه بر کشتی گیران ونزوئلا، بلاروس، آمریکا 
و کره شمالی به نیمه نهایی رسید تا خود را در برابر ویکتور لبدف 

قهرمان جهان از روسیه ببیند. 
رحیمی در این دیدار هم با اقتدار و با نتیجه ۵ بر یک مدعی روس ها 
را شکست داد به فینال رسید اما مقابل دیوید خنچیگیاشویلی در 
حالی که با نتیجه ۴ بر 3 ازحریف پیش بود، در ثانیه های با نتیجه ۴ 

بر ۵ مغلوب حریف شد و با از دست دادن مدال طلا، حسرت بزرگی 
را برای کشتی ایران بر جای گذاشت. 

پس از ناکامی رحیمی در فینال تمام نگاه ها به دیگر فینالیست 
ایران یعنی حسن یزدانی در وزن ۷0 کیلوگرم دوخته شد تا شاید 
او بتواند به عنوان آخرین امید تیم ایران، نخستین مدال طلای 
کاروان کشتی کشورمان را در رقابتهای جهانی امسال کسب کند. 
یزدانی که نخستین دوره رقابتهای جهانی خود را تجربه می کرد 
پس از استراحت در دور نخست، کار خود را با شکست حریفانی از 

کره جنوبی، بلغارستان و گرجستان آغاز کرد و به نیمه نهایی رسید.
 جوان شایسته کشتی ایران در این دیدار مقابل گرین از آمریکا در 
یک کشتی زیبا با نتیجه 9 بر ۴ به برتری رسید و فینالیست شد، اما  
در دیدار مقابل ماگمود رسول حاجی ماگموداف از روسیه هر چه زد 
به در بسته خورد و در نهایت با نتیجه 3 بر ۱0 و در شرایطی که امید 
زیادی به قهرمانی داشت، شکست خورد و به مدال نقره بسنده کرد.

دیگر آزادکار ملی پوش ایران در روز پایانی علیرضا قاسمی در وزن 
۷۴ کیلوگرم بود که در نخستین تجربه حضور در رقابتهای جهانی 
خود تا دیدار رده بندی رسید. وی به ترتیب از سد حریفانی از ایتالیا، 
مولداوی و گرجستان گذشت اما در میانه راه به حریف قدرتنمند و 
باتجربه ای بنام جردن باروز آمریکایی برخورد و با نتیجه ۵ بر صفر 

شکست خورد.
 البته فینالیست شدن باروز باعث شد قاسمی هم در گروه شانس 
مجدد برای مدال برنز همچنان بجنگد و بعد از غلبه بر حریفی از 
لهستان به دیدار رده بندی راه یابد. قاسمی با همه تلاشی که انجام 
داد نتوانست به مدال برنز برسد و با شکست برابر عنبر گدیف روس 

از رسیدن به مدال برنز بازماند و تنها سهمیه المپیک را کسب کرد.
 یکی دیگر از آزادکاران ناکام ایران در روز پایانی، پرویز هادی در 
سنگین وزن بود. او در دور اول وزن ۱۲۵ کیلوگرم به دلیل حاضر 
نشدن الکسی شیماروف از بلاروس به عنوان کشتی گیر پیروز 
معرفی و راهی دور بعد شد. وی دراین مرحله گوگلایف از اسلواکی را 
با نتیجه ۱0 بر صفر شکست داد اما در دور سوم مقابل بلال ماخوف 
روس شکست خورد و با توجه به اینکه این حریف روس در ادامه به 
طاها اکگول از ترکیه  باخت، پرویز هادی هم از رسیدن به دیدار رده 

بندی و کسب مدال محروم ماند.
 بدین ترتیب تیم ایران در این رقابتها از مجموع ۶ سهمیه المپیک 
توانست در اوزان ۵۷، ۶۵، ۷۴، 8۶، 9۷ سهمیه حضور در المپیک 
را کسب کند و تنها در وزن ۱۲۵ کیلوگرم از دستیابی به سهمیه 

بازماند.
 به جز حسن رحیمی که باتجربه ترین کشتی گیر تیم ایران در 
این رقابتها بود و سیداحمد محمدی که برای دومین بار در مسابقات 
جهانی شرکت کرد، کشتی گیران اوزان دیگر برای نخستین بار راهی 
رقابتهای جهانی و گزینشی المپیک شدند اما این مساله نمی تواند 
ناکامی ایران در کسب مدال طلا را توجیه کند و شاگردان خادم 
با توجه به کسب نایب قهرمانی در رقابتهای جهان ۲0۱۵ آمریکا، 

همچنان در حسرت طلا ماندند.
 تیم ملی کشتی آزاد ایران سال گذشته در رقابتهای جهانی ۲0۱۴ 
تاشکند ازبکستان نیز با توجه به کسب سه نماینده در فینال و بدست 
آوردن عنوان نایب قهرمانی، باز هم نتوانسته بود به مدال طلا برسد.



علمی و سلامت

لاغرها هم باید ورزش کنند؟ 

بعضی از لاغرها به خاطر متابولیسم بالایی که دارند، در تمام طول زندگی لاغر 
می مانند حتی اگر ورزش نکنند.

خارج از مقوله ورزش حرفه ای، ورزش معمولاً برای کسانی تجویز می شود که نیاز به 
کاهش وزن دارند یا می خواهند به تناسب اندام برسند، بنابراین ممکن است افراد لاغر 
فکر کنند، لازم نیست زحمت ورزش کردن را به خود بدهند. با این حال حتی آن هایی که 
به خاطر متابولیسم بالایی که دارند، بدون ورزش و تمرین هم لاغر هستند و یا کسانی که 
می توانند با داشتن تغذیه سالم وزن شان را متعادل نگه دارند هم باید برای ورزش مرتب 

و منظم وقت بگذارند.
  1-  کم کردن خطر ویروس ها و بیماری ها

 ورزش منظم می تواند خطر تقریباً هر بیماری را پایین بیاورد. ورزش  با تقویت سیستم 
ایمنی آسیب پذیریتان را نسبت به ویروس های واگیردار و بیماری هایی مانند سرماخوردگی، 
آنفلوآنزا و عفونت ها کاهش می دهد و به این ترتیب در طولانی مدت ورزش می تواند با کم 
کردن خطر بیماری های جدی تر مانند بیماری های قلبی، سکته مغزی، دیابت، فشارخون 
بالا، کلسترول بالا و حتی بسیاری از سرطان ها بدن تان را سالم تر نگه دارد. افراد لاغر بدون 
ورزش منظم گاهی به اندازه آن هایی که لاغر نیستند در معرض ابتلا به این بیماری ها 

قرار دارند.
  2-  ایجاد استقامت و قدرت

 افراد لاغر لزوماً قوی و سالم نیستند؛ در حقیقت آن ها گاهی از این دو ویژگی محروم 
می باشند. ورزش منظم می تواند به ایجاد و افزایش قدرت و استقامت بدنی کمک کند و این 
یعنی با انجام کارهای بدنی کمتر خسته و فرسوده خواهید شد. در مسافت  بیشتر و در زمان 
طولانی ترمی توانید بدوید و راه بروید و توان تان برای برداشتن چیزهای سنگین هم بیشتر 
خواهد شد. همچنین استقامت بالاتری برای فعالیت های اجتماعی مانند دیگر فعالیت های 
ورزشی، رقص و حتی پیاده روی برای خرید و یا پیاده روی در محل  کار پیدا خواهید کرد.

  3-  خستگی کمتر و کسب انرژی بیشتر 
با وجود اینکه بعد از هر جلسه ورزش و تمرین ممکن است، کمی احساس خستگی و بی 
رمق شدن داشته باشید، اما حقیقت این است که ورزش به همه از جمله افراد لاغر کمک 
می کند و در کل کمتر خسته و ناتوان خواهند شد. آن هایی که مرتباً ورزش می کنند، بهتر 
می خوابند و در طول روز احساس هوشیاری بیشتری دارند، همچنین برای انجام کارهای 

روزمره انرژی بیشتری نیز خواهند داشت. 
 4- کاهش خطر افسردگی و اضطراب

 لاغرها هم درست به اندازه کسانی که برای کاهش وزن تلاش می کنند در معرض 
مشکلات روحی و روانی هستند؛ حتی گاهی بیشتر! ورزش منظم یکی از مهم ترین ابزار 
برای جنگیدن با مشکلات روحی و روانی مانند افسردگی و اضطراب است. ورزش به شما 
فرصت فاصله گرفتن از استرس و رسیدن به آرامش را می دهد. اندورفین هایی که در مغز 
حین فعالیت جسمی رها می شوند، ابزارهایی مؤثر در مبارزه با ناراحتی و اضطراب هستند، 
خواب بهتر و تقویت سیستم ایمنی و سایر فواید فعالیت بدنی منظم می تواند مقاومت شما 

را در برابر افسردگی و اضطراب بالا ببرد.
   5- جلوگیری از افزایش وزن

 بعضی از لاغرها به خاطر متابولیسم بالایی که دارند، در تمام طول زندگی لاغر می مانند. با 
این حال خیلی از لاغرها در سنین جوانی سوخت و ساز سریع تری دارند و با بالا رفتن سن 
از سرعت متابولیسم شان کم می شود و دیگر نمی توانند هر چیزی که می خواهند بخورند 
و وزن شان هم زیاد نشود. ورزش منظم در سنین جوانی می تواند از افزایش وزن در سنین 
بالاتر پیشگیری کند. عادت درست ورزش کردن را هم اکنون به عنوان بخشی مهم از 
زندگی تان نهادینه کنید تا بابت اینکه چگونه در آینده وزن کم کنید، نگرانی نداشته باشید

استفاده از "گوش پاک کن" ممنوع! 
یک متخصص گوش، حلق و بینی گفت: ترشحات گوش به طور طبیعی به 
سمت خارج حرکت می کند و نیازی نیست برای تمیز کردن گوش از گوش 

پاك کن استفاده شود. 
دکتر حسین رکابی نیا اظهار کرد: گوش به سه قسمت خارجی، میانی و داخلی تقسیم 
می شود. گوش میانی توسط پرده ای از گوش خارجی جدا شده است، گوش خارجی نیز 
توسط پوست پوشانده شده است. به طور طبیعی ترشحاتی در این ناحیه ایجاد می شود که 

جداره داخلی گوش را چرب می کند. 
وی افزود: پوست جدار داخلی گوش و ترشحات چرب آن با قسمت های دیگر بدن تفاوت 
دارد. ترشحات گوش خارجی به طور طبیعی به سمت بیرون حرکت کرده و از مجرای 
گوش خارج می شود. وجود این جرم برای نرم نگه داشتن و حفظ سلامت مجرای گوش 

خارجی مهم است. 
رکابی نیا عنوان کرد: وقتی ترشحات به طور طبیعی به سمت خارجی گوش حرکت 
می کند، نیازی نیست که ترشحات را با وسیله دیگری از گوش خارج کرده یا جسم خارجی 

را وارد گوش خود کنید. 
وی با اشاره به عوارض استفاده از گوش پاک کن گفت: استفاده از گوش پاک کن برای 
تمیز کردن جدار داخلی گوش بویژه استفاده زیاد آن موجب افزایش احتمال ناراحتی و 
اختلال در سیستم طبیعی گوش، احساس خارش در گوش به دلیل عادت کردن به 

استفاده از گوش پاک کن و پاره شدن پرده گوش می شود. 

چگونگی جلوگیری از بروز موخوره 
یک متخصص پوست گفت: موخوره یکی از آسیب دیدگی های شایع موها 
است. در این عارضه، موی آسیب دیده در انتهای ساقه دو یا چند شاخه می شود. 
دکتر سیما رسایی اظهار کرد: کوتیکول، لایه پوشاننده بیرونی تارهای مو است. هر عاملی 
که موجب آسیب رسیدن به سلول های کوتیکول شود، موجب ایجاد موخوره خواهد شد 
که از جمله این موارد می توان به گرمای شدید ناشی از سشوار یا اتوی مو، شامپوهای خشن 
و غیراستاندارد، شست وشوی محکم موها در حمام، شانه زدن موهای خیس و استفاده 

مکرر و زیاد از رنگ مو به خصوص همراه با دکلره اشاره کرد. 
وی افزود: قرار گرفتن در معرض زیاد نور خورشید و همچنین گرد و خاک نیز موجب 
بروز موخوره می شود. بنابراین بهتر است موهای خود را در معرض گرما قرار ندهید و به 
جای استفاده از سشوار یا اتوی مو، اجازه دهید موهایتان، بدون استفاده از این دستگاه ها 
خشک شود. در صورت داشتن موخوره، پایین موهای خود را به اندازه چند سانتی متر 

کوتاه کنید. 
رسایی ادامه داد: موهایتان را با شانه هایی که دندانه های فلزی یا پلاستیکی دارند، شانه 
نزنید. از شانه هایی از جنس چوب استفاده کنید و حتما توجه داشته باشید که فاصله 
دندانه های شانه از هم زیاد باشد. همچنین موهای خود را با فشار توسط حوله خشک نکنید.  
وی عنوان کرد: از شامپوهایی استفاده کنید که مخصوص موهای خشک هستند تا آسیب 
کمتری به مو وارد شود. همچنین استفاده از نرم کننده ها و ماسک های ترمیم کننده که 

توسط متخصص پوست تجویز شده در پیشگیری از موخوره مفید است. 
این متخصص پوست با اشاره به اهمیت رعایت رژیم غذایی مناسب برای پیشگیری از 
موخوره گفت: داشتن رژیم غذایی سالم و سرشار از موادی مانند پروتئین، اسید چرب امگا 

3، ویتامین C و A و سلنیوم برای جلوگیری از بروز موخوره بسیار موثر است. 

مصرف قرص جوشان به شرط تجویز پزشک 
یک داروساز بر لزوم مصرف قرص های جوشان تنها در موارد مورد نیاز و در 

صورت تجویز پزشک تاکید کرد. 
دکتر صهبا شیروی اظهار کرد: برای موثر واقع شدن عملکرد قرص جوشان لازم است 
که قرص حتما حل شده و در بدن به شکل محلول درآید. ساخت قرص مستلزم رعایت 
ظرافت های خاصی است تا فرایند حل شدن آن به موقع، به اندازه و در محل مناسبی در 

بدن صورت گیرد و به همین دلیل اقدام به تولید قرص های جوشان شده است. 
وی با اشاره به اقبال زیاد به مصرف قرص های جوشان گفت: به دلیل فرایند سریع 
قرص های جوشان در آب و رنگ ها و طعم های مختلفی که دارد، اقبال زیادی از سوی 
افراد برای مصرف آنها وجود دارد، اما باید توجه داشت که قرص های جوشان هم مانند هر 
داروی دیگر باید صرفا در موارد نیاز و با تجویز پزشک مصرف شود و از مصرف خودسرانه 

آن پرهیز کرد. 
این داروساز افزود: مصرف زیاد و خودسرانه قرص های جوشان ممکن است موجب ایجاد 

عوارضی مانند افزایش برخی املاح بدن و بر هم زدن تعادل الکترولیتی بدن شود. 
این داروساز ادامه داد: البته مصرف قرص های جوشان در صورتی که بجا و زیر نظر 
پزشک باشد، مزایایی مانند عدم نیاز به بلعیدن، دلپذیر بودن مصرف آن و افزایش سرعت 

اثرگذاری نیز دارد. 

5

گرچه بارکدها در حال حاضر برای رهگیری اجناس به کار می روند، آن ها به زودی 
می توانند برای شناسایی کالاهای تقلبی نیز کاربرد داشته باشند.

 دانشمندان بریتانیایی در شرکت Sofmat و دانشگاه بردفورد بارکد سه بعدی چاپ 
سه بعدی ارائه داده اند که به داخل کالاهای کامپوزیت یا پلاستیکی قالب بندی می شود.

این سیستم از سنجاق های ریزی استفاده می کند که در داخل قالبی که کالا از آن ساخته 
شده، یکپارچه می شود. هر سنجاق را می توان با استفاده از میکروفعال کنند ه هایی به ارتفاع های 
مختلف تنظیم کرد و هر 0.۴ میکرون افزایش در ارتفاع، با حرف یا عدد خاصی از صفر تا 9 
متناظر است. نمونه اولیه بارکد جدید شامل چیدمانی با چهار سنجاق است و امکان داشتن 
بیش از ۱.۷ میلیون پیکربندی منحصر به فرد را دارد. مشاهده دندانه های حاصل از قالب کردن 
این بارکد در کالاها دشوار و حس کردن آن غیرممکن است اما می توان با استفاده از یک 
تداخل سنج دارای نور سفید یا یک میکروسکوپ هم کانون مجهز به اسکن لیزر این دندانه ها را 
خواند. خوانش های نهایی به یک تبلت یا گوشی هوشمند منتقل می شوند. بر خلاف برچسب  
بارکدهای موجود، تصور می شود کلاهبرداران در نسخه برداری از بارکدهای سه بعدی ابداعی 
با دشواری زیادی مواجه شوند. آن ها باید بارکد سه بعدی کالای واقعی را شناسایی کنند که 
این امر نیاز به اسکنرهای خاص دارد. همچنینف با استفاده از بارکد جدید، چندین کد را 
می توان بر روی هر کالایی تعبیه کرد و سنجاق ها نیز می توانند دارای الگوهای ویژه حکاکی 
شده ای در کلاهک هایشان داشته باشند که این الگوها به کالا انتقال می یابند. می توان این 
فناوری را به مواد غیر قالب بندی شده نیز اعمال کرد تا الگوها در سطح آن ها برجسته سازی 
شوند. دانشمندان امیدوارند این بارکدها را بتوان در نهایت برای هر مولفه ای از خودروها گرفته 

تا گوشی های هوشمند و داروها به کار برد. 

انقلاب دانشمندان ایرانی در  خودروهای بدون راننده

حسگر زیستی برای بوکشیدن آب های شرب بودار

درمان بیماران مبتلا به سالک با نانو داروی ایران
مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان از موفقیت آمیز 
بودن کارآزمایی بالینی داروی درمان سالک در مرکز 
جزام خبر داد و گفت: طی آزمایش های ما، بیش از 
95 درصد بیماران مبتلا به سالک طی سه هفته درمان 

شدند. 
مهناز قمی، مدیر عامل شرکت دانش بنیان نانو اکسیر سینا 
گفت: »سیناآمفولیش« یکی از داروهایی است که توسط این 
شرکت ثبت پتنت شده است و برای درمان بیماری سالک 

مورد استفاده قرار می گیرد.
 وی با بیان اینکه »سیناآمفولیش« فرآورده  دارویی موضعی 
است، عنوان کرد: سالک، شایع ترین نوع بیماری پوستی 
»لیشمانیاز« که از گزش جنس ماده نوعی پشه خاکی به 
انسان منتقل می شود. در واقع می توان گفت  فقر و عدم 
رعایت بهداشت عوامل اصلی بروز بیماری سالک در افراد 
هستند.  وی افزود: این انگل در بدن می ماند و درمان قطعی 
هم ندارد از این رو در این شرکت توانستیم داروی درمان 

سالک را بسازیم و به صورت پتنت در بیاوریم. 
وی با بیان اینکه ۱۲ میلیون نفر در دنیا به سالک مبتلا 
هستند، اظهار داشت: در ایران 30 هزار نفر مبتلا به این 

بیماری هستند و این تعداد هرساله رو به افزایش است.
 قمی اظهار داشت: البته یک سری دارو برای درمان سالک 
وجود دارد که به شکل مستقیم وارد زخم می شود تا انگل 
لیشمانیاز را از بین ببرند اما این انگل به این دارو مقاوم شده 
این دارو دردناک است و عوارض  تزریق  است. همچنین 
شدیدی دارد.  وی با بیان اینکه سینا آمفولیش می تواند بعد 
از سه هفته  سالک را درمان کند، اظهار داشت: این دارو فاز 

حیوانی خود را پشت سر گذاشته و اکنون در فاز انسانی است. 
همچنین فاز سوم کارآزمایی بالینی در مرکز جزام با نظارت 
وزارت بهداشت در حال انجام است.  قمی تاکید داشت: این 
دارو در فرم نانولیپوزومی تولید شده و از پوست عبور می کند 
که از این طریق به قسمت های عمقی پوست می رسد و 
منجر به درمان بیماری سالک می شود. داروی نانو لیپوزومی 
موضعی آمپوتریستین نوع B که برای درمان موضعی سالک 
مورد استفاده قرار می گیرد دارای اثرات موثرتر و عوارض 
کمتری برای بیمار است.  وی تاکید داشت: طبق آزمایش ها 
مشخص شده بیش از 9۵درصد بیماران مبتلا به سالک طی 

سه هفته با سینا آمفولیش درمان شدند. 
مدیر عامل این شرکت دانش بنیان عنوان کرد: البته با 
سازمان بهداشت جهانی مکاتباتی داشته ایم و آنها مطلع 
هستند که چنین دارویی توسط یک شرکت دانش بنیان 

ایرانی در حال تولید است. پیش بینی می کنیم  تولید داروی 
سینا آمفولیش بازار جهانی خوبی داشته باشد ولی باید این 

دارو اول به ایرانیان و بعد به دنیا شناسانده شود. 
وی افزود: یک هیات سوریه ای در مهر ماه برای خرید این 
دارو به ایران می آیند. البته به غیر از سوریه؛ عراق، برزیل، 
افریقای جنوبی نیز می توانند متقاضیان اصلی این دارو باشند.

 این شرکت دانش بنیان موفق به تولید نانو داروی ضد 
سرطان سینادوکسوزوم شده است که برترین محصول نانو 
در کشور انتخاب شد. سینا دوکسوزوم اکنون در مرحله تولید 
انبوه است و جایگزین نوع خارجی آن که تحت لیسانس 
کمپانی آمریکایی تولید می شد با هزینه ای کمتر در بازار 
عرضه می شود. یکی دیگر از محصولات تولیدی این شرکت 
که منشا گیاهی دارد ) به عبارتی ماده موثره زردچوبه است( 

در درمان سرطان و پیشگیری از این بیماری موثر است.

تایپ حروف با حرکات چشم
محققان ایرانی موفق شدند دستگاهی بسازند که به واسطه آن بیمار ناتوان 
جسمی حرکتی می تواند با حرکات چشم خود، حروف را تایپ کند و با دیگران 

ارتباط برقرار کند. 
سیما سلطانی، کارشناسی ارشد مهندسی پزشکی، گفت: دستگاهی که اختراع کردیم 
واسطی برای کمک به ناتوانان جسمی حرکتی است که می توانند با استفاده از آن به راحتی با  
افراد ارتباط برقرار کنند.  وی افزود: این سیستم یک واسط انسان و کامپیوتر به شکل یک هد 
بند است که با ثبت سیگنال الکتریکی چشم حرکت چشم را تشخیص می دهد و می تواند 
به ناتوانان جسمی حرکتی کمک می کند تا بدون  استفاده از دست، منظور یا خواسته  خود 
را با تایپ کلمات یا انتخاب شکل ها بیان کنند.  به گفته وی، حتی این سیستم به کاربر امکان 
انجام بازیهای رایانه ای با استفاد از چشم را می دهد که ضمن سرگرم شدن مهارت های 
خود را ارتقا دهند.  این محقق شرک دانش بنیان در خصوص ویژگی های این سیستم گفت: 
وزن کم، عملکرد بی سیم، تشخیص حرکات چشم در راستای افقی و عمودی، امکان تایپ 
به صورت کارآمد، بیان منظور با انتخاب تصاویر، استفاده از بازیهای رایانه ای از ویژگی های 
این سیستم به شمار می روند.  وی اظهار داشت: این دستگاه کمک می کند تا بیمار جسمی 
حرکتی که قدرت تکلم و حرکت اندام چهارگانه را ندارند به واسطه چشمانش با کامپیوتر 
ارتباط برقرار کند.  وی خاطرنشان کرد: این سیستم واسط یا هد بند به صورتی است که به 
بیمار جسمی حرکتی متصل می شود و حرکات چشم را بعد از تشخیص به رایانه منتقل می 
کند و بدین طریق، منظور بیمار به راحتی منتقل می شود.  سلطانی با بیان اینکه نمونه اولیه 
این واسط تهیه شده و آماده ورود به بازار است، اظهار داشت: در این هدبند، کیفیت سیگنال 
ثبت شده بالاست و کمک می کند که به خوبی فرد بیمار جسمی حرکتی با  این سیستم 
کار کند.  وی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه ششصد هزار بیمار جسمی حرکتی در کشور 
وجود دارد که این افراد  با محدودیت هایی روبرو هستند می توانند به راحتی از این سیستم 

استفاده و با دیگران ارتباط برقرار کنند. 

شناسایی کالاهای تقلبی با بارکدهای سه بعدی

  دانشمندان کره ای نوعی حسگر زیستی بینی مانند ساخته اند که آب های آشامیدنی بدبو 
را شناسایی می کند.

 نیروگاه ها به منظور قابل شرب کردن آب، بسیاری از باکتری ها و مواد شیمیایی مضر را از آن می گیرند 
اما آب آشامیدنی حاصل هرگز کاملا خالص نیست.

 محققان دریافته اند بینی انسان به دو مولکول که معمولا در این فرآیند حذف نمی شوند، بسیار حساس 
است. این دو مولکول geosmin و methylisoborneol-۲ نام دارند و در حالی که این مولفه ها در 

آب مضر نیستند، به ترتیب بوی آن را گل مانند و کپک مانند می کنند.
 دانشمندان کره ای حسگر جدید را مبتنی بر بینی انسان ارائه داده اند تا این مولکول های بودار را 
شناسایی کند. این حسگر با پروتئین های ویژه ای به نام گیرنده های بویایی پوشیده  شده  که به این 

مولکول ها  می چسبند. 
محققان گیرنده های بویایی انسان را که به methylisoborneol-۲ و geosmin واکنش نشان 
می دهند، شناسایی کرده و آن ها را به نانولوله های کربنی متصل کردند. در هنگام حضور این مولکول ها 

در آب، نانولوله های کربن می درخشند. 
در آزمایشات انجام شده، ابزار ابداعی تراکمات این مولکول ها را تا ۱0 نانوگرم در هر لیتر آب شناسایی 

کرد. این حسگر میزان حساسیت بینی انسان را ندارد با این حال، ابزار مناسبی به شمار می آید. 

وقتی افسردگی خوب نمی شود 
هر فردی که افسردگی مزمن دارد به احتمال خیلی زیاد مشکل تیروئید نیز 

دارد. این نه اغراق است و نه دروغ.
اگر مدت طولانی با مشکل افسردگی روبرو بودید و آثاری از بهبود را در خود ندیده اید، 
بهتر است به فکر بررسی سلامت جسمانی تان هم باشید، چون ممکن است اصل مشکل 

سروتونین نباشد! 
 بروید سراغ چسم تان! 

شاید یکی از دلایلی که شما با وجود امتحان کردن ترکیبی از ۲0 دارو و داشتن علائمی 
مانند تحریک پذیری، خستگی، بی تفاوتی و ... بهتر نمی شوید این باشد که اصل مشکل 
شما کمبود سروتونین یا نور اپی نفرین در مغزتان نیست و دلیل دیگری مانند پارگی در 
دیافراگم یا مشکلی در دریچه آئورت وجود دارد. برخی شرایط خاص پزشکی ممکن 
است با افسردگی اشتباه گرفته شود که از جمله آنها می توان به کم کاری تیروئید، 
کمبود ویتامین D، کمبود ویتامین B۱۲، مقاومت به انسولین یا عدم تعادل قند خون 
و کم خونی اشاره کرد. به همین دلیل شما حتما باید به پزشک مراجعه کنید و از این 
نظر بررسی شوید. با این حال این کار می تواند پرهزینه باشد چون برای اطمینان باید 
چکاپ کامل انجام دهید. ۴ آزمایش خون مهمی که فرد مبتلا به افسردگی مزمن باید 

انجام دهد به شرح زیر است:
 * آزمایش CBC )شمارش گلبول های خون(  * آزمایش متابولیک  * آزمایش 
تیروئید از جمله TSH ،T۴ ،T3 و آنتی بادی تیروئید  * اندازه گیری سطح ویتامین 

B۱۲ و D
 تیروئیدتان را بررسی کنید

 هر فردی که افسردگی مزمن دارد به احتمال خیلی زیاد مشکل تیروئید نیز دارد. این 
نه اغراق است و نه دروغ. گاهی اوقات متخصصان غدد فقط آزمایش TSH را برای بیمار 
تجویز می کنند بدون آنکه کل هورمون های تیروئید را بررسی کنند؛ بنابراین به نتیجه 
درستی نمی رسند. اگر وزن اضافه کردید، خستگی افراطی داشتید و در کارهای تان 
کند بودید، بهتر است آزمایش کامل تیروئید را انجام دهید. سطح T3 و T۴ می تواند 

مشکلات جزیی مانند تغییر خلق و خو و سطح انرژی را مشخص کند.
  از ویتامین های B12 و D چه خبر؟ 

کاهش میزان این دو ویتامین می تواند افسردگی شدید ایجاد کند. با توجه به مطالعه 
ای که در سال ۲009 انجام شد سه چهارم نوجوانان ایالات متحده و بزرگسالان کمبود 
ویتامین D دارند. محققان دریافتند سطوح پایین ویتامین D احتمال افسردگی را بالا می 
برد. در مطالعه ای دیگر مشخص شد یک چهارم از زنان افسرده به شدت دچار کمبود 

ویتامین B۱۲ هستند.
  رژیم غذایی تان را تنظیم کنید 

بدون شک آجیل به عنوان میان وعده، عسل در چای و غلات سبوس دار در صبحانه 
در اندازه مناسب می تواند در رژیم غذایی تان مفید باشد اما اگر همین خوراکی ها هم 
زیاد استفاده شود می تواند قند خون را بالا ببرد. گاهی حذف آرد سفید و قند از رژیم 
غذایی می تواند تاثیری فوری داشته باشد و خیلی راحت افکار مرگ و احساسات بد را 

از شما دور کند.
  از متخصص کمک بگیرید 

بسیاری از متخصصان مختلف افسردگی را درمان می کنند که از جمله آنها می توان به 
پزشکان عمومی، داخلی، زنان و همچنین روانپزشکان و روانشناسان اشاره کرد. مراجعه 
به هر کدام از این افراد نتایج متفاوتی دارد. بسیاری از افرادی که اقدام به درمان افسردگی 
می کنند برای این نوع بیماری و درمان آن آموزش ندیده اند بنابراین بهتر است در این 

مورد از یک متخصص در این رشته یعنی روانپزشکان کمک بگیرید.
  تحریک مغناطیسی را امتحان کنید 

تحریک مغناطیسی ترانس کرانیال یا TMS یک روش غیرتهاجمی است که باعث 
تحریک سلول های عصبی مغز با پالس مغناطیسی کوتاه می شود. این دستگاه روی 
پوست سر قرار می گیرد و از طریق جمجمه عبور و قشر مغز را تحریک می کند. این 

روش را سازمان غذا و داروی آمریکا تایید کرده است.
  راهی برای کاهش استرس تان پیدا کنید 

صحبت از کم کردن کار نیست بلکه بحث بر سر تغییر شیوه زندگی است. تغییراتی 
مانند عوض کردن شغل برای تجربه محیط کار آرام تر و کم استرس تر، نقل مکان به یک 
خانه کوچک که نورگیر است یا داشتن یک حیوان خانگی. شاید غیرممکن باشد که خلق 
و خویتان را انعطاف پذیر نشان دهید در حالی که از استرس مزمن رنج می برید چون در 
این حالت ارتباط بخش هیپوکامپ مغز و آمیگدال افزایش پیدا می کند و باعث اختلال در 
حافظه و تولید کورتیزول بیشتر می شود. راه های دیگری مانند تکنیک های آرام بخش 

هم می تواند در کاهش استرس شما کارساز باشد.

  کلسترول بالا هیچ علامتی ایجاد نمیکند اما آسیب شدیدی به بدن وارد میکند. 
به مرور زمان کلسترول زیاد در خون، منجر به تشکیل پلاك در داخل رگها میشود، 

وضعیتی که به عنوان اترواسکلروز )تصلب شرایین( میشناسیم.
  کلسترول چیست؟ 

ممکن است کلسترول را تنها با غذاهای چرب مرتبط بدانیم اما بیشتر کلسترول توسط خود 
بدن ساخته میشود. کبد ۷۵درصد از کلسترولی را که در گردش خون وجود دارد، تولید میکند. 
۲۵درصد دیگر آن از غذایی که میخوریم به دست می آید. اگر کلسترول در سطح طبیعی خود 
باشد، نقش مهمی در انجام وظایف سلولهای بدن ایفا میکند اما متاسفانه در بسیاری از مردم 

)در امریکا بیش از صد میلیون نفر( مقدار آن در سطح مخاطره آمیزی بالا است. 
  علائم کلسترول بالا 

کلسترول بالا هیچ علامتی ایجاد نمیکند اما آسیب شدیدی به بدن وارد میکند. به مرور زمان 
کلسترول زیاد در خون، منجر به تشکیل پلاک در داخل رگها میشود، وضعیتی که به عنوان 
اترواسکلروز )تصلب شرایین( میشناسیم. این وضعیت فضای موجود برای جریان خون را باریک 
کرده و بیماری قلبی ایجاد میکند. خبر خوب این است که کلسترول بالا را به سادگی میتوان 

شناسایی کرد و روشهای زیادی برای پایین آوردن آن وجود دارد.   
آزمایش کلسترول 

افراد بالای بیست سال باید کلسترول خود را حداقل هر چهار تا شش سال یک بار چک کنند. 
این کار به کمک آزمایش خون ساده ای به نام لیپو پروتئین ناشتا شناخته میشود. این آزمایش 
اشکال مختلف کلسترول موجود در خون را پس از نه تا دوازده ساعت احتناب از خوردن، 

ارزیابی میکند. نتایج مقدار کلسترول بد، کلسترول خوب و تری گلیسرید را نشان میدهند. 
  کلسترول بد 

بیشتر کلسترول موجود در خون توسط پروتئینهایی به نام لیپو پروتئینهای کم چگال یا 
ال دی ال حمل میشود. این لیپو پروتئینهای کم چگال را به عنوان کلسترول بد میشناسیم 
چون با مواد دیگر ترکیب شده و در رگها پلاک تشکیل میدهد. رژیم غذایی مملو از چربیهای 
اشباع شده و چربیهای ترانس منجر به افزایش میزان ال دی ال میشود. در بیشتر افراد عدد 
ال دی ال زیر ۱00 به معنی کلسترول طبیعی است ولی افرادی که بیماری قلبی دارند باید 

کلسترولشان کمتر از این باشد. 
  کلسترول خوب 

یک سوم کلسترول، توسط لیپو پروتئینهای پر چگال یا اچ دی ال حمل میشود. به این 
کلسترول، کلسترول خوب گفته میشود چون به حذف کلسترول بد از بدن و جلوگیری از 
تجمع آن در داخل عروق کمک میکند. هر قدر اچ دی ال بالاتر باشد، بهتر است. افرادی که 
کلسترول خوبشان خیلی کم است، بیشتر در معرض بیماری قلبی قرار دارند. مصرف چربیهای 

سالم مانند روغن زیتون میتواند به افزایش اچ دی ال کمک کند.   
تری گلیسریدها 

بدن قند، الکل و کالری اضافی را به تری گلیسرید تبدیل میکند. تری گلیسرید نوعی چربی 
است که در خون وجود دارد و در سلولهای چربی در سرتاسر بدن ذخیره میشود. افرادی که 
اضافه وزن دارند، تحرک ندارند، سیگاری هستند یا الکل مصرف میکنند، همانند افرادی که 
رژیم غذایی بسیار پر کربوهیدرات دارند، در معرض تری گلیسرید بالا قرار دارند. عدد تری 
گلیسرید ۱۵0 یا بالاتر شما را در خطر سندرم متابولیک قرار میدهد که با بیماری قلبی و 

دیابت ارتباط دارد. 
  کلسترول کلی یا تام

 )VLDL( و وی ال دی ال )HDL( اچ دی ال ،)LDL( کلسترول کلی مجموع ال دی ال
یا همان لیپو پروتئین بسیار کم چگال موجود در خون است. لیپو پروتئین بسیار کم چگال )وی 
ال دی ال( پیش ماده ال دی ال است. عدد کلی کلسترول زیر ۲00 در بیشتر موارد طبیعی و 
سالم است. خطر بیماری قلبی در افرادی که کلسترول کلی آنها در محدوده بالا قرار دارد، در 

مقایسه با افرادی که کلسترول آنها زیر ۲00 است، بیشتر است.   
  کلسترول موجود در غذا 

غذاهای مملو از کلسترول مانند تخم مرغ، میگو و خرچنگ ممنوع نیستند. تحقیقات نشان 
میدهند که کلسترولی که مستقیما از طریق غذا دریافت میشود تاثیر کمی بر میزان کلسترول 
خون اکثر افراد دارد. افراد معدودی بدنشان به کلسترول واکنش میدهد و میزان کلسترول 
خونشان پس از صرف تخم مرغ ناگهان افزایش می یابد. اما در بیشتر افراد چربیهای اشباع و 
ترانس نگرانی اصلی است. محدودیت کلسترول روزانه 300 میلی گرم در افراد سالم و ۲00 
میلی گرم در افراد در خطر بالاتر، تعیین شده است. یک تخم مرغ ۱8۶ میلی گرم کلسترول 

دارد. 

  کلسترول و سابقه خانوادگی 
کلسترول از دو منبع تامین میشود، خود بدن و غذا و هر یک از این دو میتواند در کلسترول 
بالا نقش داشته باشد. برخی افراد ژنهایی را به ارث میبرند که موجب تولید کلسترول خیلی 
زیاد میشود. در سایر افراد، رژیم غذایی مسئول اصلی کلسترول بالا است. چربیهای اشباع و 
کلسترول در غذاهای بر پایه حیوانی وجود دارد از جمله گوشت، تخم مرغ و محصولات لبنی 
تهیه شده از شیر. در بسیاری از موارد کلسترول بالا از ترکیبی از ژنتیک و رژیم غذایی نشات 

میگیرد.   
چه چیزهایی خطر کلسترول بالا را افزایش میدهند؟ 

چندین فاکتور باعث میشود شما در خطر کلسترول بالا قرار بگیرید :  
- رژیم غذایی مملو از چربیهای اشباع و کلسترول 

- سابقه خانوادگی کلسترول بالا 
- اضافه وزن یا چاقی 

- افزایش سن 
  روش کاهش کلسترول: فیبر بیشتر مصرف کنید 

تغییراتی در رژیم غذایی راهکار قدرتمندی برای مبارزه با کلسترول بالا است. اگر نمیدانید 
چرا برخی ادعا میکنند غلات غذای سالمی است، دلیل آن فیبر است. فیبر محلول در بسیاری 
از غذاها از جمله نانهای حاصل از غلات کامل، جو، میوه و میوه خشک، سبزیجات و حبوباتی 

مانند لوبیا قرمز وجود دارد.   
روش کاهش کلسترول: چربیها را بشناسید 

نباید بیش از 3۵درصد از کالریهای روزانه از چربیها دریافت شود. همه چربیها همانند هم 
نیستند. چربیهای اشباع که از محصولات لبنی و روغنهای جامد به دست می آورید، کلسترول 
ال دی ال شما را افزایش میدهند. چربیهای ترانس بدتر از آن بوده و علاوه بر افزایش کلسترول 
بد، کلسترول خوب را کاهش میدهند. این دو چربی بد در بسیای از محصولات نان، غذاهای 
سرخ شده )مانند چیپس، دونات و غیره(، مارگارین و کلوچه و بیسکوئیت وجود دارند. چربیهای 
اشباع نشده میتوانند در صورت همراه بودن با تغییرات غذایی دیگر، ال دی ال را کاهش دهند. 
چربیهای اشباع نشده در آووکادو، روغن زیتون و روغن بادام زمینی وجود و بسیاری از غذاهای 

دیگر دارد. 
  روش کاهش کلسترول: مصرف هوشمندانه پروتئین 

شیر پر چرب و گوشت مقدار زیادی پروتئین دارند اما منابع مملو از کلسترول نیز هستند. با 
تغییر منابع پروتئین حیوانی به پروتئین سویا میتوانید ال دی ال خود را کاهش دهید. ماهی 
نیز انتخاب سالم دیگری است. برخی انواع آن مانند سالمون سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 
هستند که کلسترول بدن را متعادل میکنند. انجمن قلب امریکا توصیه میکند حداقل دو بار 

در هفته ماهی مصرف کنید.   
روش کاهش کلسترول: رژیم غذایی کم کربوهیدرات 

شواهد رو به افزایشی نشان میدهند که رژیم کم کربوهیدرات در بهبود میزان کلسترول، 
میتواند بهتر از رژیم کم چربی باشد. در مطالعه ای دو ساله که توسط موسسه ملی سلامت 
انجام شد، مشخص شد افرادی که برنامه کم کربوهیدرات داشته اند، نسبت به افرادی که رژیم 

کم چربی داشتند، میزان کلسترول بدشان به میزان قابل توجهی بهتر شده بود. 
  روش کاهش کلسترول: کاهش وزن 

اگر اضافه وزن دارید، با پزشک درباره شروع برنامه کاهش وزن صحبت کنید. کاهش وزن 
میتواند به شما کمک کند تری گلیسرید، ال دی ال و کلسترول کلی خود را پایین بیاورید. 
کاهش وزن اضافی حتی اگر چند کیلو گرم بیشتر نباشد، میتواند به افزایش کلسترول خوب 
کمک کند، به ازای هر ۲.۵ کیلوگرمی که وزن کم میکنید، کلسترول خوب یک نمره بالا میرود. 

  روش کاهش کلسترول: سیگار را ترك کنید 
ترک مصرف تنباکو دشوار است اما دلایل زیادی برای آن وجود دارد. وقتی سیگار را متوقف 
میکنید، کلسترول خوب ۱0 درصد بهبود می یابد. اگر چند استراتژی ترک سیگار را ترکیب 
کنید، شاید در این امر موفق تر باشید. با پزشک درباره گزینه های مناسب ترک سیگار صحبت 

کنید. 
  روش کاهش کلسترول: ورزش کنید 

اگر سالم هستید اما فعالیت زیادی ندارید، برنامه ورزشی هوازی را شروع کنید تا کلسترول 
خوبتان ظرف دو ماه اول، ۵ درصد افزایش پیدا کند. ورزش منظم کلسترول بد را نیز کاهش 
میدهد. فعالیتی انتخاب کنید که ضربان قلبتان را بالا ببرد مثل دویدن، شنا یا پیاده روی تند. 
سعی کنید در بیشتر روزهای هفته حداقل سی دقیقه ورزش کنید. لازم نیست حتما سی 

دقیقه را به صورت پیوسته ورزش کنید، میتوانید آن را به چند جلسه تقسیم کنید.

کلسترول خوب، کلسترول بد و تری گلیسرید 
چه تفاوتی دارند؟

دانشمندان ایرانی حاضر در دانشگاه سیمون فریزر 
کانادا سامانه شبیه سازی ارائه داده اند که زمینه ساز 

ارائه خودروهای خودران در آینده است.
 از زمانی که کارل بنز خودروی مدرن را در دهه ۱880 ارائه 
داد، انسان ها همواره خودروهایشان را بر روی جاده ها رانده اند 
با این حال، پروفسور احمد راد، استاد دانشکده مکاترونیک 
و مهندسی سیستم ها در دانشگاه سیمون فریزر کانادا اعلام 

کرده این روند باید تغییر کند.
 وی در قالب پروژه ای بزرگ و به همراه همکاران خود 
به دنبال ارائه خودروهای بدون راننده و سیستم های دستیار 

راننده است.
 راد در مصاحبه ای اعلام کرد: خودروهایی که ما می شناسیم 
به تدریج در حال تبدیل شدن به ربات های خودکاری هستند 
که در آن ها وظیفه راننده از رانندگی کردن به نظارت بر خودرو 

تغییر می کند. 
احمد راد به همراه مهران شیرازی، دانشجوی دکترا در 

دانشگاه سیمون فریزر، سیستم شبیه ساز خودکاری را در 
آزمایشگاه خود ارائه داده اند که شامل یک صندلی خودرو 
با یک فرمان، یک داشبورد و سه صفحه مسطح به جای 
شیشه جلوی اتومبیل است که خیابان شهر را نشان می دهد. 
دو دوربین مادون قرمز نیز بر روی داشبورد و رو به راننده 

قرار دارند.
 راد توضیح داد که دوربین ها دارای یک ردیاب چشم 
هستند و جایی که راننده به آن نگاه می کند، را شناسایی 
می کنند. این سیستم قادر به شناسایی این موضوع است که 
آیا راننده در حال ارسال پیغام است، مسموم شده یا خوابش 

برده است.
 Fatal Vision تیم تحقیقاتی پروفسور راد از عینک های 
برای شبیه سازی کردن نارسایی مرتبط با تراکمات خاص الکل 
در خون استفاده می کند. راد پیش بینی کرد یک خودروی 
خودکار به طور موقت جای راننده حواس پرت را گرفته و 
خودرو را پارک می کند یا به منزل می برد.  به گفته راد و 

شیرازی، خودروهای آینده ردیاب چشم را به دوربین رو 
به جلو جفت خواهند کرد و این دوربین برای شناسایی 
پیاده هایی که از منطقه ممنوعه عبور می کنند و همچنین 

علائم جاده به کار خواهد رفت. 
شیرازی نیز گفت: در بسیاری از موارد رانندگان ممکن است 
علائم جاده را نبینند، بنابراین ردیاب چشم دیدن یا عدم دیدن 
علائم توسط راننده، محدودیت سرعت و هشدارها را شناسایی 
می کند. همچنین خودرو می تواند علائم جاده را شناسایی 

کرده و به راننده درباره علائمی که ندیده اطلاع رسانی کند.
 پرفسور راد اظهار داشت: اتومبیل حتی ممکن است برای 
تبعیت از علائم توقف یا ماندن در زیر محدودیت سرعت 
راننده را نادیده بگیرد. وی افزود: سیستم های ردیاب چشم را 
می توان ظرف پنج تا ۱0 سال آینده در خودروهای لوکس کار 
گذاشت و در صورت قابل اعتمادبودن این سیستم نرم افزاری، 
این فناوری باید برای هر خودرویی اجباری شود زیرا تعداد 

تصادفات را کاهش می دهد. 
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اجتماعی 6

توکل داشته باشیم، همه چیز حلّه!!
توکل، همان دلبستگی و اعتماد کامل به پروردگار است که پس از کمال معرفت  

حاصل می شود. زیرا که آدمی هر اندازه خدا را بهتر بشناسد و از قدرت و حکمت 
او بیشتر آگاه شود، توکل و دلبستگی او به آن ذات بی همتا بیشتر می شود. 

در معنای توکل وارد شده است که: روزی جبرئیل بر پیامبر خدا صلی الله علیه و آله نازل 
شد. حضرت از او پرسید: ای جبرئیل! توکل چیست؟ گفت: اینکه بدانی آفریده ها � به تنهایی 
� قادر به رساندن ضرر و یا نفع به تو نیستند و نیز نمی توانند از پیش خود � و بدون اذن خدا 

� چیزی به تو عطا کنند و یا چیزی را از تو باز دارند. 
همچنین، توکل آن است که از آنچه در دست مردم است، مأیوس باشی. پس هر گاه بنده 
به چنین معرفتی دست یابد، کارش را تنها برای خدا انجام می دهد و جز خدا در کسی طمع 
نمی بندد. پس، این است معنای توکل.  این معنا از توکل آثاری با خود به همراه دارد که می 
توان به موارد زیر اشاره کرد: ۱( آرامش روحی و روانی شخص اشاره کرد )آل عمران آیه ۱۷۲ 
و ۱۷3(. از میان آن کسان که پس از زخم  خوردن باز هم فرمان خدا و رسولش را اجابت 

کردند، آنان که نیکوکار باشند و از خدای بترسند، پاداشی بزرگ دارند. )آل عمران ۱۷۲(
آن مومنانی که وقتی مردم )منافق( به آنها گفتند لشکری بسیار بر علیه شما مومنان فراهم 
شده، از آنها بترسید، و این سخن بر ایمانشان بیفزود و گفتند: خدا ما را بسنده است و چه 
نیکو یاوری است. )آل عمران ۱۷3( ۲( از دیگر آثار آن می توان به افزایش انگیزه و حرکت 
و تحرک اشاره کرد؛ زیرا شخصی که خداوند خالق و پروردگار هستی را به عنوان تکیه گاه و 
پشتوانه خویش می بیند، بی هیچ ترسی از آینده و نرسیدن به مقصد و مقصود و اندوهی از 
گذشته گام بر می دارد و می داند که به هدف خواهد رسید و اگر به ظاهر به امری نرسید در 
حقیقت به چیز دیگری دست یافته که از مقصد و مقصود مهم تر است و آن ارتباط تنگاتنگ 

با خدا و تقرب و نزدیکی به اوست.
 از این رو اشخاص متوکل، دارای اعتماد به نفس بیش تر برای اقدام و کار هستند و هرگز 
خسته نمی شوند و از راهی که می روند باز نمی گردند و کوتاه نمی آیند. )اعراف آیه 88 و 
89 و یونس آیه 8۴ و 8۶(  در سوره اعراف خداوند حضرت شعیب و پیروان ایشان را به صبر 
و استقامت در راه خدا و در برابر کافران دعوت می کند. بنابراین استقامت و پایداری در برابر 
مخالفت ها و سختی ها امری طبیعی در این دسته از انسان هاست.  3( از صفات ایشان می 
توان به پایداری اشاره کرد، به گونه ای که در برابر شکست ها کوتاه نمی آیند و هرگاه دچار 
شکستی شدند با گام های استوارتر حرکت خویش را از سر می گیرند. )آل عمران آیه ۱۲۱ 
و ۱۲۲ و ۱۷۲ و ۱۷3( ۴( آنان در کارهای خویش از امدادهای غیبی خداوند بهره مند می 
شوند و خداوند از جایی که امید و روزنه ای به آن نبود به ایشان یاری می رساند. )آل عمران 

آیه ۱۶0 و مائده آیه ۱۱ و انفال آیه ۶۲ و ۶۴(
۵( انسان متوکل از فضل خدا و محبت او بهره مند می شود. )آل عمران آیه ۱۵9( و چون 
کارهایش مبتنی بر خلوص و اخلاص و وجه الهی است، رضایت و خشنودی خدا را نیز به 
دست می آورد. )آل عمران آیه ۱۷3 و ۱۷۴(  ۶(  در هر حال، پیروزی از آن او خواهد بود، 
چه به ظاهر شکست بخورد و چه پیروز شود چون به رضای خدا عمل کرده است و لذا موفق 

و پیروز خواهد بود. )آل عمران آیه ۱۲۲ و ۱۲3 و انفال آیه ۴8 و ۴9(
۷( از دیگر آثار توکل و اعتماد به نفس اسلامی و قرآنی می توان به شجاعت و شهامت در 
برابر مخالفان و دشمنان )یونس آیه ۷۱ و 83(، صبر در برابر شکست ها و اذیت و آزار ها و 
مقاومت ها، 8( سلامت روحی و روانی و جانی در دنیا و آخرت )آل عمران آیه ۱۷3 و ۱۷۴( 
و برخورداری از روحیه بالا )آل عمران آیه ۱۲۲( اشاره کرد؛ زیرا خداوند را کفیل خود می 
داند و همه امور خویش از ریز و درشت را به او تفویض و واگذار کرده است. )آل عمران آیه 
۱۷3( ابراهیم آیه ۱۲ و نحل آیه ۴۱ و ۴۲(  از امام رضا علیه السلام پرسیدند: حد توکل 

چیست؟ حضرت فرمودند: اینکه با وجود خدا از هیچ کس نترسی. )جهاد النفس،ح ۲9۲(
این گونه است که در پناه خداوند از مصونیت خاصی برخوردار می شود و هرگز آسیبی از 
سوی دشمان انسی و جنی به وی نمی رسد و از ضرر و زیان وآسیب های شیطان در امان و 
محفوظ می ماند. )حجر آیه ۶۵ و نحل آیه 98 و 99( و اینکه: »هر که بر خداوند توکل کند، 

خداوند � به تنهایی � او را بس است«. )طلاق: 3(
حقیقت توکل

حقیقت امر در مساله توکل، این است که به کرسی نشستن اراده انسان و دست یافتن به 
هدف و مقصد در این عالم )که عالم ماده است( احتیاج به اسبابی طبیعی و اسبابی روحی 
دارد، و چنان نیست که اسباب طبیعی تمام تأثیر را داشته باشد، پس اگر انسان بخواهد وارد 
در امری شود که بسیار مورد اهتمام او است، و همه اسباب طبیعی آن را که آن امر نیازمند 
به آن اسباب است فراهم کند، و با این حال به هدف خود نرسد، قطعاً اسباب روحی و معنوی 
)که گفتیم دخالت دارند( تمام نبوده، و همین تمام نبودن آن اسباب نگذاشته است که وی 
به هدف خود برسد، مثلاً اراده  اش سست بوده، یا می  ترسیده یا اندوه و غم مانعش شده 
یا شدت عمل و یا حرص و یا سفاهت به خرج داده یا سوء ظن داشته و یا چیز دیگری از 
این قبیل مانع به هدف رسیدنش شده است، و این گونه امور بسیار مهم و عمومی است و 
اگر همین انسان در هنگام ورود در آن امر، به خدا توکل کند در حقیقت به سببی متصل 
شده که شکست  ناپذیر است، سببی است فوق هر سبب دیگر، و در نتیجه تمسک به چنین 
سببی، اراده اش نیز قوی می  شود، دیگر هیچ یک از اسباب ناسازگار روحی، بر اراده او غالب 

نمی  آید و همین است موفقیت و سعادت. )ترجمه المیزان، ج ۴، ص: ۱0۲( 

نگاهی به سریال تنهایی لیلا" محمد حسین لطیفی"

قصه ای قدیمی با روایتی مصور

تنهایی در شکل ساده آن گوش�ه ای عزلت گزیدن و درون خود فرورفتن را 
تداعی می کند. که با یک اتفاق بی وقفه و فی البداهه آن جایگاه را ازدس�ت 
داده و فرد خود را آماده واکنشهای تقدیر گونه می کند تا سرنوشت چه برای او 
بافته باشد. قصه تنهایی لیلا هم از این قبیل واکنش بود که یک ژانر اجتماعی – 
اخلاقی را بازگو می نمودکه با دستمایه تصویری و المان های ملو درام گره خورده 
و بر گرفته از قصه زندگی میرداماد عارف و فیلسوف قرن دهم هجری با اضافه 
کردن حاشیه ها و پیرنگ فرعی داستان گسترده و انبساط بصری آمیخته شده 
بود و با ظرافت هنری برای آن نقشهای مثبت و منفی نگاشته و با پیام اخلاقی 
و آموزه های دینی به قوام فیلم و درگیر کردن مخاطبان با کلیشه عشق زمینی 
پیگیری مجموعه را تداوم بخش�یده بود. اما نباید از نظر دیداری نقش محمد 
)بهروز شعیبی( را در تیپیکال باورپذیری ایشان با یک شمایل مثبت کاراکتر 

سیدرضا را در فیلم )طلا و مس( را به مخاطبان یاد آوری می کرد.
محمد و رویکرد سوزاندن انگش��تان )در کوبیدن وسوسه نفس( او در این ایام ما برای 

بعضیها تازگی  باور پذیر نبود وقبول آن در زمان حال میرداماد امروزی را برنمی تابید.
فیلمنامه در پردازش پیرنگ داس��تان در )نحوه آشنایی لیلا و محمد( که به دو دنیای 
متفاوت تعلق داشتند ، یکی دختر ثروتمند و خارج گشته و پسری فقیر و درس حوزوی 
خوانده و متولی امامزاده در شهری کوچک، براساس موقعیتی که داشتند از جایگاه اغراق 
گونه که در عرصه نقد و تحلیل مطبوعات واکنش و اعتراض هایی را به  همراه داشت ، 
عاشق و معشوقی که از دو  طبقه مختلف اجتماعی یک مرتبه بدون پذیرش اینکه منطقی 
در کارباشد، به هم دل می بندند، و در انتها هم بدون موانعی به هم می رسند. این چیدمانها 

از ویژگی های مهم فیلم فارسی یا فیلم هندی است .
از آنجایی که س��ریال در آموزه هایش پیامی اخلاقی و ایدئو لوژیک را برای خانواده ها 

داشت، از جذابیت عمومی برخوردار شد و رضایت تماشاگران را در پی داشت.
در ادامه اشاره ای هم به کارکرد محمد حسین لطیفی داشته باشیم که کارگردانی با 
کارنامه ای متنوع ، که ده مجموعه تلویزیونی را تاکنون در کارنامه اش دارد: کت جادویی، 
همسایه ها، سفر سبز، فرار بزرگ، وفا ، صاحبدلان، نربام آسمان ، دودکش، ساخت ایران، 

تنهایی لیلا.
اخیرا در یک روز نامه صبح در نقد سریال مذکور عنوان شده بودکه )یک فیلم فارسی 
ایدئولوژیک( که با الگو برداری از فاکتورهای فیلم فارس��ی تولید ش��ده بود که شاید به 
روایتی پر بیراه نباشد. " طهماسب صلح جو" تحت عنوان واقع گرایی در دنیا قصه از جمله 
منتقدانی است که می گوید: منطق دنیای واقعی در آثار نمایش تعیین کننده نیست ، بلکه 
هر اثری منطق خودش را دارد و این متد قراری است که نویسنده از ابتدا با تماشاگرانش 
می گذارد. در هر فیلم و سریال از جمله مجموعه تنهایی لیلا قواعدی پایه گذاری شده 
است که باید شاهد تبعیت همه رخدادها از این قواعد باشیم . در سریال ، سازندگان اثر در 
مواردی به قواعد خود شان بی توجهی کرده اند، داستانی واقع گرایانه به مخاطب خود ارائه 
داده اند در حالیکه در معصومیت و رفتار و گفتار برخی شخصیتهایش اغراق دیده می شود 

شاید در برخی فرازها ، تنهایی لیلا به  اندازه کافی باور پذیر نباشد.
و اما نتیجه و تکلمله:

در چگونگی و واکاوی روال و روایت داستان فیلم رویکرد و راهکار خیلی مهم نیست، 
نگارنده در نوشتار خود معتقد است که لازم نیست قصه در رهیافتهای خود چقدر باور پذیر 
بوده یا نه، که شاید در مراحل فیلمیک ضعفهایی وجوددارد، بلکه مهم هدایت مخاطب 
از طریق تامل درغایات فیلم یک محقق می شود ، که انگیزه سازندگان فیلم بر سر این 
است که بهره برداری از داستان خود " حبل الیه و بهشت گمشده ای است برای سعادت 

و نجات نسل امروز".

رموز ساده پیشرفت در زندگی را یاد بگیرید 
چس�بیدن به یک عادت روزانه بسیار آس�ان است اما آیا این 
ع�ادات در زندگی ش�ما تاثیر مثبت دارند؟ از طرفی اگر ش�ما 
بخواهید در زندگی  تان پیشرفت کنید شاید تشخیص این که 
از کجا و چگونه باید ش�روع کنید مش�کل باشد. به یاد داشته 
باشید که قبل از هر حرکتی شما باید بدانید که چه رفتارهایی 
انجام دهید و چه رفتارهایی را ترك کنید. هنگامی که شما درك 
درستی از این موارد پیدا کردید؛ می توانید قدم های اولیه را به 

سوی آینده بهتر، بردارید.
1. دردها و شکست های گذشته را فراموش کنید

حسرت، پشیمانی، احساس گناه و یادآوری اتفاقات بد گذشته و تکرار 
آن ها در ذهن، می تواند شما را از حرکت به جلو در حال و آینده باز دارد. 
شما دیگر هیچ کنترلی روی گذشته ی خود ندارید اما می توانید از کنترل 

خود توسط گذشته جلوگیری کنید.
• اشتباهاتی که در گذشته انجام داده اید و نمی خواهید دوباره تکرار شوند 
را مد نظر قرار دهید. درس های عملی را که می توانید از این اشتباهات 
بگیرید لیست کنید و هر ترس نظری اطراف آن اشتباه را فراموش کنید. 
به عنوان مثال، یک کودک ممکن اس��ت با لمس بخاری داغ دستش 
بسوزد و در نتیجه یاد بگیرد اجسام داغ را لمس نکند؛ اما این تجربه نباید 
باعث شود که کودک از لمس اجسام دیگر و درک و جستجوی دنیای 

خود دست بردارد.
• تعاملات گذشته با افراد می تواند باعث افزایش کینه شما نسبت به 
آن ها شود؛ اما کینه توزی موجب تخلیه انرژی و روحیه شما می شود و در 

نهایت باعث پس رفت شما خواهد شد.
2. تسلیم کنترل دیگران نشوید: زندگی شما متعلق به خودتان 
اس��ت. دیگران ممکن است ش��ما را راهنمایی کنند یا به شما مشاوره 
بدهند. برخی از این راهنمایی ها می تواند برای شما مفید باشد ولی برخی 
از آن ها مضرند. صرفنظر از این ها شما باید براساس خواسته ها و ایده های 
خود تصمیم بگیرید و در این خصوص از تصورات دیگران در خصوص 

خود نگران نباشید.
• بیاد داشته باشید که حتی نزدیکترین افراد به شما، درک محدودی از 

آنچه واقعا هستید دارند.
• وقتی ش��ما در حال دنبال کردن اهداف خود هستید، ممکن است 
برخی افراد به دلیل اینکه شما با خط فکری آن ها در یک راستا نیستید 
و کارهایی را که به نظر آن ها مهم است، انجام نمی دهید از شما انتقاد 
کنند. به عنوان مثال، ممکن است علاقه و هدف شما زیاد پول ساز نباشد، 
بنابراین افرادی که مسائل مالی را به عنوان یک اولویت مهم می دانند، 
کار ش��ما را اتلاف وقت بدانند. به یاد داشته باشید که ارزش های شما 
و دیگران همیشه یکسان نیست، بنابراین زندگی با ارزش های دیگران 

همیشه رضایت بخش نخواهد بود.
3. خ�ود را از تردی�د رها کنی�د: خودتان را آم��وزش دهید تا در 
تصمیمات خود قاطع تر باش��ید. اگر به مردد ب��ودن خود پایان ندهید 

همیشه در لحظات مهم تصمیم گیری با شک مواجه خواهید شد.
4. همین حالا به تعویق انداختن کارهای تان را متوقف کنید. 

همین حالاآیا ش��ما هم جزو افرادی هس��تید که ف��ردا را برای انجام 
کارهای تان انتخاب می کنید؟ این رفتار می تواند به س��رعت در شما به 
یک عادت تبدیل شود. به تعویق انداختن کارها را متوقف کنید و آن ها را 
هر چه زودتر انجام دهید. یکی از دلایل به تعویق انداختن کارها می تواند 
ترس از افتادن به مسیر اشتباه باشد. اما هر چقدر زودتر کاری را شروع 
کنید سریع تر می توانید به خطای خود پی ببرید و در صدد اصلاح آن 
برآیید. به یاد داشته باشید که با خانه نشینی فقط فرصت های آینده تان 

را محدودتر می کنید.
5. از مشکلات فرار نکنید

وقوع مشکلات و مسائل در زندگی اجتناب ناپذیر است. با فرار از آن ها 
فقط وقت تان را هدر می دهید. شما زمان کمی برای پیشرفت در اختیار 
دارید. به عنوان مثال اگر سوتفاهمی بین شما و شخص دیگری رخ دهد، 
سعی کنید آن را با گفتگو حل کنید. در اینگونه موارد روابط می توانند 
قطع ش��وند ولی در عین حال می توان با یک مدیریت صحیح آن ها را 

مستحکم تر کرد.
در هر صورت مسائل و مشکلات زندگی اگر حل نشوند همیشه روی 

دوش شما سنگینی خواهند کرد.
6. عذر و بهانه را کنار بگذارید

گاهی برخی موانع قانونی ممکن است شما را از پیگیری یک هدف یا 

ایده ی خاص باز دارد. اما اغلب با کمی تلاش می توان بر اکثر موانع غلبه 
کرد. هرگاه با مانعی مواجه شدید که قادر به رفع آن هستید، به خودتان 
بگویید که این فقط یک بهانه ی ساده است که مانع از تحقق هدف تان 

می شود؛ بنابراین باید آن را از بین ببرید.
7. توضیح اضافی را کنار بگذارید

اتفاقات در زندگی اغلب بدون دلیل و معنای خاصی به وقوع می پیوندند. 
نیاز به توضیح برای برخی چیزها طبیعی است اما تمایل زیاد به ارائه ی 
توضیح، باعث عقب ماندن شما می شود بویژه اگر شما جزو افرادی باشید 
که از انجام امور قبل از ارائه ی توضیح خودداری می کنید این امر موجب 

آسیب جدی در زندگی تان خواهد بود.
8. ترس های خود را بشناسید و خود را از آنها رها کنید

هر ش��خصی در زندگی ترس ها و نگرانی های خاص خودش را دارد. با 
خودتان صادق باش��ید و ترس هایی را که موجب پس رفت تان می شود 

شناسایی کنید و روی آن ها کار کنید تا از آن رهایی یابید.
• ترس از دلشکستگی و ناامیدی، به ویژه برای افرادی که کماکان به آن 
مبتلا هستند بسیار رنج آور است. اما بیاد داشته باشید که زندگی می تواند 
با جایگزین کردن افراد دیگر و موقعیت های جدید تغییر کند و باعث 

بهبود روحیه افراد شود. 
• ترس از ناش��ناخته ها نوع دیگری از ترس است که مردم به آن مبتلا 
هستند. تغییر ترسناک است زیرا باعث می شود که مسائل بهتر یا بدتر 
بشوند. بعضی افراد حتی از موفقیت نیز ترس دارند به خصوص اگر آن ها 
روحیه برجس��ته بودن و ایستادگی را دوست نداشته باشند. رفتار افراد 
دیگر نیز با شما تا حد زیادی به نحوه ی عملکرد و شخصیت شما از لحاظ 

تاثیر گذاری و استحکام شخصیتی بر می گردد.
1. کاستی های خود را بپذیرید

هیچ کس در دنیا کامل نیس��ت. اشتباهات جزئی از زندگی هستند. 
صرفنظر از آنچه انجام می دهید یا نمی دهید، شما دچار اشتباه خواهید 
شد. هر چقدر این واقعیت را بیشتر بپذیرید به همان اندازه در انجام امور و 

دست به کار شدن برای کارهای مختلف موفق تر خواهید بود.
2. دید مثبت داشته باشید و همیشه شکرگزاری کنید

داش��تن نگاه منفی به همه چیز در زندگی کار آس��انی است. به جای 
اینکه به ایرادات و اشکالات تمرکز کنید، به نیمه ی پر لیوان بنگرید و 
خوبی ها و درس��تی ها را در همه چیز ببینید. باوجود مشکلات، زندگی 
از آنچه به نظر می رسد دوست داشتنی تر است. در مورد داشته های تان و 
مسائل خوب زندگی تان مانند خوش شانسی ها و رویدادهای خوب، فکر 
کنید. به جای افسوس خوردن برای نداشتن توانایی رفتن به یک سفر 
رویایی یا خرید یک اتومبیل لوکس، به حمایت هایی که از سوی خانواده 
و دوس��تان در حق شما می شود و لذت های ساده ای که به آسانی قابل 

دستیابی است، فکر کنید.
3. به آینده بیاندیش�ید: از گذشته درس بگیرید، قدردان وضعیت 
فعلی تان باشید و به آینده تمرکز کنید. فکر به آینده و زندگی که آرزوی 
داشتن آن را دارید، به زندگی شما مسیر و هدف می دهد. داشتن هدف 
باعث می شود که آسان تر به سمت جلو حرکت کنید و به راحتی مراحل 

پیشرفت را طی کنید.
• تمرکز و فکر به آینده نباید باعث ش��ود که بیشتر وقت تان را صرف 
نگرانی به آینده کنید. برای آنچه می توانید و آنچه رویای بدست آوردنش 
را دارید برنامه ریزی کنید اما به جزئیات ریز برنامه وارد نشوید زیرا شما 

قدرت کنترل وپیش بینی همه چیز را ندارید.

• تمرکز روی یک هدف مشخص و داشتن انگیزه بالا. داشتن یک هدف 
معین، انگیزه رسیدن به آن را دوچندان می کند. داشتن اهداف بیش از 
حد، انرژی شما را پراکنده می کند. از آنجایی که شما تنها به یک هدف 
در یک بازه زمانی تمرکز می کنید، بهتر است اهدافی که شما را به چالش 

می کشند مشخص کنید و تمام توان تان را برای آن ها بکار ببرید.
4. به خودتان باور داشته باشید

شجاع باشید و اعتماد به نفس داشته باشید. در مورد آنچه می خواهید در 
آینده بشوید، فکر کنید و به خودتان اطمینان داشته باشید که شما هم 

اکنون شرایط رسیدن به آن موقعیت دلخواه را در خود دارید.
اگر به این اصل اعتقاد داش��ته باشید که شما هم اکنون همان فردی 
هستید که می خواهید بشوید، رفتارها و تصاویر ذهنی تان به طور طبیعی 

شما را در آن مسیر قرار خواهد داد.
5. با خود مهربان باشید

هنگام کارکردن و تلاش برای پیشرفت، زیاد به خودتان فشار نیاورید. 
حرکت رو به جلو و پیش��رفت برای اکثر افراد کار دشواری است. گاهی 
حتی لازم است برای رسیدن به یک هدف یکی دو قدم به عقب برگشت. 
در مورد نقاط ضعف خودتان احس��اس بد نداشته باشید و ضمن اینکه 
سعی می کنید به آرامی در صدد بهبود آن ها برآیید، باور داشته باشید 
که این نقاط ضعف معرف شما به دیگران نیستند و هر کس نقاط مثبت 

زیادی دارد که در وجود او نمایان است.
• به کارهایی که علاقه دارید بپردازید تا احساس خوب در شما بوجود 

آید
بعضی اوقات تغییرات در زندگی موجب برخی مشکلات می شود، در 
این مواقع با معاشرت های خانوادگی به خودتان آرامش دهید، فیلم مورد 
علاقه تان را تماش��ا کنید، غذای مورد علاقه تان را سفارش دهید یا به 

جاهایی که دوست دارید بروید.
6. روابط خود را بهبود بخشید

 اطراف خودتان را با افراد مثبت پر کنید زیرا در این صورت حفظ نگرش 
مثبت برایتان آسان تر است. یاس و نامیدی را کنار گذاشته و سعی کنید 

روابط خود را تا حد امکان گسترش و استحکام بخشید.
 • در روابط خودتان منطقی باشید و از افراد انتظار نداشته باشید که 
به شکل خاصی رفتار کنند. به جای تعاملات منفی و حس ناامیدی، با 

تعاملات مثبت زندگی تان را برای خود و دیگران دلپذیر کنید. 
• با افراد مورد اعتمادتان در خصوص ترس ها و ناامنی های زندگی تان 
و مشکلات تان صحبت کنید. اطمینان حاصل کنید که آن ها می توانند 
به حرف های شما گوش دهند و بدون دخالت در امور شما توصیه هایی 

برای تان داشته باشند. 
• هنگام معاش��رت با دیگ��ران، تا آنج��ا که می توانی��د و بدون هیچ 
چشم داشتی به آن ها کمک کنید. گاهی اوقات فداکاری شما به طریق 
دیگر و در زمان دیگری برای تان جبران می ش��ود )تو نیکی میکن و در 
دجله انداز که ایزد در بیابانت دهد باز(. با این حال شما باید پیوسته مهارت 
و نگرش خود را برای داشتن روابط معنادار بهبود بخشید تا نتایج آن را در 

زندگی تان بخوبی لمس کنید.
7. آنچه را دوس�ت دارید انجام دهید و دوس�ت داشته باشید 

آنچه را که انجام می دهید
یکی از ساده ترین راه های ایجاد اشتیاق، انجام کارهایی است که دوست 
دارید و علاقه ش��دیدی به انجام آن ها دارید. با انجام روزانه کارهایی که 

دوست دارید، به احتمال زیاد در زندگی تان خوشبخت خواهید بود.

• به علایق و عادات خود نگاه کنید و راه های کس��ب درآمد از آن ها را 
پیدا کنید.

• روی نقاط قوت خود کار کنید. هر کسی به طور طبیعی در برخی موارد 
و ابعاد دارای استعداد بیشتری است. اگر نمی دانید از کجا شروع کنید؟ از 
یکی از نقاط قوت خودتان شروع کنید و آن را گسترش دهید. این کار 

باعث موفقیت شما می شود و شما را در مسیر درست قرار می دهد.
1. یک لیست از "کارهایی که باید متوقف شوند" تهیه کنید

بس��یاری از مردم به جای انجام کارهایی که می خواهند انجام دهند 
ب��ه کارهایی می پردازند که فکر می کنند باید انجام دهند. اغلب اوقات 
کارهایی که شما فکر می کنید حتما باید انجام دهید، ضروری نیستند. 
کمی وقت بگذارید و یک لیست از تمام چیزهایی که شما "باید" انجام 

دهید ولی در واقع لازم و ضروری نیستند، تهیه کنید. 
• برای اینکه تشخیص دهید چه چیزهایی نیاز به توقف دارند، از خودتان 
سوال کنید که چه چیزهایی شور واشتیاق شما را کم می کنند و شما را 
از رسیدن به اهداف تان باز می دارند. صادقانه از خودتان بپرسید که چه 
کار هایی لازم اس��ت انجام دهید و چه کارهایی تنها ناشی از یک حس 

تعهد بیجا است.
• از درستی لیست "کارهایی که باید متوقف شوند" اطمینان حاصل 
کنید. برای مثال ممکن است شما احساس نارضایتی نسبت به زندگی با 
همسر و ازدواج تان داشته باشید؛ در حالی که در واقع نارضایتی شغلی 
شما ممکن است به زندگی تان سرایت کرده باشد و موجب این احساس 

کاذب در شما شود.
2. ابتدا به کارهایی که می توانید انجام دهید، بپردازید

هدف های بزرگ ممکن اس��ت در ابتدا ترس��ناک و دلهره آور به نظر 
برسند، بنابراین آن ها را به قسمت های کوچک تر تقسیم کنید. در این 
میان احتمال دارد حداقل یک کار وجود داشته باشد که شما می توانید 
آن را در حال حاضر انجام دهید و رویای خود را به واقعیت نزدیک کنید. 
آن کار را پیدا کنید و ابتدا از آن شروع کنید. به عنوان مثال اگر شما قصد 
دارید یک کسب و کار جدید را راه اندازی کنید. شما می توانید اولین قدم 
را با ایجاد یک وبلاگ یا صفحات کاربری در شبکه های اجتماعی برای 
کس��ب و کار خود بردارید. وقتی که چیزی برای تان ملموس تر به نظر 
می رسد، بهتر است قبل از پیدا کردن قدم بعدی و پیگیری ادامه امور، 

آن کار را انجام دهید.
 3. به دیگران که مشکلات مشابهی با شما دارند کمک کنید 

اغلب یافتن راه حل مشکلات،  کار دشواری است زیرا این راه حل ها نمود 
بیرونی ندارند و به آسانی و به عینه نمی توان آن ها را دید. به بیان دیگر 
کمک به دیگران برای حل مشکلات شان، شما را به یک فرد مشاهده گر 
تبدیل می کند که می توانید راه حل مشکلات را زودتر پیدا کنید. سپس 
شما می توانید با استفاده از آنچه که با کمک به دیگران یاد گرفته اید و 

افزودن دانش بیشتر به آن، موقعیت خوبی کسب کنید.
 4. سفر کنید

 نگاه به یک منظره جدید گاهی می تواند کل دیدگاه شما را در زندگی 
تغییر دهد. اگر در میان هیاهوی روزمره در تلاش هستید تا اولین قدم 

را به جلو بردارید، یک سفر کوتاه می تواند شما را در این راه یاری دهد.
 • مسافرت شما را مجبور می کند تا به حال فکر کنید و از درجا زدن در 

گذشته یا نگرانی در مورد آینده جلوگیری می کند. 
• همچنین این تغییرات می تواند باشرکت در یک سمینار، کنفرانس یا 
هر رویداد مرتبط با حرفه جدید یا موضوع مورد علاقه شما حاصل شود.

 5. به امور جدید بپردازید
 یک راه حل س��اده دیگر برای تغییر در کار و زندگی روزمره، امتحان 
اموری است که قبلا هرگز انجام نداده اید. همیشه برای تغییرات نیاز به 
انجام امور هیجان انگیز و جسورانه نیست، علاقمندی به کاری که انجام 
می دهید کافی است تا شما را از منطقه سکون و راحتی خارج کند. به 
عنوان مثال آواز خواندن یا نواختن یک ساز موسیقی می تواند شما را از 
حالت رخوت روزمره خارج کند. رفتن به کلاس آموزشی که قبلا تا به 
حال تجربه آن را نداشتید مانند کلاس کیک بوکسینگ یا تزیین کیک! 

خلاقیت و انگیزه شما را بیشتر می کند.
 آیا ش��ما نیز مواردی را س��راغ دارید که موجب بهبود روند زندگی و 
پیشرفت در افراد شود؟ تجربه خودتان را در خصوص نتیجه انجام چنین 
راه حل هایی با دیگران به اشتراک بگذارید. در صورتی که این مطالب را 
مفید می بینید آن ها را با دوستان و همکاران خود به اشتراک بگذارید تا 

آن ها نیز شاهد تغییرات مثبت در زندگی خود باشند.

به مناسبت شهادت جوادالائمه؛ 

نوگل باغ ولایت و عصمت 
 امام نهم شیعیان حضرت جواد )ع ( در سال 195هجري در 
مدینه ولادت یافت. نام نامي اش محمد معروف به جواد و تقي 
است. القاب دیگري مانند: رضي و متقي نیز داشته، ولي تقي از 
همه معروف تر است. مادر گرامي اش سبیکه یا خیزران است که 

این دو نام در تاریخ زندگي آن حضرت ثبت است. 
  امام محمد تقي )ع ( هنگام وفات پدر 8 ساله بود. پس از شهادت 
جانگداز حضرت رضا علیه السلام در اواخر ماه صفر سال ۲03 هجری 
مقام امامت به فرزند ارجمندش حضرت جوادالأئمه )ع ( انتقال یافت. 
این نوگل باغ ولایت و عصمت گرچه کوتاه عمر بود ولي رنگ و بویش 
مشام جان ها را بهره مند ساخت. آثار فکري و روایاتي  که از آن حضرت 
نقل شده و مسائلي را که آن امام پاسخ گفته و کلماتي  که از آن 

حضرت بر جاي مانده، تا ابد زینت بخش صفحات تاریخ اسلام است.
  *زمینه شهادت

  شخصیت بي نظیر، جذاب و پر نفوذ امام جواد )ع( با پاسخگویي 
وي به سئوالات و شبهات وارده بر دین در محضر بزرگان تشیع و نیز 
مناظره با افرادي چون" یحیي بن اکثم" و" ابي داود" آن هم با سني 
کم و... موجب محبوبیت روز افزون امام جواد )ع( در بین مردم شد. 

این محبوبیت، زنگ خطر را براي دستگاه بني عباس به صدا درآورد.
  مأمون که بر آن بود تا با زیرکي خاص خود و کمک ام الفضل و 
بهره برداري از جایگاه دامادي امام جواد )ع( به مهار وقایع روزگار خود 
خصوصا علویان بپردازد، در روز پنج شنبه هفدهم رجب یا شعبان 
سال ۲۱8 از دنیا رفت.)بحار الانوار ج۵0 ص۱۶، تاریخ الامم والملوک 
ج۵0 ص30 ( و معتصم برادر وي با نگرشي دیگر به معادلات سیاسي 
و اجتماعي و روحیه سپاهي گري و نظامي گري به قدرت رسیده بود. 
معتصم وجود حضرت را هرگز تحمل نمي کرد، از اینرو پس از رسیدن 
به خلافت، امام جواد)ع( را از مدینه به بغداد فرا خواند که در حقیقت 

این فرا خواني، آغاز محدودیت و محصور کردن امام به شمار مي آید.
  بنابر روایات، امام جواد)ع( قرباني خشم و غضب شد، خشم و غضبي 
که ریشه در عجز و ناتواني دستگاه بني عباس در مقابل شخصیت و 

درایت حضرت داشت.
  حکیم بن عمران مي گوید، هنگامي که حضرت به دنیا آمد امام رضا 
)ع( به یاران خویش فرمود: براي من فرزندي به دنیا آمده که مانند " 
موسي بن عمران " دریاها را مي شکافد و چون "عیسي بن مریم" مادر 

او مقدس و پاکیزه و پاکدامن است.   
سپس فرمود: این فرزند من از روي خشم و غضب کشته مي شود و 
اهل آسمان ها بر وي مي گریند. خداوند بر دشمن ستمگر او غضب مي 

کند و در مدت کوتاهي آنانرا به عذاب دردناک مبتلا مي سازد.
  معتصم پس از رسیدن به خلافت و گرفتن بیعت، از وضعیت امام 
جواد )ع( و محل سکونت وي پرسید که در پاسخ به او مي گویند در 

مدینه به سر مي برند.
  معتصم به "محمد بن عبدالملک زیات" که سمت وزارت وي را در 
مدینه داشت ابلاغ کرد تا با احترام خاص امام جواد)ع( را با ام الفضل از 

مدینه به بغداد روانه سازد. 
  محمد بن عبدالملک نیز نامه معتصم را به علي بن یقطین داد و او را 

مأمور روانه ساختن امام جواد)ع( به بغداد کرد. 
عمر مبارک امام در سال ۲۱8ه.ق بیست و سه سال بود و این دومین 
سفر حضرت به بغداد بود. حضرت که در سفر نخست به دستور مأمون 
به بغداد فرا خوانده شده بود در واکنش به پرسش اسماعیل بن مهران 
که عرض کرد: اي مولاي من، اکنون که مدینه را ترک مي کني براي 

شما نگرانم. تکلیف چیست وامام بعد از تو کیست ؟
با لبخندي معنادار فرمود:" لیس حیث طننت في هذه السنه "، آنچه 
را که تو گمان مي کني )براي آن نگراني ( در این سال واقع نمي شود.

  امام، در سفر دوم خود و احضار وي از سوي معتصم، در پاسخ به 
پرسش اسماعیل بن مهران که عرض کرد: اي مولاي من، جانم به 

قربانت، مدینه را ترک مي کني، تکلیف ما بعد از تو چه خواهد بود ؟
  امام فرمود: " الامر من بعدي الي ابني علي " امر امامت و پیشواي بعد 

از من برعهده فرزندم علي )ع( است. 
تاریخ به نقش چند نفر در به شهادت رساندن امام جواد)ع( اشاره مي 
کند که آنان عبارتند از: معتصم عباسي، جعفر بن مأمون برادر معتصم، 
ام الفضل فرزند مأمون و همسر امام جواد)ع(، یحیي بن اکثم و احمد بن 

داوود دو قاضي مشهور دربار.
  بي شک نقش تحریک کننده فکري و فرهنگي را افرادي چون یحیي 
بن اکثم و احمد بن ابي داوود که در دوران مأمون در مناظرات از 

حضرت شکست خورده بودند، مهیا ساخته بودند.  
نقش جعفر بن مأمون در شهادت حضرت نقش تحریک عواطف 
خواهرش که فرزندي از حضرت نداشت و معتصم را مي توان دستور 

دهنده قتل، و ام الفضل را مجري آن بر شمرد. 
  *آغاز توطئه 

  پس از شکست ابي داوود قاضي مشهور دربار عباسي در خصوص 
اجراي حد سارق، روح انتقام جویي و کینه از حضرت )ع( که ناشي 
از دست رفتن جایگاه علمي خود در نزد خلیفه، دربار و مردم بود، ابي 
داوود را بر آن داشت که معتصم تاثیرپذیر را نسبت به امام جواد )ع( 

بدبین نماید.
  زرقان دوست نزدیک و صمیمي " احمد بن داوود " مي گوید: " 
ابي داوود براي من نقل کرد پس از شکست از ابي جعفر به قدري 
ناراحت شدم که آرزوي مرگ کردم، بدین جهت روز سوم ) جلسه 
بحث ( نزد معتصم رفتم و گفتم، خیر خواهي و نصیحت امیرالمومنین 
بر من واجب است که اگر از آن سر باز زنم ناسپاسي کرده و سزایم 

آتش دوزخ است.  
معتصم علتش را پرسید ؟ به او گفتم: زماني که امیرالموُمنین فقهاء 
و علما را در مجلسي گرد هم مي آورد تا به حل یک مسئله دیني 
دست یابد. و علما و فقها در مجلسي فتواي خود را اعلام مي کنند در 
آن مجلس اعضاي خانواده، وزرا، فرماندهان ارتشي و... حضور دارند و 
مردم نیز در بیرون به این نکته آگاهي مي یابند که خلیفه فتواي علما 
و فقها را کنار گذارده و رايُ و فتواي کسي را مي پذیرد که گروهي از 
امت به امامت وي معتقدند و وي را برتر و دانشمندتر از دیگران قلمداد 
مي کنند؟ تکلیف حکومت و علماي دربار چه مي شود؟ چه حیثیتي 
براي آنان باقي مي ماند؟ آیا چنین کاري زمینه انحراف افکار عمومي از 

خلافت و تمایل و توجه به ابي جعفر )ع( را مهیا نمي کند؟
  معتصم با شنیدن سخنانم رنگ چهره اش تغییر کرد و گفت:

جزاک الله عن نصیحتک خیرا.. خداوند به تو جزاي خیر دهد بخاطر 
نصیحت خیر خواهانه ات.  

چهار روز پس از این جلسه مناظره امام جواد )ع( به دست ام الفضل 

به شهادت رسید.
  تاریخ نویسان نحوه شهادت حضرت را به سه گونه مختلف روایت 

کرده اند.
  *روایت نخست:   

معتصم به یکي از وزیران خود دستور داد تا امام جواد)ع( را براي صرف 
ناهار به خانه خویش دعوت و آن حضرت )ع( را مسموم نماید.  

معتصم تاکُید کرد که اگر امام جواد)ع( از پذیرش دعوت امتناع کرد به 
وي بگویند که مجلس خصوصي است!  

این وزیر، امام جواد )ع( را براي خوردن نهار به خانه خویش دعوت کرد 
که با اکراه و امتناع حضرت روبرو شد.

  وزیر با اصرار و تأکید فراوان و بیان این مطلب که بسیار دوست دارم 
که حضرت پاي خود را بر فرش منزل من بگذارد و خانه ام به قدوم وي 
تبرک یابد و دوست دارم یکي از وزیران نیز تو را زیارت و ملاقات کند، 

حضرت را مجبور به پذیرش دعوت کرد.
  امام بر سفره نهار با خوردن اولین لقمه احساس مسمومیت کرد. از 
اینرو خواستار مرکب خود براي رفتن از منزل شد. حضرت پس از 
خوردن آن لقمه در برابر اصرار وزیر در خانه او فرمودند: "خروجي من 
دارک خیر لک "، در منزل تو نباشم براي تو بهتر است. امام جواد )ع( 
با همان حال مسمومیت منزل را ترک کرد و آن روز و آن شب بر اثر 
مسمومیت و ناتواني درد کشید و سپس بیست ساعت پس از خوردن 

آن لقمه به شهادت رسید.
  *روایت دوم:   

ابن شهر آشوب روایت مي کند: پس از دعوت اجباري معتصم از امام 
جواد )ع( و استقبال ظاهري از آن حضرت )ع(، معتصم "اشناس" 
فرمانده ترک سپاه خود را، با هدایایي به نزد امام جواد )ع( و ام الفضل 

فرستاد.  
 وي مأموریت داشت تا " شربت ریواس " ترش مزه اي را که به 
همراه خویش داشت به حضرت بخوراند. اشناس پس از دادن هدایا 
و خوشامدگویي به امام جواد )ع( گفت: این شربت خوش طعمي است 
که با یخ خنک شده است و خلیفه، احمد بن ابي داوود، سعید بن 
خضیب و بسیاري از سر شناسان دربار نیز آن را نوشیده اند. خلیفه 

دستور داده است تا این شربت خنک را الآن میل نمایي !
  امام جواد )ع( شربت را گرفت و فرمود: اشکالي ندارد، شب آن را مي 
خورم ولي اشناس گفت: هم اکنون شربت خنک است و اگر بماند 
یخ آن آب مي شود و خاصیت خود را از دست مي دهد، اکنون باید 

میل کني.
  امام جواد )ع( با اطلاع از نقشه وي در حال اجبارآن را نوشید. 

    *روایت سوم:  
پس از به خلافت رسیدن ابواسحاق محمد بن هارون معروف به معتصم 
عباسي، وي براي به شهادت رساندن ابي جعفر )ع( نقشه ها و حیله ها 
مي کشید تا اینکه به ام الفضل، دختر هارون و همسر امام جواد )ع( 

دستور داد تا حضرت را مسموم نموده و به شهادت رساند.
  معتصم که از احساسات زنانه ام الفضل خبر داشت و مي دانست 
وي ازامام جواد )ع( راضي نیست و امام جواد )ع( همسر دیگر خود 
"ام الحسن " را که براي وي فرزند پسري بدنیا آورده است بر ام الفضل 
که نازاست ترجیح مي داد، وی را بهترین فرد براي به شهادت رساندن 

حضرت دید. 
  ام الفضل همسر بي وفاي حضرت نیز به دستور عمویش معتصم 

تن در داد.
  از آنجا که معتصم و جعفر مي دانستند که امام )ع( انگور را بسیار 
دوست دارد زهري را در "انگور رزاقي " تزریق کردند و ام الفضل نیز 
نوزده دانه انگور به امام جواد )ع( خورانید. همین که امام انگور مسموم 
را خورد، ام الفضل سخت اندوهگین و پریشان شد و شروع به بلند 

گریستن کرد.
امام جواد)ع( متوجه حرکت خائنانه وي گردید. رو به ام الفضل کرد و 
گفت چرا گریه مي کني ؟ به خدا سوگند خداوند تو را به زخمي لاعلاج 
مبتلا خواهد کرد و گرفتار بلایي خواهي شد که توان بازگو کردن آن 

را براي کسي نداري. )بحار الانوار ج ۵0 ص ۱۷ (
  *سال شهادت 

  ابن ابي ثلج بغدادي متوفاي 3۲۵ هجري در تاریخ ائمه، محمد بن 
یعقوب کلیني متوفاي 3۲8 هجري در اصول کافي، شیخ مفید متوفاي 
۴۱3هجري در الارشاد، طبرسي امامي متوفاي قرن پنجم در دلائل 
الامامة، علامه مجلسي متوفاي ۱۱۱۱ در بحار الانوار، محدث قمي 
متوفاي ۱3۵9 هجري. در منتهي الامال سال شهادت حضرت را ۲۲0 

هجري مي دانند. 
  *روز شهادت   

ابن ابي ثلج بغدادي و محمد بن یعقوب کلیني روز شهادت حضرت را 
سه شنبه ششم ذیقعده سال ۲۲0هجري قمري  و محمد بن حریر بن 
رستم طبري سه شنبه پنجم ذیحجه سال ۲۲0 هجري دو ساعت پس 

از بالا آمدن آفتاب را روز شهادت حضرت خوانده اند.   
علامه مجلسي، شیخ عباس قمي، سید محمد کاظم قزویني آخر ماه 

ذیقعده سال  ۲۲0هجري  را روز شهادت امام جواد بر مي شمارند.
  *مکان شهادت 

  همه محدثان و مورخان بالاتفاق مکان شهادت حضرت امام جواد 
)ع( را بغداد مي دانند.  

*سر نوشت قاتلان
پیشتر حضرت رضا )ع( درباره قاتلان امام جواد )ع( فرموده بود:"فرزند 
من از روي خشم و غضب کشته مي شود و اهل آسمانها بر او مي 
گریند. خداوند بر دشمن ستمگر او غضب مي کند و در مدت کوتاهي 

آنانرا به عذاب دردناک مبتلا مي سازد ".  
پیشگویي حضرت رضا )ع( عملي شد و جعفر بن مأمون که تحریک 
کننده خواهرش ام الفضل بود در همان روزهاي پس از شهادت امام 
جواد )ع( در چاهي افتاد و بر اثر ضربه اي که بر سرش خورد دچار 

جنون گردید و بقیه عمرش را با دیوانگي و جنون به سر برد.
  معتصم عباسي که دستور قتل حضرت را صادر کرد بیش از شش 

سال دیگر حکومتش دوام نیافت.
  اما سر نوشت ام الفضل سر نوشت دردناکي بود که حضرت امام جواد 
)ع( قبل از شهادت براي او ترسیم کرده بود، دچار شدن به بیماري که 

وي از گفتنش نیز اکراه داشت.
  ام الفضل دچار بیماري داخلي و زنانگي شد که توان بازگو کردن 
براي دیگران را نداشت. وي تمام دارایي هاي خویش را خرج درمان 
خود کرد اما معالجه نشد و در کمال فقر و تنگدستي جان خود را از 

دست داد.

غلامرضا موحدیان
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راهبرد  در خصوص  امام  نیروهای خط  مجمع  دبیرکل 
اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات اسفندماه گفت: علاوه 
بر گفت و گو با چهره های شاخص و تاثیرگذار در قم تلاش ما 
این است که همه اصلاح طلبان در انتخابات حضور حداکثری 

داشته باشند و کسی با انتخابات قهر نکند.
حجت الاسلام والمسلمین سیدهادی خامنه ای در دیدار جمعی از 
مدیران رسانه و دانشجویان علوم سیاسی در پاسخ به این پرسش که 
برنامه اصلاح طلبان برای انتخابات چیست و اینکه آیا اصلاح طلبان با 
وجود برخی اختلاف نظر ها و برخی چند دستگی ها در شهرستان ها 
به یک لیست واحد خواهند رسید، گفت: قبل از آنکه بخواهم در مورد 
تصمیم اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس بحث کنم ذکر 
چند نکته را لازم می دانم. اولا اینکه اصلاح طلبان در شهرستان ها 
دچار اختلاف و چنددستگی هستند، درست نیست. فکر نمی کنم 
جریان اصلاحات برای حضور در انتخابات مجلس آتی دچار اختلاف و 
چند دستگی شده باشد. از آنجا که من با شهرستان ها ارتباط دارم در 
اغلب شهرستان ها اصلاح طلبان دچار اختلاف و چند دستگی نیستند 
حتی می توانم ادعا کنم که در برخی شهرستان ها به یک لیست 
مشترک رسیده اند و این فرض که ازسوی برخی افراد مطرح می شود 

که هیچ دو نفری همدیگر را قبول ندارند را نمی پذیرم.
وی در ادامه در خصوص فعالیت های شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات برای شرکت در انتخابات گفت: جلسات شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات در همه استان ها برگزار می شود. البته باید این نکته 
را یادآور شوم که برگزاری جلسات شورای هماهنگی فقط مخصوص 
سال انتخابات نیست. مجموعه ای که ما اکنون با نام شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات می شناسیم نزدیک به 30 سال یا حتی بیشتر است 
که مرتب جلساتش با نام ها و عناوین مختلف تشکیل شده است. اوایل 
انقلاب تا قبل از دوم خرداد این مجموعه با نام شورای هماهنگی خط 
امام)ره( فعالیت می کرد. بعد از دوم خرداد ۷۶ این مجموعه با نام 
شورای هماهنگی دوم خرداد فعالیت خود را ادامه داد. بعد از مدتی 
اعضای شورا تصمیم گرفتند به جای استفاده از دوم خرداد که یک 
روز در تقویم و تاریخ است از نام شورای هماهنگی اصلاحات استفاده 
نمایند. ازآن سال اعضا و گروه های حاضر در جریان اصلاحات تحت 

این نام دور همدیگر جمع می شوند.
دبیرکل مجمع نیروهای خط امام )ره( در خصوص عضویت 
گروه های سیاسی اصلاح طلب در شورای هماهنگی یادآور شد: 
صرف آنکه یک حزب اصلاح طلب تشکیل شود و اعلام کند که 
اصلاح طلب است برای حضور در شورای هماهنگی کافی نیست، 
لازم است که احزاب و گروه های جدید درخواست عضویت خود را 
به شورا ارائه دهند طبعا شورای هماهنگی در خصوص عضویت آن 
گروه به رای گذاشته می شود به این ترتیب در تهران ۲0 گروه و حزب 
اصلاح طلب در بعضی استان ها کمتر و در بعضی استان ها بیشتر به 
عضویت شورای هماهنگی جبهه اصلاحات درآمده اند و جلسات در 
حال تشکیل شده است. ریاست شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
هر سه ماه یک بار تغییر خواهد کرد و هر بار یکی از اعضای گروه های 
بر عهده خواهد  را  اصلاحات  ریاست شورای هماهنگی  ۲0گانه 
گرفت. حضور اصلاح طلبان در تمام انتخابات های پس از انقلاب را 
هم همین شورا مدیریت کرده است و اکنون هم ما مشغول برنامه 
ریزی و سیاستگذاری برای انتخابات مجلس دهم هستیم. قرار بر 
این است که شورای مشورتی هم نظراتش را به ما ارائه دهد؛ شورای 
هماهنگی کمیته انتخاباتی دارد که این کمیته علاوه بر گروه های 
سیاسی فرصت را برای حضور و اعلام نظر شخصیت های اصلاح طلب 
و نخبگان جریان ساز هر استان فراهم آورده است. شخصیت های 
حقیقی اصلاح طلب هر استان در کنار دبیران احزاب در جلسات 
کمیته انتخابات شورای هماهنگی حضور پیدا می کنند و در خصوص 
مسائل انتخاباتی و سیاست گذاری ها نظر می دهند. امیدواری ما این 
است که در آینده حرکت ما به سمت وحدت در جریان اصلاحات 

بیشتر و بیشتر شود.
وی افزود: در شورای هماهنگی تصمیم گرفته شده است، لیست 
اصلاح طلبان هر استان را شورای هماهنگی اصلاحات آن استان تهیه 
کند و اصلاح طلبان با این سازوکار در انتخابات شرکت می کنند. در 
خصوص سیاست های انتخاباتی اصلاح طلبان هم لازم به یادآوری 
است که سیاست گذاری های کلی در تهران با مشارکت و مشورت 

استان ها صورت می پذیرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص عضویت احزاب جدید 
مانند ندای ایرانیان، فعالیت های بنیاد امید ایرانیان و دیگر احزاب 
جدید اصلاح طلب در شورای هماهنگی و حضور آنها در انتخابات 
گفت: احزاب تازه تشکیل شده به دلیل آئین نامه ای که در شورای 
هماهنگی به تصویب رسیده است تا بعد از انتخابات دوره دهم مجلس 
شورای اسلامی نمی توانند به عضویت شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات درآیند. بنابراین احزاب جدید با وجود آنکه درخواست 
عضویتشان را هم قبلا داده باشند، لزوما به دلیل تصویب آئین نامه 
جدید در شورای هماهنگی، بررسی عضویتشان به بعد از انتخابات 
مجلس موکول می شود. اما در خصوص فعالیت این گروه ها و تلاش 
برای ایجاد وحدت در میان نیروهای فعال در جریان اصلاحات، 
عضویت احزاب جدید در کمیته انتخابات شورای هماهنگی اصلاحات 
بلامانع است. بنابراین احزاب جدید می توانند به لحاظ آئین نامه ای در 
کمیته انتخابات حضور داشته باشند؛ البته باید یادآور شد که حضور 
در کمیته انتخابات منوط به تصویب شورای هماهنگی است. بدین 
ترتیب با ایجاد این سازوکار تلاش می شود تا مانع از بروز اختلاف در 

میان جریان های اصلاح طلب فعال در انتخابات آتی شویم.
وی همچنین در پاسخ به پرسشی در خصوص سرلیستی خود 
در انتخابات مجلس دهم و حضور در انتخابات خبرگان گفت: بنده 
اصلا کاندیدای انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان نیستم و 
تاکنون تصمیمی برای حضور در هر دو انتخابات نگرفته ام. البته من 
این موضوع را در هر مصاحبه و گفت و گویی یادآور شده ام. بنده در 
حال حاضر همین کارهای علمی که می کنم بطور کامل وقت مرا 
می گیرد. دلیل عدم حضور من در انتخابات هم به خاطر علاقه ای 
است که به کار در پژوهشکده تاریخ اسلام دارم، این کار پژوهشی 
واقعا دغدغه ذهنی من است و ترجیح می دهم وقت خودم را صرف 
این کار کنم. من همچنان کار سیاسی می کنم و از سیاست کناره 
نگرفته ام، در شورای هماهنگی حضور دارم به همراه اعضای این شورا 
در خصوص مسائل روز سیاسی بحث و تحلیل ارائه می دهیم و مانند 
گذشته مشورت و تصمیم گیری خود را در خصوص مسائل مهمی 
چون انتخابات داریم اما کاندیدای انتخاباتی هیچ کدام از دو مجلس 

نیستم . 
نماینده اصلاح طلب ادوار مجلس در پاسخ به پرسشی در خصوص 
اکثریت کرسی های  برنامه اصلاح طلبان در صورت کسب  اینکه 
مجلس چیست و چرا در ایران جناح های پیروز در انتخابات مجلس 
برنامه ای مدون و تنظیم شده ای برای حضور در مجلس و تنقیح 
قوانین ندارد، گفت: در ابتدا من باید به ذکر چند ویژگی در خصوص 

نظام سیاسی ایران بپردازم که فکر می کنم ذکر این ویژگی ها جهت 
روشن شدن مطلب و توضیح من لازم باشد. در برخی از کشورهای 
دنیا که نظام سیاسی حاکم بر کشورشان نظام پارلمانی است به   همان 
شکل مصطلحی که در برخی کشورهای اروپایی جریان دارد دو یا سه 
حزب عمده و فراگیر اکثریت کرسی های مجلس را کسب خواهند 
کرد در انتخاباتی که در این کشور ها صورت می گیرد کرسی های 
مجلس بر اساس سهمیه و میزان رای که احزاب کسب می کنند 
به آن ها تعلق گرفته و بر   همان اساس قادر می شوند دولت را هم 
در اختیار بگیرند؛ بدین ترتیب احزاب می توانند برنامه ارائه داده و 
به سبب قدرتی که رای مردم به آن ها واگذار نموده، برنامه شان را 
اجرا کنند. بنابراین به   همان میزان قدرتی که از طریق رای مردم 
بدست آورده اند جوابگو خواهند بود. اما در ایران یک چنین ساختار 
سیاسی پیش بینی نشده است و از سوی دیگر ما یا چنین احزاب 
قدرتمندی نداشته ایم که بتوانند اکثریت کرسی های مجلس را کسب 
کند یا به سبب نبودن یک نظام پارلمانی و حزبی مشخص در پایان 
دوره پاسخگوی اقداماتشان نبوده و نیستند. بنابراین انتقادی که در 
خصوص عملکرد احزاب درباره نداشتن برنامه مطرح می شود وارد 
است، اما بی تردید ما برای پاسخگو بودن احزاب نیازمند یک نظام 
حزبی به مانند دیگر کشورهای توسعه یافته هستیم. البته این خطر 
هم وجود دارد که اگر نظام پارلمانی، بر ایران حاکم شود کسانی 
که می خواهند قدرت را در اختیار داشته باشند از   همان ابتدا سعی 
می کنند با استفاده از ابزارهای خود و رانت قدرت مجلس را به تسلط 
خود درآورند که در این صورت هیچ کس نمی تواند کاری انجام دهد. 
اگر هم صدای مخالفی در مجلس وجود داشته باشد شنیده نخواهد 
شد چون در مجلس به صورت جمعی تصمیم گیری می شود و هر 
جریانی که در اکثریت باشد قاعدتا نظر خود را به کرسی می نشاند و 

قانون را تدوین می کند.
وی در ادامه یادآور شد: اینکه چرا در اروپا چنین نظامی پیاده 
می شود و مسئله چندانی به وجود نیامده است، باید بگوییم این 
موضوع به دلیل فرهنگ و ساختار اجتماعی و سیاسی است که 
سال ها بر این کشور ها حاکم بوده است. ما اگر می خواهیم چنین 
نقشی برای احزاب قائل شویم لازم است در طول سال های متمادی 
شرایط و بستر را برای ایجاد چنین فرهنگی در جامعه فراهم کنیم. 
باید این مطلب را هم یادآور شوم که اکنون ضد آن زیر ساخت ها برای 
فعالیت حزبی در جامعه ما وجود دارد بدین معنا که نهادهایی هم 
هستند که بدون مسئولیت اختیارات بالا دارند و این موضوع خودش 

مانع تشکیل احزاب قدرتمند و نظام حزبی است.
این نماینده سابق مجلس در ادامه خاطر نشان کرد: البته ارائه 
برنامه و پیشنهاد از سوی احزاب به مجلس شورای اسلامی ایده بسیار 
خوبی است. هم اکنون هم احزاب و گروه های سیاسی می توانند 
با تشکیل کمیسیون های تخصصی مانند مجلس با ارائه طرح ها و 
پیشنهاد ها به مجلس کمک کنند. البته این کار قبلا توسط اشخاص 
و موسسات مختلف انجام می شد و ما سابقه چنین تلاشی را از سوی 
فعالان سیاسی و دانشگاهی داشته ایم. من هم این ایراد را به کار 
مجلس وارد می دانم. کار تحقیق و بررسی لوایح در مجلس نظام یافته 
نبوده است. به همین دلیل در دوره سوم مجلس شورای اسلامی 
پیشنهاد تشکیل مرکز پژوهش های مجلس ارائه شد که بحمد ا... 
امروز فعال است. از سوی دیگر احزاب می توانند در آستانه انتخابات 
مجلس هم این طرح ها و ایده ها را به عنوان شعار انتخاباتی خود 
به جامعه ارائه دهند؛ هرچند باید دانست که ضمانتی برای اجرای 
نمایندگان احزاب در مجلس ما  برنامه ها در صورت حضور  این 
وجود ندارد. به طور ناقص در احزاب، برای کشور راجع به برنامه های 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی تصمیم گرفته شده است. خود ما هم 
در مجمع نیروهای خط امام )ره( چنین کاری را انجام داده ایم، اگر 
نماینده ای داشته ایم به آن ها ارائه داده ایم و اگر نماینده ای نداشته ایم به 
جریان های همفکر یا نماینده های همفکر خود پیشنهاد داده ایم. خانه 
کارگر به دلیل مسائل صنفی در بحث قانون کار بحث ها و طرح هایی 
را دارد یا اینکه بعضی احزاب با توجه به اهداف و اهمیت مباحث 
برای آن ها طرح ها و برنامه هایی را دنبال می کند، اما این کار در ایران 

سازمان یافته نیست.
خامنه ای در ادامه در پاسخ به سوالی در خصوص تشکیل پارلمان 
اصلاحات گفت: تشکیل پارلمان اصلاحات تاکنون از سوی افرادی 
که در جریان اصلاحات تاثیرگذار هستند، مطرح نشده است و درباره 
جزییات این طرح اطلاع چندانی ندارم. به هر حال در ایران به دلیل 
شکل نگرفتن ساختار پارلمانی و حزبی بعید می دانم چنین پارلمانی 
شکل بگیرد. به هر حال مکانیسم این طرح برای من روشن نیست. 
البته هر کسی این طرح را ارائه داده است قاعدتا باید در مورد جزییات 

آن توضیح دهد.
دبیرکل مجمع نیرهای خط امام )ره( در پاسخ به پرسشی در 
خصوص تفسیر اصلاح طلبان در مورد حق الناس گفت: تفسیری 
که ما از حق الناس می کنیم این است که مردم حق دارند در تمام 
مراحلی که به سرنوشت انتخاب ارتباط پیدا می کند حضور و حق 
داشته باشند. از   همان ابتدایی که یک فرد برای حضور در انتخابات 
نام نویسی می کند و تعداد قابل توجهی از مردم می خواهند که آن 
کاندیدا وارد مجلس شود به شرط آنکه صلاحیت های عمومی و 
شرایط عامه را داشته باشد، بنابر تفسیر ما حق الناس است. باید در 
نظر داشت که منظور ما از شرایط عامه و صلاحیت های عمومی جدا 
از آن مسائلی است که دیگران در مورد اعتقاد و التزام کاندیدا ها به 
قانون اساسی، ولایت فقیه و..... تعبیر و تفسیر می کنند. به بیانی بهتر 

ما قضاوت در مورد کاندیدا ها را بر اساس تعبیر و تفسیر تنها چند فرد 
خاص نمی پذیریم، باید در نظر داشت که برخی از ممیزی ها خارج از 

چارچوب قانون اساسی است و توسط افراد اجرا می شوند.
وی در ادامه با اشاره به مجلس اول خاطر نشان کرد: در مجلس 
اول هم صلاحیت های عمومی افراد که در قانون اساسی بدان اشاره 
شده است، مورد توجه قرار گرفت و نمایندگان حاضر در آن دوره بر 
اساس آن صلاحیت ها گزینش شدند. فلذا حق الناس از اولین مرحله 
تا آخرین مرحله انتخابات وجود دارد و چنانچه ممیزی هایی خارج 
از چارچوب قانون اساسی و بر اساس تشخیص تعدادی از افراد بر 
کاندیداهای انتخابات مجلس اعمال شود به معنای تضییع حق الناس 
است که بالطبع ما در مورد این نوع برداشت از قانون بحث داریم. به 
عقیده من انتخاب نمایندگان مجلس را باید به آرای مردم و نظر آن ها 
منوط کرد بی تردید کسانی که از سوی مردم انتخاب نمی شوند کنار 

گذاشته خواهند شد.
حجت الاسلام خامنه ای در ادامه در پاسخ به سوالی پیرامون 
امکان ورود اصلاح طلبان به انتخابات مجلس و حضور چهره های 
شاخص اصلاح طلب با توجه به رد صلاحیت ها گفت: در میان اصلاح 
طلبان و بالطبع شورای هماهنگی و کمیته انتخابات به عنوان مرجع 
تصمیم گیر در مورد حضور اصلاح طلبان در انتخابات بحث های 
زیادی مطرح شده است. در میان بحث های انجام شده اصلاح طلبان 
به این امر واقف هستند که ممکن است رده اول کاندیداهای اصلاح 
طلب که شامل اصلاح طلبان شناخته شده می باشند رد صلاحیت 
شوند. بنابراین ما پیش بینی حضور کاندیداهای رده دوم و سوم را 
برای حضور در لیست اصلاح طلبان انجام داده ایم و هم اکنون هم 
مشغول فراهم آوردن مقدمات کار هستیم. البته قضیه رد صلاحیت ها 
در مجلس ششم هم وجود داشت و تا حدودی این رد صلاحیت ها 
صورت گرفت. اما امروز بر اساس اخبار، شواهد و تهدید ها پیش بینی 
می شود ممیزی شدیدتری برای تایید صلاحیت کاندیداهای اصلاح 
طلب وجود داشته باشد. به هر حال اصلاح طلبان بر اساس وظیفه 
شرعی و ملی خود در انتخابات اسفندماه به صورت گسترده شرکت 

خواهند کرد.
به گزارش ایلنا، نماینده سابق مجلس در پاسخ به این سوال که 
شما چگونه و به چه شکلی در مجلس چهارم رد صلاحیت و در 
مجلس ششم تایید صلاحیت شدید گفت: این قضیه را بهتر است 
از آنهایی بپرسید که ما را رد صلاحیت کردند. البته لازم به یادآوری 
است که در انتخابات چهارم، در شهرستان مشهد ابتدا من را رد 
صلاحیت کردند اما در   نهایت تایید شدم اما فرصتی برای تبلیغ نبود.

عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در پاسخ به این سوال 
که آیا جنبش ثبت نام حداکثری همه فعالان سیاسی اصلاح طلب 
بر تایید صلاحیت ها تاثیرگذار خواهد بود گفت: ممکن است تلاش 
برای ثبت نام حداکثری فعالان سیاسی اصلاح طلب هم به عنوان 
یک راهکار مطرح باشد. اما دوستان ما در جریان اصلاحات تلاش 
می کنند تا با گفت و گو با چهره های شاخص و تاثیرگذار از میزان و 
حجم رد صلاحیت چهره های فعال و توانمند بکاهند. دوستان ما 
تلاش می کنند با روشنگری، اتمام حجت و توضیحات دلسوزانه 
به افراد تاثیرگذار سعی کنند جوی آرام در آستانه انتخابات مهم 
اسفندماه ایجاد کنند. به عقیده من فعالیت دوستان حاضر در کمیته 
انتخابات شورای هماهنگی خالی از فایده نیست. بالطبع ایجاد فضای 
تند، افراطی و دامن زدن به اختلافات در جهت منافع ملی و نظام 
نخواهد بود. به عقیده ما رادیکال شدن فضا به نفع کسانی است که 
می خواهند تندروی را دنبال کنند و احیانا به ضرر انقلاب استفاده 
کنند. ما می خواهیم انتخابات اسفندماه با حضور حداکثری مردم و 
جریان های سیاسی در آرامش کامل برگزار شود و حق کسی ضایع 
نشود. لازمه برقرار شدن آرامش و حضور حداکثری جریان های 
سیاسی این است که مسئولین حاضر در شورای نگهبان اجرای 
سلیقه ای و تفسیری از قانون نداشته باشند و اجازه دهند افراد دلسوز 
انقلاب و اسلام در انتخابات حضور حداکثری داشته باشند. ما در واقع 

مصلحت انقلاب را در حضور حداکثری تمام اقشار جامعه می دانیم.
این فعال سیاسی در ادامه خاطر نشان کرد: امام )ره( در نامه ای 
خطاب به شورای نگهبان توصیه ای بدین مضمون داشتند که شما 
بهتر است دقت خود را در تشخیص مصلحت اصلی انقلاب داشته 
باشید. توصیه ما هم به بزرگواران حاضر در شورای نگهبان این است 
که مصلحت عالیه انقلاب را در نظر گرفته و بر اساس تفسیر شخصی 
خود افراد را رد صلاحیت نکنید. به خصوص آنکه به نتیجه رسیدن 
مذاکرات هسته ای اگر با رضایت تمام اقشار جامعه در انتخابات 
اسفندماه همراه شود بسیار به نفع کشور و مصالح نظام خواهد بود. 
دوستان ما در جریان اصلاحات هم این قضیه را از طریق گفت و گو 
دنبال می کنند. به طور مثال اخیرا با تعدادی از اعضای جامعه 
مدرسین در قم و اعضای شورای نگهبان جلسات و دیدارهایی برقرار 

شده است با هدف اینکه بر میزان وفاق و وحدت ملی افزوده شود.
اصلاح  راهبرد  در خصوص  ادامه  در  خامنه ای  حجت الاسلام 
طلبان برای حضور در انتخابات اسفندماه گفت: علاوه بر گفت و گو 
با چهره های شاخص و تاثیرگذار در قم تلاش ما این است که همه 
اصلاح طلبان در انتخابات حضور حداکثری داشته باشند و کسی با 
انتخابات قهر نکند. چنانکه توصیه بزرگان هم به حضور حداکثری در 
انتخابات است و همیشه هم خواست بزرگان این بوده است که حضور 
حداکثری در انتخابات داشته باشیم. حتی کسانی که در گذشته بر 
روی شرکت نکردن در انتخابات تاکید می ورزیدند امروز در مصاحبه ها 
و سخنرانی هایشان به حضور حداکثری در انتخابات اسفندماه اشاره 

دارند. به عقیده من اگر یک مجلس قوی و کار شناس تشکیل شود به 
نفع نظام و کشور خواهد بود. بنابراین وظیفه دوستان ما این است که 

شرایط را برای حضور افراد کار شناس و خبره فراهم آورند.
وی در خصوص برنامه اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات 
حضور  از  دعوت  خصوص  در  پرسشی  به  پاسخ  در  و  خبرگان 
سیدحسن خمینی برای انتخابات خبرگان گفت: اینکه افراد سالم 
و صالح در انتخابات شرکت کنند و مثمرثمر باشند بر همگان واضح 
و مبرهن است. اینکه حضور ایشان می تواند چقدر بر نتایج انتخابات 
تاثیر داشته باشد من هنوز ارزیابی نکردم. اما به طور کل مسئله 
مجلس خبرگان مسئله حساسی محسوب می شود. بالطبع کسانی 
که در جایگاه ممیز نشسته اند از این مجلس در سخنرانی ها و اشارات 
خود به عنوان یک خط قرمز یاد می کنند. از زمانی که مطرح شد 
اصلاح طلبان و همفکرانشان در رده های گوناگون می خواهند در 
این انتخابات حضور داشته باشند طرف مقابل هم شروع به تهدید 
و خط و نشان کشیدن کرد. در گذشته شاید به طور نادرست مطرح 
می شد که اصلاح طلبان با ولایت فقیه زاویه دارند امروز اما عنوان 
جدید تر و چماق جدیدتری برای کنار گذاشتن اصلاح طلبان با نام 
فتنه گر و ساکت فتنه مطرح شده است که پوشش بیشتری می دهد. 
کافی است که آقایان با کسی خوب نباشند مسلما از این بهانه جدید 
استفاده می کنند که هیچ گاه قابل اثبات هم نیست و بر اساس سلیقه 
خود به افراد تهمت می زنند. برخی آقایان سعی می کنند با اشارات 
خود اینگونه نشان دهند که برخی جریان ها حق ندارد از چند 
فرسخی مجلس خبرگان هم عبور کنند، چه رسد به اینکه در این 
انتخابات حضور داشته باشند. اما اینکه اصلاح طلبان باید چه کاری 
انجام دهند بالطبع به کار فکری و فرهنگی نیاز دارد. ما می توانیم و 
باید در همه رده های اجتماعی روی این مسائل که مهم هم هست 
کار کنیم و اهمیت و جایگاه خبرگان را برای تمام اقشار مردم روشن 
کنیم. حتی لازم است با گفت و گو به برخی شخصیت های تاثیرگذار 
توضیح داده شود که مجلس خبرگان به مانند مجلس شورای اسلامی 
جایی است مهم. دلیلی ندارد حضور این مجلس محدود به یکسری 
انسان های خاص با عقاید خاص شود. همه افراد با داشتن یک سری 
صلاحیت های عام و علم اجتهاد باید حق داشته باشند در مجلس 
خبرگان حضور پیدا کنند. بی تردید باید این مسئله مهم را یادآور 
شویم که مجلس خبرگان و حضور در آن نباید به مسائل سیاسی و 
جناحی خاص پیوند بخورد. همگان به خوبی می دانند که مجتهدین 
شناخته شده ای در جریان اصلاحات وجود دارند که می توانند در 
انتخابات و گزینش های مدنظر آقایان شرکت کنند. طبعا اگر مجتهد 
باشند و صلاحیت های عمومی را داشته باشند منعی برای حضور 
آن ها نیست. اینکه یک مجلس تشکیل شود با نام خبرگان، باید متکی 
به آرای عمومی باشد. یک عده به طور مصنوعی مسائلی را طرح 
کرده اند که در آن مجلس انحصار ایجاد کنند و این انحصار را ما 
می توانیم با روشن کردن ذهن افراد تاثیرگذار از میان برداریم. به هر 

حال باید در این زمینه کار فکری و فرهنگی انجام دهیم.
وی در ادامه یادآور شد: به هر حال نسبت به حضور اصلاح طلبان 
در مجلس خبرگان حساسیت به وجود آورده اند. شورای هماهنگی 
هم ترجیح می دهد نسبت به انتخابات مجلس ورود کند و لیست 
مشترک ارائه دهد. مسئله خبرگان و ارائه لیست برای انتخابات 
آن در چارچوب برنامه های شورای هماهنگی فعلا به دلیل   همان 

حساسیت ها در آینده روشن می شود.
مدیر پژوهشکده تاریخ اسلام در پاسخ به این سوال که چرا در 
لیست های انتخاباتی اصلاح طلبان جایگاه مشخصی برای زنان در 
نظر گرفته نمی شود و تلاش برای این حضور برابر زنان افزایش پیدا 
نمی کند،گفت: پیش از آنکه پاسخی به این پرسش بدهم لازم می دانم 
چند نکته را در این خصوص یادآور شوم. در میان اصلاح طلبان من 
سراغ ندارم جریان، گروه و اشخاصی بخواهند نقش زنان را کوچک 
بشمارند و مانع از فعالیت آنها در جامعه شوند. در جریان اصلاحات 
همیشه شعار ایجاد فرصت برای خودباوری زنان از آغاز مطرح بوده 
است. وضعیت لیست های اصلاح طلب و فعالیت گروهای اصلاح 
طلب هم گویای پایبندی اصلاح طلبان به شعار ها و وعده هایشان بوده 
است. من معتقدم تفاوتی میان زن و مرد برای حضور در انتخابات و 
کاندیدا شدن وجود ندارد. هر کس توانایی داشت می تواند در انتخابات 
حضور پیدا کند. البته مخالف این هستم که برای زنان سهمیه مجزا و 
مشخصی در لیست های انتخاباتی در نظر گرفته شود چرا که به جد 
معتقدم میان زن و مرد در فعالیت سیاسی تفاوتی نباید قائل بود. اگر 
زنان بپذیرند که به عنوان یک قشر جدا با یک سهمیه در انتخابات 
شرکت کنند اولا حضور خود را محدود کرده اند و ثانیاً پذیرفته اند که 
دارای کمبود و ضعف هستند. من معتقدم میدان را باید برای حضور 
زنان در مجلس باز گذاشت. ممکن است اکثریت مجلس را زنان 
تشکیل دهند و این امر هیچ عیبی ندارد. منتهی بحثی به نام فمنیسم 
وجود دارد که همگان در جریان آن هستند. من با این بحث مخالفم 
و معتقدم نباید با رویکرد فمنیستی به حضور زنان در سیاست و کار 
اجرایی نگاه کرد. هر کسی در حد توانایی خودش می تواند فعالیت 
داشته باشد. من   همان موقع هم تذکر دادم که با تشکیل معاونتی با 
نام زنان در ادارات و وزارتخانه ها مخالفم؛ تشکیل یک چنین معاونتی 
یعنی اینکه ما پذیرفته ایم زنان با مردان تفاوت دارند و باید جای 
جدایی برای آن ها در نظر گرفته شود. به جای این کار باید زنان 
جامعه ما این باور را از ذهن خود خارج کنند که تابع محدودیت 
باشند و خود را ضعیف و حضورشان را غیرموثر قلمداد کنند. باید با 
این دیدگاه مبارزه کرد وگرنه قرار دادن سهمیه، کمکی به حل مسائل 
زنان نخواهد کرد. اگر من در جایگاه زنان بودم با قرار دادن سهمیه 
مخالفت می کردم. زن ها باید خودشان را اثبات کنند و توانایی های 
خود را به نمایش بگذارند. من معتقد به صلاحیت در زمینه انتخابات 
و حضور بر اساس آن هستم. این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ 
به سوالی در خصوص حضور زنان در مجلس خبرگان گفت: هیچ 
مانع قانونی برای حضور زنان در صورتی که شرایط عمومی و اجتهاد 
را برای خبرگان داشته باشند وجود ندارد. به هر حال این بحث واضح 

است و نیازی به توضیح ندارد.
وی در پاسخ به آخرین سوال در خصوص رویکرد اصلاح طلبان 
نسبت به رد صلاحیت ها و عقب نشینی آنها و عدول از اصلاحات تا 
چه زمانی باید ادامه داشته باشد، گفت: اولا عقب نشینی و یا تلاش 
برای تعامل و گفت و گو اسمش عدول از آرمان های اصلاح طلبی 
نیست. مرز عدول از اصول با عقب نشینی بسیار ظریف است. لازمه 
برقرار شدن آرامش و حضور حداکثری جریان های سیاسی این است 
که مسئولین حاضر در شورای نگهبان اجرای سلیقه ای و تفسیری 
از قانون نداشته باشند و اجازه دهند افراد دلسوز انقلاب و اسلام در 
انتخابات حضور حداکثری داشته باشند. ما در واقع مصلحت انقلاب 
را در حضور حداکثری تمام اقشار جامعه می دانیم. در جناح مقابل 
کسانی هستند که دوست دارند مقاومت های ما را به گونه ای پیش 
ببرند و معرفی کنند که مقابله با نظام نشان داده شود در حالی که 

آرمان اصلاح طلبی این گونه نبوده و نیست.

اخبار
تلاش برای جلب حمایت پایداری ها نوعی آب در هاون کوبیدن است

افزایش اختلافات داخلی اصولگرایان 
در آستانه انتخابات

 یک فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد:  تلاش برای جلب حمایت پایداری ها 
نوعی آب در هاون کوبیدن است چراکه آنها در عمل و رفتار بر تفکراتی اصرار 

دارند که با الزامات چهره های معتدل اصولگرا همخوانی ندارد.

ابوالقاسم رئوفیان با اشاره به نحوه ورود اصولگرایان به انتخابات عنوان کرد: به نظر می رسد 
آقای باهنر به همراه برخی از دوستانش به این جمع بندی رسیدند که سه ضلعی پایداری، 
موتلفه و ایثارگران جزیره ای می شود که به روند همگرایی اصولگرایان آسیب خواهد زد لذا 

طرح شورای هماهنگی اصولگرایان را پیش کشیدند.
به گزارش ایلنا، وی با بیان اینکه بعید می دانم برخی طیف ها و شخصیت های سیاسی در 
جریان اصولگرا موافق حضور پایداری ها در این شورا باشند، ادامه داد: به نظر من سه ضلعی 
موتلفه، پایداری و ایثارگران خیلی شتاب زده اعلام شد و بدون درنظر گرفتن پیامد های آن 
خبری شد. بازخوردهای انتشار این خبر نشان داد این مسئله به همگرایی اصولگرایان آسیب 
می زند، لذا موضوع شورای هماهنگی اصولگرایان مطرح شد البته برای این شورا هم هنوز با 

بسیاری از طیف های جریان اصولگرا رایزنی نشده است.
وی افزود: در این میان برای حضور در شورای هماهنگی اصولگرایان با جبهه ایستادگی 
هم صحبتی نشده است. آنطور که اطلاع دارم طیف آقای لاریجانی و حتی برخی از احزاب و 
گروه های سیاسی هم در آن حضور ندارند. در حالیکه تشکیل شورای هماهنگی اصولگرایان 
لوازم و ابزاری دارد از جمله اینکه همه طیف های اصولگرا دور هم جمع شوند و در نهایت 

به تصمیم گیری برسند.
رئوفیان تاکید کرد: تنها در صورتیکه همه طیف های اصولگرا حضور داشته باشند، 
می تواند این تشکل را شورای هماهنگی اصولگرایان نامید. در حال حاضر این تشکل شورای 
هماهنگی برخی از اصولگرایان است بهتر است در این مقطع برخی شخصیت های اصولگرا 
حرفی نزنند که نوعی خط کشی محسوب شود. معتقدم نباید سیاست پدرسالاری را در 

راستای رسیدن اصولگرایان به وحدت مطرح کرد.
وی ادامه داد: تلاش برای جلب حمایت پایداری ها نوعی آب در هاون کوبیدن است، 
چراکه آنها در عمل و رفتار بر تفکراتی اصرار دارند که با برخی الزامات چهره های معتدل 
اصولگرا هم خوانی ندارد و این نظرات همواره به عنوان وجوه افتراق پایداری ها با اصولگرایان 

سنتی شناخته می شود.
عضو شورای مرکزی جبهه ایستادگی گفت: اگر هم وحدتی بین اصولگرایان و پایداری ها 
شکل بگیرد این وحدت شکلی خواهد بود؛ نه محتوایی و فکری. به نظر من دلیل این 
حمایت ها از پایداری تنها برای همگرایی بیشتر نسبت به گذشته برای به وجود آوردن یک 
جبهه قوی و کارآمد در رقابت انتخاباتی با جریان اصلاح طلب است، به نظرم این یک هدف 
بسیار خوب و ضروری است اما فرمول فعلی جواب نمی دهد و به نظر من اصولگرایان را 

تضعیف خواهد کرد.
وی افزود: اگر تعداد کمتری از طیف های اصولگرا با همدلی و همگرایی بیشتر دور هم 
جمع می شدند، جواب مناسب تری می گرفتیم. تا اینکه با علم به عدم هماهنگی بخواهیم 
طیف های اصولگرا را توسعه دهیم. دلیلی ندارد که ما بخواهیم برخی طیف ها مثل پایداری 

را که با جریان کلی اصولگرا زاویه دارد، جذب کنیم.

رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس:

برجام مطلقا به نفع ایران است
رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس گفت: تمام جنگ و جدال  مخالفان به   
این دلیل است که نمی توانند ادعایشان را با گفت وگو به اثبات برسانند و حرفی 

برای گفتن ندارند.
عابد فتاحی با تاکید بر موفقیت تیم مذاکره هسته ای کشورمان در مذاکره با ۱+۵ اظهار 
داشت: همان طور دکتر روحانی وعده داده  بود، درپی اجرای برجام هم سانتریفیوژهای کشور 
خواهد چرخید و هم چرخ زندگی مردم و واقعیت این است که مخالفت های نمایندگان 
کنگره و سنای امریکا با برجام کمتر از مخالفت برادران ما در جبهه پایداری با توافق 

هسته ای نیست.
وی افزود: نمایندگان کنگره صراحتاً به جان کری گفتند ایران شما را فریب داده 
و هنگامی که به مخالفت های نمایندگان کنگره و سنای آمریکا دقت کنیم، متوجه 
می شویم ما در مذاکرات دستاوردهای بسیار خوبی داشته ایم و برجام به  نفع ایران 

است.
رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس با اشاره به انتقادهای برخی نمایندگان مجلس از 
برجام اعلام کرد: البته انتقاد حق نمایندگان است اما نباید فراموش کنیم که همین توافق، 
حامیان و موافقان بسیاری نیز در مجلس دارد و باید به حامیان برجام هم اجازه اظهارنظر 
بدهیم. البته دعوت از جلیلی اشکالی ندارد،  اما به شرطی که به همان میزان که به او فرصت 
می دهند، به لاریجانی، روحانی و دیگر مسئولان مذاکرات در سال های گذشته نیز فرصت 

داده  شود.
منتقدان برجام از ایجاد فضای دوقطبی در جامعه خودداری کنند

وی ضمن انتقاد از تلاش عده ای از مخالفان برجام برای ایجاد فضای دوقطبی در جامعه، 
خاطرنشان کرد: باید به دور از حاشیه سازی و تندروی، از ایجاد فضای دوقطبی در جامعه 
پرهیز کنیم و موافقان و حامیان برجام را طرفدار و حامی آمریکا نخوانیم زیرا ما تنها طرفدار 

مقام معظم رهبری، منافع ملی و ایران عزیزمان هستیم.
در سایه برجام به یکی از 3 قدرت جهان تبدیل خواهیم شد

نماینده مردم ارومیه با تاکید بر موفقیت های بزرگی که در حاشیه توافق هسته ای عاید 
کشورمان شده، اظهار کرد: به باور من، اگر ما بتوانیم سیاست های داخلی و خارجی دولت 
کنونی را به همین شیوه ادامه دهیم و ریشه اختلاس ها و مفاسد اقتصادی را در کشور 
بخشکانیم و از ظلمی که در ساختار اداری کشورمان صورت می گیرد، جلوگیری کنیم، در 
سایه همین توافق با کشورهای جهان می توانیم در آینده نزدیک حتی به یکی از سه قدرت 
اول جهان تبدیل شده و به لحاظ اقتصادی با کشورهایی همچون امریکا، روسیه، کانادا، 

آلمان، ایتالیا و ژاپن رقابت کنیم.
علت جاروجنجال منتقدان این است که حرف حساب ندارند

فتاحی با تاکید بر دستاوردهای تیم هسته ای کشورمان، اظهار داشت: تمام این 
جنگ و جدال های منتقدان به دلیل این است که نمی توانند ادعای شان را با گفت وگو به 
اثبات برسانند و حرفی برای گفتن ندارند. واقعیت این است که آنچه در جریان مذاکرات 
انجام گرفت، بزرگترین پیروزی قرن اخیر بود عزیزانی همچون صالحی و ظریف و دیگر 

مذاکره کنندگان افرادی مومن و متخصص اند.
منتقدان برجام می خواهند با تلقین شکست تنور انتخابات را سرد کنند

این نماینده مردم در مجلس نهم در تشریح انگیزه منتقدان برجام در کمیسیون ویژه 
یادآور شد: از آن جا که کشور در وضعیت بسیار خوبی به لحاظ امنیتی قرار گرفته و دولت 
»تدبیر و امید« عملکرد بسیار خوبی داشته و در مذاکرات نیز به پیروزی بزرگی نائل شدیم، 
منتقدان برجام در آستانه برگزاری انتخابات های مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی 
با رویکرد و نگاه سیاسی سعی دارند با تلقین شکست دولت، تا آن جا که ممکن است فضای 

انتخابات را به سمت فضایی سرد و به دور از شور نشاط سوق دهند.
وی افزود: آن چه مسلم است، هر زمان تنور انتخابات سرد باشد و تعداد شرکت کنندگان 
به حداقل برسد، جریان تندرویی که امروز هم مخالف برجام است، پیروزی بهتری به دست 

می آورند و نمایندگان بیشتری را به مجلس می فرستند.
رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس اظهار داشت: ما مردم بسیار فهیمی داریم و امروز 
با گسترش امکانات ارتباطی، خوشبختانه مردم بیش از گذشته در جریان اتفاقات قرار 
می گیرند و به خوبی نسبت به فضای سیاسی کشورشان آگاهند. فکر نمی کنم ما بار دیگر 
عقب گرد کنیم و به زمانی برویم که قطعنامه های شورای امنیت علیه کشورمان ازسوی 

مسئولان کاغذپاره خوانده می شد. 
پیشنهاد برگزاری رفراندوم برجام

وی با انتقاد از بدخلقی های سیاسی ازسوی منتقدان برجام، یادآورشد: منتقدان نباید 
در برابر نظر مردم و رهبری بایستند. هر آن چه در جریان مذاکرات گفته و پذیرفته شده 

تحت نظر رهبری بوده و ایشان بارها مذاکره کنندگان را تایید کرده اند. 
نماینده مردم ارومیه اضافه کرد: اگر این مخالفان خود را نماینده مردم می دانند، باید 
به نظر مردم توجه کنند و اگر نمی خواهند نظر اعتدالیون را بپذیرند و مدعی می شوند 
که مردم از برجام ناراضی اند، رفراندومی برای برجام برگزار کنند و در عمل ببینند که 
بیش از 80 تا 90 درصد از مردم با برجام موافقند و اگر ادعا می کنند که رهبری از نتیجه 
مذاکرات راضی نیستند، پس چرا این موضوع را اعلام نمی کنند. مگر رهبر انقلاب با 

کسی تعارف دارد؟ 
نباید افکار سیاسی خود را از زبان مردم و رهبری بیان کنیم

فتاحی در پایان تصریح کرد: تنها کافیست که مقام معظم رهبری اشاره کنند که از این 
توافق ناراضی اند، تا ما تمام این برجام و مذاکرات را کنار بگذاریم و به هر نقطه ای که ایشان 
فرمودند، بازگردیم اما کسی حق ندارد بدون هیچ پشتوانه ای افکار سیاسی خود را از زبان 

مردم و رهبری نظام بیان کند.

حجت الاسلام سید هادی خامنه ای از راهبرد اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات اسفندماه می گوید:

رایزنی اصلاح طلبان با چهره های شاخص و تاثیرگذار در قم

وزیر کشور:

 امکان تخلف سازماندهی شده در انتخابات وجود ندارد
عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس:

حضور جلیلی برای نفی برجام درست نیست
 وزیر کشور گفت: با توجه به اقدامات و برنامه ریزی 
های انجام شده در ستاد انتخابات کشور امکان تخلف 
صفر  حد  در  جاری  سال  درانتخابات  شده  سازماندهی 

است.
 عبدالرضا رحمانی فضلی روز یکشنبه در حاشیه همایش 
منطقه ای ستاد مبارزه با مواد مخدر در جمع خبرنگاران درمورد 
برای  اظهارداشت:  انتخاباتی  تخلفات  از  پیشگیری  های  راه 
جلوگیری از برخی تخلفات سازماندهی نشده مانند احراز هویت 
که یک نفر با یک شناسنامه چندبار رای ندهد یا با شناسنامه افراد 
کمتر از۱8 سال یا شناسنامه متوفی در رای گیری شرکت نکنند 

برنامه ریزی های لازم انجام شده است.
وی ادامه داد: تلاش کردیم با اتصال تمام حوزه های رای 
گیری به مرکز داده های سازمان ثبت احوال تمام کنترل ها و 
نظارت ها بر روی تخلفات صورت گیرد تا این تخلفات را نیز به 

صفر برسانیم.
اجرایی،  های  هیات  هرچند  گفت:  همچنین  کشور  وزیر 
بازرسان و شورای نگهبان به عنوان ناظر در انتخابات حضور دارند 

اما ما تلاش جدی را برای کاهش تخلفات خواهیم داشت.
اظهارداشت: در  نیز  آرا  رحمانی فضلی در زمینه شمارش 

نمایندگان  این که  حوزه های پرجمعیت و پر مشغله ضمن 
نامزدها و احزاب به عنوان ناظر حضور خواهند داشت، امیدواریم 
با الکترونیکی کردن اخذ و شمارش آرا امکان تخلف را کاهش 

دهیم.
وی اظهارامیدواری کرد که در این مرحله انتخاباتی سالم تر و 

قانونی تری نسبت به دو دهه گذشته داشته باشیم.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: با توجه به تجربیات انتخابات 
گذشته، تلاش جدی هیات دولت و هماهنگی با شورای نگهبان 
امیدواریم این انتخابات سالم تر برگزار شود چرا که جلسات متعدد 

و مختلفی نیز برگزار شده یا در حال برگزاری است.
یکی از خبرنگاران از وزیر کشور سوال کرد: با توجه به این 
که شما سال گذشته بخشنامه ای درزمینه ضرورت استعفای 
مسوولان این وزارتخانه و مدیران استانداری کشور برای شرکت 
در انتخابات صادر کردید اما برخی از این مدیران شکایت هایی به 

دیوان عدالت اداری ارسال کردند، علت آن چیست؟
رحمانی فضلی نیز پاسخ داد: ما نگفته بودیم که آنان ۶ 
ماه زودتر استعفا بدهند اما به آنها اعلام کرده بودم اگر قبل از 
۶ماه استعفا ندهند من به عنوان وزیر، استعفای آنان را قبول 

نمی کنم.

عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس گفت: حضور 
ویژه  کمیسیون  جلسه  در  برجام  نفی  برای  جلیلی 

درست نیست. 
مکرر  حضور  علت  خصوص  در  توضیح  در  ندیمی  ایرج 
سعید جلیلی در جلسات کمیسیون ویژه بررسی برجام، یادآور 
شد: اگر هدف از حضور افراد و مسئولان گذشته ضبط نظرها 
و دریافت گزارش از عملکردهای گذشته باشد، تاثیر مثبی 
به همراه خواهد داشت، اما اگر دعوت ها از تیم مذاکره کننده 
دستاوردهای  بر  اثرگذاری  راستای  در  جلیلی  آقای  و  قبلی 
مذاکرات و زیرسوال بردن برجام صورت  گیرد، محل اشکال 
دستاوردهای  نباید  کنند  دقت  باید  نمایندگان  بود.  خواهد 
تیم مذاکره کننده فعلی را که مورد حمایت ویژه رهبری قرار 

گرفته اند، زیر سوال برود.
نظرِ  این،  از  پیش  مجلس  اینکه  به  باتوجه  افزود:  وی 
ما  لذا  کرده،  اعلام  مذاکرات  درخصوص  را  خود  تاییدآمیز 
در  بیشتر  ویژه،  کمیسیون  نشست های  که  باوریم  این  بر 
راستای انجام هم اندیشی درخصوص مذاکرات برگزار می شود. 
به هرحال کمیسیون ها بعد کارشناسی دارند و معمولاً  سلایق 
و دیدگاه های مختلف را در آن مطرح می کنند اما خروجی 

نگاه  و  ملی  منافع  و  با مصالح  مطابق  برجام مسلماً  بررسی 
رهبری خواهد بود. بنابراین ما نباید نگران نتیجه و تصمیم 

نهایی مجلس درخصوص برجام باشیم.
دارد  امکان  که  است  درحالی  این  کرد:  اضافه  ندیمی 
برجام  علیه  ویژه  کمیسیون  در  که  اظهارنظرهایی  همین 
در صحن  و  ببرد  بالا  را  انجام می گیرد، حساسیت مجلس 
باید  ویژه  کمیسیون  بنابراین  بگذارد.  عکس  تاثیر  مجلس 
سیاسی  و  جانبدارانه  رویکردهای  از  به دور  را  خود  گزارش 

تنظیم کند.
نماینده مردم لاهیجان ادامه داد: اگر اعضای کمیسیون 
ویژه برجام نظری بدهند و آن نظر را در بررسی های نهایی 
مورد  که  شده  اتخاذ  جانبدارانه  رویکردی  دهند،   مداخله 
تایید مجلس نیست ولی اگر نظرهایی که در جلسات مطرح 
شوند،  مطرح  اعضا  فکری  غنای  دلیل  به  صرفاً  می شود، 
با  بیاورد.  به همراه  بررسی ها  روند  در  مثبتی  تاثیر  می تواند 
مخالفت  تحت عنوان  امروز  آنچه  باشید  مطمئن  همه  این 
با برجام مطرح می شود، بیشتر فضاسازی است  نمایندگان 
و واقعیت این است که اکثریت مجلس به حمایت از توافق 

تمایل دارد.
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از ما نيست مگر كسى كه 
به امر خداوند عز و جل كمر بسته

 و به سوى دين خدا هدايت مى كند.
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13 میلیون ایرانی عضو تلگرام هستند
گفته می شود: رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: هم اکنون ۱3 میلیون نفر بر اساس اعلام وزارت 
ارتباطات عضو تلگرام هستند و این در حالی است که شبکه های داخلی بومی  می توانند این تعداد کاربر را 
جذب کرده و از لحاظ اقتصادی و فرهنگی به نفع کشور خواهد بود. محمدحسن انتظاری افزود: اکنون 30 
درصد اطلاعات در داخل و ۷0 درصد آن در خارج از کشور میزبانی می شود. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به فراوانی بازی های رایانه ای گفت: حدود ۵.۵ میلیون نفر فقط مشغول یک بازی رایانه ای 

هستند و بیش از 90 درصد این بازی ها خارجی است.

تخلف میلیاردی در تراکنش های صوری
گفته می شود: مدیرکل فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی گفت: پرونده موسوم به خودپردازها 
مربوط به سال 90 بوده است، بانک مرکزی و بانک های متضرر این تخلف را همان زمان شناسایی و با آن 
برخورد کردند و پرونده متخلفان سال 9۱ بسته شد. ناصر حکیمی به خبرگزاری صداوسیما بیان کرد: در سال 
90 برخی بانک ها با دفاتر پیشخوان قراردادهایی داشتند، تا بتوانند خدمات دستگاه خودپرداز ارائه و در مقابل 
کارمزد دریافت کنند که این فرایند زمینه ای برای سوء استفاده شد. وی افزود: کارمزدی که در این مرحله 
دریافت می شد، از شخص صادرکننده کارت است. دفتر پیشخوان در این تخلف و با هدف بالابردن کارمزد 
تعداد زیادی کارت هدیه یا کارت اصلی تهیه کرد و بی دلیل از خودپرداز خود وجه برداشت می کرد و دوباره 
وجه را به همان خودپرداز واریز می کرد. حکیمی خاطرنشان کرد: با این اقدام، گردش صوری ایجاد می شد و 

منفعت آن هم در گرفتن کارمزد از بانک صادرکننده کارت بوده است.

مرگ 4 ایرانی دیگر در طوفان مکه
گفته می شود: معاون سازمان حج و زیارت از شناسایی چهار جسد ایرانی دیگر در جمع کشته شدگان 
طوفان مکه خبر داد. حمید محمدی در گفت وگو با ایسنا، ضمن تکذیب خبر منتشر شده در العربیه گفت: 
به دنبال سقوط مرگبار جرثقیلی در مسجدالاحرام و انتقال مجروحان به بیمارستان های عربستان، بلافاصله از 
تمام کاروان های ایرانی خواستیم تا مفقودشدگان و گم شدگان خود را اعلام کنند. وقتی که تعداد گم شدگان 
مشخص شد، تیم پزشکی و امدادگران حج و زیارت ایران به تمام موسسه های درمانی و پزشکی در مکه 
مراجعه کردند تا در جست وجوی مفقودین ایرانی باشند. وی ادامه داد: پایان شنبه شب به دنبال این 
جست وجوها، چهار جسد ایرانی در بین کشته شدگان آن حادثه شناسایی شدند که به خانواده هایشان نیز 
اطلاع داده شده است. محمدی با اعلام اینکه در حال حاضر هفت زائر ایرانی دیگر مفقود شده اند و گروه های 
تجسس پیگیر آن ها هستند تا وضعیت آن ها را شناسایی کنند، چهار زائر ایرانی فوت شده در حادثه طوفان 
مکه را سیدمحمد هاشم ذهی از استان سیستان و بلوچستان، علیرضا عامری از استان سمنان، ولی اسمعیلی 

از خراسان جنوبی و محمد مجلسی از تهران معرفی کرد که شنبه شب شناسایی شدند.

واردات 2184 تن ملاقه و 2281 تن بیل در دولت احمدی نژاد
گفته می شود: افزایش بی رویه واردات در دولت احمدی نژاد یکی از عوامل مهم رشد بیکاری در کشور 
است به طوری که به جرات می توان گفت این کار به بنیاد تولید کشور ضربه زده است؛خبرگزاری ایلنا بر 
اساس منابع موجود و معتبر اقدام به انتشار آمار واردات دولت نهم در سال 89 کرده است؛ دولتی که به لطف 
درآمدهای کلان نفتی شغل بسیار زیادی برای چینی ها ایجاد کرد؛ اما تولید بسیاری از محصولات را در کشور 
تحت تاثیر قرار داد و بسیاری ازتولیدی های خرد و کوچک را به تعطیلی کشاند؛ به طوری که صاحبان تولیدی 

ها یا خانه نشین شدند و یا به جمع واردکنندگان پیوستند.

چه کسی پای روغن پالم را به لبنیات باز کرد؟
گفته می شود: در شرایطی که روغن پالم در شیر خبرساز و نهایتا ممنوع شد، صنایع لبنی معتقدند که یک 
مصوبه در جلسه شورای اقتصاد دولت نهم با حضور احمدی نژاد سبب شد صاحبان صنایع لبنی ناگزیر به استفاده 
از روغن پالم در شیر و لبنیات شوند. گاه یک سیاست گذاری یا تصمیم اشتباه می تواند آثار جبران ناپذیری بر پیکره 
مدیریتی کشور یا سلامت مردم بگذارد؛ همان گونه که مسئولان دولت گذشته برای شانه  خالی کردن از زیر بار 
فشار صنایع لبنی اقدام به ابلاغ این مصوبه در صنعت لبنیات کردند و به گفته صاحبان صنایع لبنی همین عامل 
سبب شد ذائقه  مردم ایران نیز به لبنیات پرچرب تغییر پیدا کند. حال مشخص نیست چه کسی باید پاسخگوی 

این تصمیم اشتباه و آسیب های جبران ناپذیر آن در سلامت مردم و جامعه باشد؟

تلاش برای جلوگیری از ترور زنجانی در زندان
گفته می شود: مشاورعالی رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد گفت: بعد از رفع تحریم ها سالها 
طول می کشد دانه دانه شبکه های دلالی را کشف و جراحی کنیم و از داخل سیستم کشور بیرون بکشیم؛ 
زیرا این شبکه ها در تمام سیستم کشور نفوذ کرده و همه جا را نجس کرده اند. ترکان در پاسخ به سوال 
دیگری مبنی بر اینکه آیا در کنار دلالان داخلی، دلالان خارجی هم در این عرصه حضور داشته اند یا خیر؟ 
گفت: بابک زنجانی یک آدم نیست، یک جریان است. این یک زنجیره ای است که از داخل کشور ما شروع 
می شود و تا خارج امتداد می یاید. این زنجیره کشف نشده است؛ شاید دستگاههای اطلاعاتی - امنیتی ما 
بیشترین کوشش خود را می کنند تا مبادا آن زنجیره ای که بابک زنجانی به آن وصل است، او را در زندان نزند!

ترفند 2۰۰ میلیونی دروازه بان مشهور
گفته می شود: مربی را می شناسیم که دویست میلیون بیشتر به حسابش واریز کردند که متعلق به 
خودش نبود، بلکه کل دویست میلیون متعلق بود به دروازه بان مشهور تیم بود که به وی اعتماد داشت. آن 
مربی دویست میلیون را گرفت و به دروازه بان مورد نظر تقدیم کرد تا دروازه بان با این ترفند بتواند باز هم بیشتر 
پول بگیرد و صدای کسی در نیاید اما نکته اینجاست که امروز برای آن مربی بیست میلیون تومان مالیات آمده 
و کسی هم حاضر نیست آن را بپردازد و مربی مورد نظر هر چقدر به آن باشگاه مراجعه می کند نتیجه ای نمی 

گیرد و حالا بابت پولی که نگرفته باید مالیات بدهد!

نامحرمانه 

اخبار
جهت ارائه خدمات فرهنگي صورت می گیرد:

ساماندهی پایگاه هاي چند منظوره 
مدیریت بحران

ساماندهي پایگاه هاي چند منظوره مدیریت بحران شهرداري قم 
جهت ارائه خدمات فرهنگي از جمله توافقات میان سرپرست سازمان 
فرهنگي هنري شهرداري قم با مدیر مرکز پیشگیري و مدیریت 

بحران شهرداري قم بود.
سرپرست سازمان فرهنگي هنري ورزشي شهرداري قم در دیدار با مدیر 
مرکز پیشگیري و مدیریت بحران شهرداري قم با اشاره به ظرفیت هاي موجود 
در زمینه ارائه خدمات به شهروندان گفت: این سازمان آمادگي کامل بمنظور  
ساماندهي تجهیزات پایگاه هاي چند منظوره مدیریت بحران در جهت خدمات 
فرهنگي، آموزشي را دارد. سید رسول موسوي نژادیان نیاز سنجي را از 
اولویت هاي این سازمان برشمرد و اظهار داشت: میتوان از سوله هاي مدیریت 
بحران در مواقع غیر ضروري در زمینه ورزش بانوان و برگزاري دوره هاي 

آموزشي استفاده مناسب صورت گیرد. 
 وي با بیان این اینکه عملیات تجهیز و راه اندازي پایگاه هاي چند منظوره 
مدیریت بحران جوادالائمه)ع( و شهید شیرازي آغاز شده است تصریح کرد: 
با توجه به اینکه این مراکز غیر فعال بوده اند مشکلاتي در زمینه فرهنگي 
و اجتماعي و همچنین بهداشتي این مراکز بوجود مي آمد که امیدواریم با 

ساماندهي و فعال کردن این مراکز مشکلات مرتفع گردد. 
 موسوي نژادیان در ادامه با اشاره به ظرفیت هاي سازمان فرهنگي هنري 
ورزشي شهرداري قم گفت: با تجهیز وفعال کردن این مراکز مي توانیم به 
دستگاه هاي مرتبط با مدیریت بحران در زمینه برگزاري دوره هاي آموزشي 

خدمات مناسبي ارایه دهیم.
در ادامه این دیدار مدیر مرکز پیشگیري و مدیریت بحران شهرداري قم 
هم گفت: تمامي دستگاه هاي مرتبط با شهرداري در تلاش براي خدمت رساني 
مطلوب به شهروندان هستند و امیدواریم با اینگونه همکاري ها بتوانیم خدمات 

بهتري به شهروندان ارایه دهیم.
علي اکبر رحیمي با بیان اینکه باید استفاده بهینه از پایگاه هاي چند منظوره 
مدیریت بحران صورت گیرد تصریح کرد: یکي از اهدف راه اندازي این مراکز 

ارایه خدمات فرهنگي ورزشي در مواقع غیر ضروري مي باشد.

با هدف اعلام همبستگی با کودك غرق شده سوری:

 زنجیره صلح و آرامش غنچه های 
هلال احمر در قم تشکیل شد 

غنچه های هلال احمر قم پیش دبستانی ملایک در حمایت از کودك 
پناهجوی غرق شده سوری، زنجیره صلح و آرامش تشکیل دادند. 

به گزارش روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم، پس از انتشار 
تصاویر کودک غرق شده سوری در سواحل ترکیه و اعلام انزجار عمومی در 
جهان از بانیان قربانی شدن این کودک مظلوم، غنچه های هلال احمر قم 
نیز در حرکتی خودجوش به حمایت از هم سالان خود پرداختند. بر اساس 
این گزارش غنچه های هلال احمر برای ابراز همبستگی با کودک غرق شده 
سوری و سایر آوارگانی که به دلیل جنگ و ناامنی با به خطر انداختن جان خود 
به کشورهای دیگر پناه می برند، با تشکیل زنجیره "صلح و آرامش" برای تمام 
مردم جهان آرزوی سلامتی و امنیت کردند. در این زنجیره، ۲0 نفر از غنچه 
های هلال احمر ضمن محکومیت هر نوع سیاستی که در آن جان انسانها 
خصوصا کودکان به خطر می افتد در حمایت از "آیلان" کودک سه ساله 
سوری قربانی این حادثه، با در دست داشتن پلاکارد نوشته ای به وی ادای 
احترام کردند. گفتنی است، پیش از این دبیران کانون های دانشجویی استان 
قم با راه اندازی کمپینی در حمایت از کودکان در اردوی کشوری سازمان 
جوانان هلال احمر از جوانان و مسئولین خواستند با امضای طوماری حمایت 

خود از مهاجران و آوارگان جنگی را اعلام کنند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم گفت: فیلم محمدرسول ا... 
در مدت زمان 16 روز اکران توانست 
در استان قم به فروش یک میلیارد و 

500 هزار ریالی دست یابد.
شنبه  دانشی  عباس  الاسلام  حجت 
شب در نشست خبری که به مناسبت روز 
انجمن سینمای جوانان  ملی سینما در 
استان قم برگزار شد با بیان اینکه انجمن 
هنرمندان  از  بسیاری  خاستگاه  سینما، 
کشور است، اظهار کرد: این انجمن پس 
از انقلاب تشکیل شده و توانسته در زمینه 
کشورمان  سینماگران  تربیت  و  آموزش 

نقش مهمی را ایفا کند.
انجمن  فعالیت های  به  اشاره  با  وی 
سینمای جوانان پس از انقلاب اشاره کرد 
و گفت: انجمن سینمای جوانان در طول 
سه دهه فعالیت هنری و سینمایی توانسته 
فیلم سازی  عرصه  در  را  شایانی  خدمات 

دولتی و غیر دولتی داشته باشد.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
سخنان  از  دیگری  بخش  در  قم  استان 
برای  برنامه هایی که  به  با اشاره  خویش 
گرامیداشت روز ملی سینما از سوی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در 
نظر گرفته شده است بیان کرد: اختصاص 
ا... برای  سانس ویژه فیلم محمد رسول 
هنرمندان و خانواده های آنان در سینما 
محمد  فیلم  لوکیشن  از  بازدید  تربیت، 
رسول ا... و تجلیل از سینماگران انجمن 
و  فیلم  عرصه  فعالان  جوان،  سینمای 
و  علمیه، حوزه هنری  عکس حوزه های 
دفتر تبلیغات اسلامی از جمله برنامه هایی 
است که برای گرامیداشت روز ملی سینما 

در نظر گرفته شده است.
فیلم  اکران  زمان  به  اشاره  با  وی 
بیان  هنرمندان،  برای  رسول ا...  محمد 
به  هنرمندان  شهریور،   ۲0 روز  کرد: 

تربیت  سینما  در  خانواده هایشان  همراه 
به تماشای فیلم محمد رسول ا... نشستند.

دانشی زمان بازدید از لوکیشن فیلم 
محمد رسول ا... را ۲۲ شهریور ماه ذکر 
کرد و گفت: ۱۲0 نفر از هنرمندان برای 
بازدید از لوکیشن این فیلم که در نزدیکی 

شهر قم است اعلام آمادگی کردند.
سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
سینما  انجمن  فعالیت های  به  خویش، 
اشاره و تصریح کرد: این انجمن در شش 
ماه نخست سال از تولید ۲۷ فیلم کوتاه 
حمایت کرد که این اقدام بسیار شایسته 
فرهنگ  مدیرکل  است.  ستایش  قابل  و 
و ارشاد اسلامی استان قم، همچنین از 
نخستین  در  قمی  آموزان  دانش  حضور 
و  داد  خبر  کشور  سازان  فیلم  المپیاد 
آموزان  دانش  از  نفر   ۱8 کرد:  عنوان 
قمی با حمایت انجمن سینمای جوان در 

عرصه فیلم سازی قدم گذاشتند و نسبت 
به تولید ۱۲ فیلم کوتاه اقدام کردند.

فعالیت 11 آموزشگاه سینمایی
وی در بخش دیگری از سخنان خویش 
با اشاره به حمایت های اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم از تولید فیلم بیان 
کرد: سال گذشته با حمایت های اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم ۱۲۲ 

عنوان فیلم کوتاه تولید شد.
آموزشگاه   ۱۱ فعالیت  از  دانشی 
سینمایی فعال در قم، خبر داد و یادآور 
فرا  مشغول  قم  در  جو  هنر   800 شد: 
تا  که  هستند  فیلم سازی  فنون  گرفتن 
سال آینده به جمع فیلم سازان می پیوندند.

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
استان قم در بخش پایانی سخنان خویش 
با اشاره به اکران فیلم محمد رسول ا... در 
قم بیان کرد: این فیلم در مدت زمان ۱۶ 

روز اکران که در دو سینمای استان قم 
با سه سالن صورت گرفت، توانست گوی 
سبقت را از تمام فیلم هایی که در شش 
بود  اکران شده  نخست سال جاری  ماه 
ربوده و با ۲0 هزار بازدید ۱۵0 میلیون 

تومان فروش داشته باشد.
فرجی معاون فرهنگی هنری ارشاد 

می شود
دانشی در بخش پایانی سخنان خویش 
در پاسخ به خبرنگار فارس مبنی براینکه 
چه کسی کاندید معاون فرهنگی هنری 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم است، بیان کرد: وحید فرجی که پیش 
از این مدیریت حوزه هنری استان قم را 
بر عهده داشت به عنوان شخصی کار آمد 
و دلسوز در عرصه هنر و فرهنگ، برای 
این پست در نظر گرفته شده و ابلاغ آن 

صورت گرفته است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد استان قم اعلام کرد:

فروش 1/5 میلیاردی فیلم محمدرسول ا... در قم

با نصب دوربین های پلاك خوان در مراکز معاینه 
فنی خودروهای سنگین استان قم فاز سوم آنلاین 

شدن مراکز معاینه فنی استان عملیاتی شد.
و  نقل  و  حمل  کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
پایانه های استان قم، حمیدرضا ذاکر سرپرست اداره نظارت 
فنی و بهره برداری از راه های این اداره کل اظهار داشت: طرح 
آنلاین شدن مراکز معاینه فنی با هدف رفع کامل تخلفات 
صدور کارت معاینه فنی برای خودروهای سنگین از یک سال 
گذشته آغاز شده و با نصب دوربین های پلاک خوان در این 

مراکز سومین مرحله آن به پایان رسید.
وی با اشاره به  تاثیر قابل توجه اجرای پروژه بر خط سازی 

مراکز مکانیزه معاینه فنی خودروهای سنگین استان در 
سهولت نظارت و کنترل عملکرد مراکز و شناسایی تخلفات 
احتمالی افزود: فاز سوم این طرح با نصب دوربین های پلاک 
خوان به منظور شناسائی خودکار پلاک خودرو در هنگام 
ورود به مرکز معاینه فنی طراحی و اجرا شده و بدین ترتیب 
مشخصات وسایل نقلیه به همراه تصویر پلاک آنها از طریق 
سامانه به صورت آنلاین در اداره کل حمل و نقل و پایانه ها 

قابل مشاهده است.
سرپرست اداره نظارت فنی و بهره برداری از راه های اداره 
کل حمل و نقل و پایانه های استان قم اظهار کرد: عدم ارسال 
تصویر خودرو و پلاک به منزله نامعتبر بودن معاینه فنی تلقی 

شده و صدور کد رهگیری برای خودرو صادر نخواهد شد و با 
توجه به ارتباط بین دو سامانه معاینه فنی و کارت هوشمند 
ناوگان، معاینه فنی فاقد کد رهگیری ثبتی در سامانه موجب 
توقف ارائه خدمات صدور اسناد حمل برای وسیله نقلیه 

خواهد شد.
وی با یادآوری اینکه در فازهای اول و دوم این پروژه 
مراکز، مجهز به خطوط اینترنت و ثبت هوشمند و اتوماتیک 
نتایج   کرد:  اظهار  شده اند  فنی  معاینه  تست های  نتایج 
تست های معاینه فنی بدون دخالت اپراتور بر روی سامانه 
ثبت شده و به صورت آنلاین در اداره کل حمل و نقل قابل 

مشاهده و بررسی است.

در اجرای فاز سوم آنلاین شدن مراکز معاینه فنی صورت گرفت

نصب دوربین های پلاك خوان در مراکز معاینه فنی قم


